
48 Den 6 Maj, f. m

Onsdagen den 6 Maj 1868.

Kammaren sammanträdde kl. 10 förmiddagen.

Justerades ett protokolls-utdrag för den 5 dennes och protokollet 
för den 27 sistlidne April.

Upplästes och godkändes Riksdagens Kanslis nedannäranda förslag 
till Riksdagsbeslutet, nemligen:

N:o 1, Ingressen; och 
N:o 2, Slutmeningen.

Anställdes omröstning jemlikt 65 § Riksdags- ordningen öfver föl
jande af Stats-Utskottet i dess Memorial N:o 94 föreslagna och af båda 
Kamrarne godkända voteringsproposition:

Den, som vill, att Riksdagen för fortsättande af arbetena å nord
vestra stambanan, till utgående från Statskontoret på extra stat, anvisa 
den summa Kongl. Maj:t äskat, eller Fyra millioner sexhundrafemtio 
tusen Riksdaler, deraf högst Fn million Riksdaler må kunna utanord- 
nas redan under innevarande år och återstoden bör utgå under är 1869, 
röstar

Ja;
Den det ej vill, röstar

Nej;
Vinner Nej, har Riksdagen till fortsättande af arbetena å nord

vestra stambanan för år 1869, till utgående frän Statskontoret pa extra 
stat, anvisat en summa af Tre millioner niotio tusen Riksdaler.

Vid omröstningens slut befunnos rösterna hafva utfallit sålunda:
Ja — 38;

Nej — 62.
Protokoll
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Protokoll öfver omröstningen uppsattes, justerades samt afsämles 
till Andra Kammaren; och ankom derifrån efter eu kort stunds förlopp 
ett protokollsutdrag N:o 288, som upplästes och hvaraf inhemtades, att 
omröstningen derstädes utfallit med 79 ja och 76 nej samt att båda 
Kainrarnes sammanräknade röster befunnos utgöra 117 ja och 138 nej; 
hvadan beslut, i frågan blifvit af Riksdagen fattad t i öfverensstämmelse1 
med nej-propositionens innehåll.

Anställdes omröstning jemlikt 65 § Riksdags-ordningen öfver föl
jande af Stats-Utskoftet i dess Memorial N:o 97 föreslagna och af båda 
Kamrarne godkända voteringsproposition:

Den, som vill, att Riksdagen, med utslag ä Utskottets hemställan 
om vidtagande af förändringar i Kongl. Ma jas nådiga förslag till stat 
för Tullverket, godkänner-samma stat att gälla för är 1869, röstar

Ja;
Den det ej vill, röstar

Nej;
Vinner Nej, har Riksdagen, utan förändring i de föreslagna fasta 

lönerna eller i ersättning för båt- och hästlega samt resekostnader, tills
vidare och intilldess annorlunda kan blifva beslutadt, bestämt aflönings- 
förmänerna för nedannämnde tjensteman vid Tullverket till följande be
lopp, nemligen för;

Departements-cheferne i General-tullstyrelsen, hvar
dera ..............................................................................

Sekreteraren hos General-tullstyrelsen........................
Distriktchefen i Vestra distriktet..................................

Dito i Södra dito.....................................................
Ofverinspektorerne vid Stockholms och Göteborgs

packhusinspektioner, hvardera..................................
Tullförvaltarne vid Stockholms och Göteborgs pack

husinspektioner, hvardera .......................................
Tullförvaltarne vid Stockholms och Göteborgs sjö- 

tullkammare, uppbördskontor och nederlagskontor 
samt tullförvaltarne i Malmö och Norrköping, hvar
dera .............................................................................

Tullförvaltarne i Geile och Calmar, hvardera . . .
Tullförvaltaren i Halmstad...........................................
Tullförvaltaren i Söderhamn . .............................
Tullförvaltaren i Marstrand......................................
Kontrollören vid tullkammaren i Norrköping . . . 
Kontrollörerne vid tullkamrarne i Gefle och Calmar, 

hvardera ...................................................................
' Rikad. Prof. 1S68. 1 Afd. 4 Band.
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samt, efter iakttagande af nu omnämnda förändringar, i allt öfrigt god
känt Kongl. Maj ds nådiga förslag till stat för Tullverket att gälla för 
år 1869.

Vid omröstningens slut befunnos rösterna hafva utfallit sålunda:
Ja — 75;

Nej — 22.

Protokoll öfver omröstningen uppsattes, justerades samt afsändes 
till Andra Kammaren; och ankom derifrån efter eu kort stunds förlopp 
ett protokollsutdrng N:o 289, som upplästes och hvaraf inhemtades, att, 
omröstningen derstädes utfallit med 55 ja och 102 nej samt att båda 
Kamrarnes sammanräknade röster befunnits utgöra 130 ja och 124 nej; 
hvadan beslut i frågan blifvit af Riksdagen fattadt i enlighet med ja- 
propositionens innehåll.

Herr Grefven och Talmannen tillkännagaf, att anslag blifvit utfär- 
dadt till sammanträdets fortsättning kl. 6 eftermiddagen.

Föredrogs och lades till handlingarne Konstitutions-Utskottets den 
5 dennes bordlagda Memorial N:o 10, i anledning af äterremiss af Ut
skottets Utlåtande N:o 3, rörande dels Kongl. Maj:ts nådiga Proposi
tioner om ändringar i 6 och 7 §§ Regeringsformen, dels ock enskild 
motion om ändring i förstnämnda §.

Föredrogos men begärdes af flere ledamöter ånyo på bordet Stats
utskottets nedannämnda bordlagda Memorial och Utlåtanden, nem
ligen:

N.-o 92. angående ersättning för sådana af Statskontoret förskotts
vis bestridda utgifter, för hvilka statsanslag ej blifvit beviljade;

N=o 95, angående bestämmandet af aflöning?!! för de vid innevarande 
riksdag hos Karnrarne och Utskotten samt i Riksdagens Kansli anställ
de tjensteman och vaktbetjente;

N:o 96, angående eu gratifikation åt Statskommissarie!! Bruno Jo
hansson; samt

N:o 98, i anledning af väckta motioner om reglering af embets
ed! tjensteman aflöning m. in.
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Föredrogs men begärdes af flere ledamöter ånyo pa bordet Samman
satta Banko- och Lag-Utskottets den 5 dennes bordlagda Memorial 
N:o 6. angående arfvode till den hos Utskottet anställde sekreterare.

Föredrogs men begärdes af flere ledamöter ånyo på bordet Lag- 
Utskottets den 5 dennes bordlagda Utlåtande N:o 42, i anledning af 
väckta motioner, angående förändrade föreskrifter i fråga om förlags
låns intecknande och betalningsrätt.

Föredrogos men begärdes af flere ledamöter ånyo på bordet För
sta Kammarens Tillfälliga Utskotts den 5 -dennes bordlagda Utlå
tanden :

N:o 16, i anledning af väckt motion om eu plan för det tekniska 
n n d e man in gs'väsen d ets o rd n and e;

N:o 17, ä anledning af väckt motion om indragning-af öfveringe- 
niörtjensten i General-landtmäterikontoret samt om förändrad arbets
ordning för nämnda embetsverk; samt

N:o 18, i anledning af Andra Kammarens delgifna beslut öfver 
sednaste delen af dess Tillfälliga Utskotts Betänkande N:o 5, angående 
ändringar i Kong). Förordningen den 1 April 1843 rörande prestval, 
äfvensom i anledning af en af Herr Beckman väckt motion angående 
ändring i lörfattningarne rörande presterlig befordran och besättande 
af regala och konsistoriela gäll.

Föredrogs ånyo och företogs punktvis till afgörande Bevillnings
utskottets den 2 och 4 dennes bordlagda Betänkande N:o 19, angåen
de beräkningen af tull-, post-, stämpelpappers- och bränvinsbrännings- 
medlen.

lista punkten.

Friherre Funck: Bevillnings-Utskottet har här föreslagit, att tull-
medlen för år 1869 skulle beräknas till 13.500,000 R:dr. Uti det Me
morial med beräkningar öfver statsregleringen för nämnda år, som Stats
utskottet, till Riksdagen aflätit, blefvo desamma upptagna till endast 
13;000,000 R:dr. Af Bevillnings-Utskottets Betänkande inhemtas, att dessa 
tullmedel uppgått för år 1865 till 13,999,556 R:dr, för är 1866 till 13,214,937 
R:dr och för år 1867 till 12,742,817 R:dr. Då häraf således, efter mitt 
förmenande, framgår en tendens till nedåtgående, måste redan medel- 
talssiffran för dessa tre år, hvilken, på sätt här upptages, utgör 13,319,103 
R:dr, vara för hög; och långt ifrån att, såsom Bevillnings-Utskottet 
gjort, höja, torde försigtigheten bjuda, att man i stället något nedsätter
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denna siffra; och jag får derföre anhålla, att proposition framställe.* 
derpå, att tullmedlen beräknas endast till 13,000,000 R:dr.

Flere ledamöter hördes häri instämma.

Grefve Mörner, Carl Göran: Då Stats-Utskottcts Memorial
med beräkningar öfver statsregleringen för är 1869 förevar i denna 
Kammare, tog jag mig friheten fästa uppmärksamheten derpå, att btats- 
Utskottet beräknat för lågt, utom andra inkomster, äfven inkomsten af 
tullmedlen. Vid den af föregående talaren gjorda utredning, har han 
o-löint det förhållande, att, både å 1865 och 1866 årens tullinkomster, 
de förhöjda tullsatserna icke inverkat, .soin vid förra riksdagen sattes 
å de stora kassaartiklarne. Man kan väl ej tro, att denna förhöjning 
icke någonsin skall verka något. Just af den omständigheten, att im
porten sä väl af kassaartiklarne som af åtskilligt annat under förra 
året minskades, bör följa eu ökad import framdeles i den män de äldre 
förråderna hinna blifva uttömda. „

Om man antager* att tullinkomsterna minskas, oaktadt -tullen a 
kassaartiklarne höjes, så är ju hela theorien om kassaartiklarne ovigtig. 
Men är grundsatsen rigtig, sä måste ock konklusionen blifva den, att 
tullsatsernes höjning skall föranleda ökad tullinkomst. Långt ifrån der
före att ingå uppå att den af Bevillnings-Utskottet gjorda beräkning 
är för hög, tror jag fastmer att erfarenheten skall visa. det denna in
komst kommer att uppgå till högre belopp, än Utskottet antagit; och 
jag yrkar derföre bifall till Utskottets beräkning.

Då ingen reservant emot detta Betänkande finnes antecknad, hop
pas jag, att äfven någon af Utskottets ledamöter skall uppträda till 
försvar för dess beräkning.

Grefve Hamilton, Henning: Dä Kongl. Maj:ts Proposition, an
gående Statsverkets tillstånd och behof, föredrogs inom denna Kam
mare, uttalade jag den mening, att tullinkomsterna vore deri något för 
högt beräknade, nemligen till 14,000,000 Rall', inen jag ansåg att 
en större nedsättning än 5,000,000 R:dr ej borde ifrågakomma, och att 
13,500,000 Rall' således var den siffra, som kunde antagas. Jag 
grundade på förra årets missväxt och på det allmänna ekonomiska be
trycket i vårt land min öfvertygelse, att importen skulle minskas, men 
den under år 1867 bestämda förhöjning i tullen på vissa kassaartiklar, 
hvilken förhöjning ej verkat mera än eu kort tid af nämnda år, gjorde, 
att jag ansåg, det förminskningen ej skulle blifva så stor, som den un
der andra förhållanden skulle hafva blifvit.

Jag har således intet att anmärka emot ifrågavarande af Bevill
nings-Utskottet gjorda beräkning, men det finnes eu annan omständig
het, som gör. att jag för närvarande ej kan bifalla Utskottets förslag. 
Det visar sig nu, hvad jag ej kunde ana, då Stats-Utskottets Betän
kande, angående upplåning af erforderliga medel, här föredrogs, nem
ligen att Stats-Utskottet framlagt detta Betänkande, utan att hafva 
kommunicerat sig med Bevillnings-Utskottet angående de belopp, hvar
till de extra ordinarie inkomsterna kunde beräknas.

Stats-Utskottet har beräknat tullmedlen till 13,000,000 R:dr, hvar
emot Bevillnings-Utskottet antagit, att de skulle komma att uppgå till

Den 6 Maj, f. m.



Den 6 Maj, i. m. 53

13,500,000 R:dr. lin jemkning torde här blifva nödig, om ej svårighe
ter skola uppstå, dä slutliga statsbristsumman skall uppgifvas och Be- 
villnings-Utskoftet skall uppgöra sitt förslag till siffrans bestämmande i 
Bevillnings-förordningen; och om det skall blifva möjligt att komma till 
ett förståndigt resultat, är det nödvändigt att återremittera denna punkt. 
Jag. medger, att denna återremiss kan förefallas besynnerlig, då man 
ej har något att anmärka emot den af Bevillnings-Utskottet föreslagna 
siffra, men å andra sidan har jag ansett mig skyldig uttala den, efter 
min tanke, möjliga svårigheten för Bevillnings-Utskottet, att, om man 
bifaller denna punkt, bestämma siffran i Bevillnings-förordningen.

Oerr Wtern: Hvad först beträffar den siste talarens anmärkning, 
att Stats-Utskottet ej kommunicerat sig med Bevillnings-Utskottet, sä 
finnes derför en ganska giltig förklaringsgrund. Tullsatserna voro nem
ligen i flera vigtiga. fall ej bestämda, dä Ståts-Utskottet uppgjorde de 
i Memorialet N:o 88 intagna beräkningar. Att Utskottets, i samma 
Memorial, gjorda framställning, för sävidt den rörde inkomstberäkningen, 
icke afsäg, att, i fråga om de extra ordinarie inkomsterna, utgöra något 
förslag, som skulle af Riksdagen pröfvas, utan endast att tjena till led
ning för bedömande af Stats- och Riksgäldsverkens behof, gaf Utskot
tet tillkänna, likasom att, i ett särskilt Betänkande, skulle föreslås hvad 
till statsbehofvens fyllande slutligen erfordrades.

Hvad äter angår Bevillnings-Utskottets ifrågavarande beräkning, 
så delar jag visserligen deras åsigt, som anse att tullmedlen skola uppgå 
till högre belopp än Utskottet beräknat; men deremot tror jag, att vi, 
till följd af den tryckta ställningen inom landet, handla klokast, om vi 
räkna inkomsterna snarare något för lågt än för högt. Det är bättre 
vid eu kommande riksdag, om öfverskott, än om brist skulle finnas. 
Följderna af att beräkna inkomsterna för högt, hafva vi erfarit.

På grund af hvad jag anfört får jag, då en återremiss, med hän
syn till Riksdagens snart förestående slut, ej torde vara lämplig, an
hålla om proposition på tulimedlens beräkning för är 1869 till 13.000.000 
R:dr.

Grefve af Ugglas: Beträffande Grefve Hamiltons anmärkning, att 
Stats-Utskottet bort kommunicera sig med Bevillnings-Utskottet, innan 
det uppgjorde beräkningen i fråga om de extra ordinarie inkomsterna, 
sä får jag fästa Herr Grefvens uppmärksamhet derpå, att, i fall Stats- 
Utskottet skolat uppgöra exakta beräkningar, sä hade det varit skäl att 
rådföra sig med Bevillnings-Utskottet. Att det likväl icke är möjligt, 
hvarken för det ena eller andra Utskottet, att i detta fall uppgöra annat än 
prohabilitetskalkyler, torde Herr Grefve!! hafva sig bekant, och Stats-Ut
skottet ansåg sig derföre, för det ändamål, som omförmäles i Stats-Ut- 
skottets Memorial N:o 88, eller för uppgörande af förslag till fyllande af 
Riksgälds-kontorets behof, kunna på egen hand beräkna de extra ordi
narie inkomsterna.

Hvad nu sjelfva det ifrågavarande, af Bevillnings-Utskottet beräk
nade belopp beträffar, så är det väl möjligt, att tullmedlen komma att 
uppgå till något högre belopp än 13.000,000 R:dr, men jag finner verk
ligen ej något skäl, hvarföre vi, endast på grund af våra förlioppnin-
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gar, skulle rubba det af Stats-Utskottet beräknade inkomstbeloppet af 
tullmedlen, och jag lar derföre instämma med Friherre Funck i hans 
yrkande, att tullmedlen mätte beräknas till 13,000,000 R:dr.

Grefve Mörner, Carl Göran: Jag tror det vara vår skyldighet 
att beräkna Statsverkets inkomster sä sanningsenligt, vi kunna. Fordom 
begick man stundom ett misstag, dä man tog upp dem högre än hvar
till de rätteligen kunde beräknas komma att uppgå; men om man är 
öfvertygad om, att inkomsterna skola uppgå till ett visst belopp, så är 
det, enligt min åsigt, ej öfverensstämmande med värt uppdrag såsom 
riksdagsmän, att sätta dem lägre, än detta belopp.

Hvad som skulle vinnas genom en äterremiss. bär jag svårt att inse. 
Jag tror, att Kammaren har alla de upplysningar den kan fä, och att 
det således är bäst bestämma sig för den ena eller andra siffran. För 
min de] häller jag mig till den högre siffran, som Bevillnings-Utskottet 
föreslagit, beroende det på Kammaren att bestämma den siffra, som 
skäll anses vara den rätta.

Grefve Hamilton, Henning: Min värde granne här till höger 
har haft godheten fästa min uppmärksamhet derpå, att Ståts-Utskottets 
Memorial, i fråga om fyllande af Riksgälds-kontorets behof, ej innehöll 
Hägra säkra upplysningar, utan endast förslagsvis uppgjorda kalkyler, 
och deri har lian onekligen rätt. Att summorna der voro tern ligen 
slumpvis uppgjorda, kunde ej undfalla min uppmärksamhet: men jag- 
tror, att, om äfven det låg i sakens natur, att Stats-Utskottet ej kunde 
uppgifva några bestämda siffror, sä kunde Riksdagen hafva anspråk på. 
att, då den har tvä Utskott i samma hus, och det således är lätt för 
dem att kommunicera sig med hvarandra, icke det ena Utskottet, som 
hade skyldighet att göra sä samvetsgranna beräkningar, som möjligt, 
skulle komma med eu siffra olika den. man ett par dagar förut fatt 
från ett annat Utskott, för hvilken sednare siffra således all beräknings
grund saknades, då den ej var hemtad frän de uppgifter, som erhållits 
af det Utskott, hvilket ålåg. att, efter förhanden varande förhållanden, 
uppgöra beräkningarne af de extra ordinarie inkomsterna. Hade Stats- 
Utskottet meddelat sig med Bevillnings-Utskottet, så både visserligen 
länesumman ej bestämd lägre, än som skett, men man hade dä ej varit 
vilseledd, såsom man nu blifvit, med afseende på den brist, som skulle 
uppstå; ty om tull- och bränvinsbränningsmedlen beräknas sä högt, som 
Bevillnings-Utskottet gjort, sä är det naturligt, att bristen ej kan blifva 
så stor, som Stats-Utskottet uppgifvit, eller 2.166,723 R:dr 58 öre.

Hvad mig särskild t angår, så har jag ej sökt beräkna inkomsterna 
hvarken högre eller lägre än det belopp, hvartill jag ansett dem kunna 
uppgå; och förhållandet är, att jag verkligen tror, att tullmedlen komma 
att belöpa sig till 13.500.000 R:dr; men meningen med återremissen var 
den. att. dä slutligen statsbristsumman skall uppgifvas. det ej måtte 
blifva nödvändigt fördela Bevillnings-Utskottets siffror uti bråk af pro
cent för att få fram den rätta bevillningssumman. Jag önskade, att 
Stats- och Bevillnings-Utskotten skulle kommunicera sig med hvaran
dra och uppgöra staten så, att siffrorna i Bevillnings-förordningen må 
kunna ställas i jemna tal, och att man ej må behöfva räkna halfva eller
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trefjerdedels procent i stället för hela procent, såsom nu är förhållandet. 
Det är visserligen sann t. att statsregleringen ej kan fullkomligt riktigt 
uppgöras. • och att ej heller stor skada sker, om Bevillnings-förordnin- 
gen blir oförändrad och man sålunda får öfverskott; men jag tror, att, 
för ordningens skull, det vore bäst, om Utskotten, för det af mig an
tydda syftemålet, sammanträdde: och. ehuru jag ej blifvit understödd, 
linner jag mig likväl fortfarande föranlåten att yrka äterremiss.

Grefve Eh rens värd: Jag ber att få uttrycka min tacksamhet till 
de ledamöter, som understödd Bevillnings-Utskottets förslag i denna 
punkt och visat, att Utskottet ej haft orätt, dä det tilltrott sig kunna 
beräkna tullmedlen till en half million högre än Stats-Utskottet. Be
villnings-Utskottets beräkning är likväl en half million lägre än Kong]. 
Mai:ts; och Bevillnings-Utskottet har ansett försigtigheten kräfva denna 
nedsättning, hvilken - dessutom äfven föranledts deraf, att Utskottet för 
sin de! hyste den öfvertygelsen, att 13,500,000 R:dr vore den siffra, som 
närmast skulle träffa det rätta. Dä emellertid flere .af Kammarens le
damöter. och, bland dem, de som suttit i Stats-Utskottet, skarpt beto
nat nödvändigheten deraf, att denna summa icke beräknas till så högt 
belopp, som Bevillnings-Utskottet föreslagit, utan till det af Stats-Ut
skottet föreslagna, eller 13 millioner R:dr. sä, och dä jag kan finna, 
att deras skäl äro att söka i högre statsskäl, vill jag ej motsätta mig 
denna nedsättning från 13 £ million R:dr till jemnt 13 millioner R:dr; 
men jag tror, med kännedom om förhållandena inom Bevillnings-Ut
skottet. ”att det vore ömkligt, om denna Kammare ville fatta ett så
dant beslut, ty derest begge Kamrarne återremittera punkten, sä kan 
det vara svårt för Utskottet att frångå sin en gäng gjorda beräkning, 
hvilken Utskottet ansett vara grundad. Finner äter denna Kammare, 
på grund af särskilda omständigheter, 'nödigt beräkna tullmedlen till 
13 millioner R:dr, så är intet hinder för. Bevillnings-Utskottet, att der
vid fästa allt afseende, då Betänkandet återkommer till Utskottet.

På grund af hvad jag anfört, och ehuru Utskottets beräkning, en
ligt min åsigt, är välgrundad, får jag tillkännagifva, afl jag icke har 
något att invända emot ifrågavarande summas nedsättning till 13 millio
ner R:dr.

Grefve M örner: Den siste värde talaren har tillkännagifyit sin
öfvertygelse vara, att Bevillnings-Utskottet ej beräknat tullmedlen för 
högt: men han ansåg ändock, att denna beräkning borde vika för de 
»högre statsskäl», sou) förefunnos hos vissa af Stats-Utskottets ledamö
ter För min del har jag svårt efterskänka en half million Riksdaler för 
statsskäl, som ej ens omtalas. Detta är ett alltför dyrbart förtroende- 
votum för en sådan hemlighet. Det hade varit godt, om dessa stats
skäl framlagts för Kammaren. Skulle skälet ligga deruti, att vår ställ
ning blifvit5sä lysande, sedan vi beslutat oss för en upplåning af högst 
18 “millioner R:dr, så får jag säga, att jag ej kan finna detta skal gil- 
tio-t ty ingen blifver rikare derföre att han till högre belopp skuldsät
ter 'sig. Om vi icke behöfde upptaga hela detta län, utan kunde stadna 
vid ett mindre belopp, så hade vi gjort landet en tjenst, som vore vida 
mera värd, än Stats-Utskottets hemligheter.
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Grefve af Ugglas: Jag ber att till en början få besvara den
siste värde talarens yttrande: »att lian ej ville skänka bort en half mil
lion Riksdaler» och att han tyckte »att en besparing af en half million 
Riksdaler i de belopp, som vi måste upplåna, vore mera värd än Stats
utskottets hemligheter». Jag inskränker mig till att med anledning åt 
detta hans yttrande säga, att, om det visar sig, att det inflyter en half 
million Riksdaler mera i statsinkomster, än vi beräknat, sä kunna vi 
nog vara förvissade, att Riksgäids-kontoret rättar sin upplåning der
efter.

Det egentliga ändamålet med mitt uppträdande var dock att bemöta 
de förebråelser, som Grefve Uamilton rigtat mot Stats-Utskottet. I fö
revarande ärende kan, såsom också Bevillnings-Utskottets ordförande 
ganska rigtigt anmärkt, ej gerna fråga blifva om något annat än ett su
bjektivt omdöme, och vid sådant förhållande hafva ötats-Utskottets le
damöter lika väl kunnat komma till eu rigtig konklusion som Bevill- 
nings-Utskottets. Den enda säkra siffra, som man har att bygga på. är 
beloppet af tullinkomsterna för de sistlorflutna åren, och den har ej va
rit eu hemlighet för någon. Det berodde nu att frän den sluta till, 
huru stor man kunde hoppas att tullinkomsten skulle blifva under är 
1869. Och ehuru Bevillnings-Utskottet haft i uppdrag att granska för
hållandena med tullen, torde likväl ett sådant subjektivt omdöme ligga 
lika väl inom Stats-Utskottets portée som inom Bevillnings-Utskottets.

Hvad slutligen beträffar Grefve Hamiltons begäran om återremiss, 
på det att ^en sådan jemkning måtte åvägabringas, att bevillningspro- 
centen ej måtte behöfva bestämmas i bråktal, utan utgå i jemnt belopp, 
så tror jag, att Grefve Hamilton ännu ej öfverlefvat någon riksdag, då 
statsregeringen gått alldeles jemnt ihop. Man har alltid icke desto min
dre tagit den allmänna beviliningen efter sin gifna procent och aldrig 
ansett sig böra vidtaga någon sådan rubbning i denna procentberäk
ning, som Grefve Hamilton här ifrågasatt. Har detta kunnat passera 
vid föregående riksdagar, så tror jag ej att vi behöfva göra oss besvär 
med att nu söka undvika det. Skulle beräkningen i stället för 2,600.000 
R:dr kräfva 2,400,000 Rall-, eller 2,800,000 R:dr, så ser jag ej någon fara 
deri. Bevillningens belopp blifver i allt fall detsamma.

Grefve Mörner: Den föregående talaren erinrade, att. äfven i
fall tullinkomsterna öfverskredo de af Stats-Utskottet beräknade 13 
millioner R:dr, sä vore öfverskottet dock ej förloradt. Det har också 
aldrig varit min mening att säga, att ej detta öfverskott skulle i sinom 
tid komma Statsverket till godo. Men dessa -medel ingå ej till Riks
gäids-kontoret. utan till Statskontoret, och öfverskotten på dem kom
ma först efter ett par är intill Riksgäids-kontoret. Skyldigheten att till
handahålla Stastverket den i reglementet bestämda statsbristssumman 
får Riksgäids-kontoret i allt fall fullgöra. Jag tror således att det är 
af vigt, att vi upptaga inkomsten af tullmedlen till, sä vidt möjligt, dess 
rätta belopp. Jag har så mycket mera skäl för min öfvertygelse här
utinnan, som eu mångårig erfarenhet såsom riksdagsman lärt mig, att 
en Riksdag, som vid sitt sammanträdande finner besparade öfverskott 
till betydligare belopp, vanligen har icke ringa benägenhet att vara 
frikostig och kan lätt, glömmande landets skuldsatta ställning, begifva sig
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till att bevilja anslag, vid hvilkas medgifvande nian mähända haft be
tänklighet, om man varit mera tvungen att se sig om efter utvägar att 
fylla desamma. Jag får derföre fortsätta mitt förra yrkande om bifall 
till Bevillnings-Utskottets förslag.

Friherre Funck: Till de skäl, som jag redan anfört för min åsigt,
att tullinkomsterna borde beräknas till 13 millioner R:dr, ber jag att få 
lägga ytterligare ett, hvilket mähända ej torde vara utan vigt. Sedan 
Riksdagen numera beslutat, att Statskontoret skall bestrida den extra 
statsregleringen, tror jag att det blifver väsentligen nödvändigt, att ej 
beräkna statsinkomsterna för högt utan snarare litet för lågt, emedan 
annars Statskontoret kommer i samma svårigheter som detta år egt rum. 
Att fortsätta den väg som vi hittills, genom att beräkna inkomsterna för 
högt, beträda tror jag ej finnes skäl till. Jag behöfver ej erinra Kam
maren, att vi hafva beräknade öfverskott å statsinkomsterna för åren 
1865, 1866, 1867 oc h 1868, hviika ännu innestå i Statskontoret och möj
ligen ej komma att ingå till Riksgälds-kontoret, ehuru de dertill varit 
paräknade. Jag tror således, att det på grund af denna förändring blir 
nödvändigt, att beräkna dessa mede! till ett belopp, om hvilket man med 
full visshet kan antaga att det skall utgå; och jag kan ej anse för en 
olycka om inkomsterna tilläfventyrs komma att visa sig med ett eller an
nat hundratusental öfverskrida de belopp, som man beräknat. Jag fort
far derföre i mitt förra yrkande.

Sedan öfverläggningen härefter förklarats slutad samt Herr (trefven 
och Talmannen yttrat, att under densamma hade yrkats dels bifall till 
Utskottets förevarande förslag; dels att Kammaren, med afslag derå, 
skulle besluta, att inkomsten af tullmedlen under är 1869 borde beräk
nas till 13.000,000 R:dr; och dels slutligen att frågan måtte till Utskot
tet återförvisas; framställde Herr (trefven och Talmannen först propo
sition på bifall till Utskottets förslag, hvarvid svarades många nej, blan
dade med ja, och sedermera proposition på afslag derå och tullmedlens 
beräknande till 13,000.000 R:dr, då svaren utföllo med många ja, blan
dade med nej; och förklarades ja nu hafva varit öfvervägande.

Grefve Mörner begärde votering; med anledning hvaraf och se
dan Kammaren, uppå Ilerr Grefve)! och Talmannens framställning; till 
kontraproposition vid voteringen antagit bifall till Utskottets förslag, 
uppsattes, justerades och anslogs följande voteringsproposition:

Den, som vill, att Kammaren, med afslag å Bevillnings-Utskottet i 
l:sta punkten af Betänkandet N:o 19 gjorda förslag, skall besluta, att 
inkomsten af tullmedlcn under är 1869 bör beräknas till 13 millioner 
R:dr, röstar

Ja;
Den det ej vill, röstar

Nej;
Vinner Nej, bifaller Kammaren Utskottets ofvanberörda förslag, 

eller att ifrågavarande medel må upptagas till 13.500.000 E:dr.
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Omröstningen löretogs; null vid dess slut belunnos rösterna halla 
utfallit sålunda:

Ja — 74:
Nej - 22.

2:dra punkten.

Friherre af Ugglas: Jag deltog ej i diskussionen om den näst
föregående punkten, emedan, sä vidt jag kunde finna, någon anmärkning 
mot den af Kongl. Maj:t gjorda beräkningen af tullinkomsterna ej fram
ställdes. Men i afseende på denna punkt ber jag att få fästa Hcrrar- 
nes uppmärksamhet pa ett förhållande, som jag anser vara afvigt. Jag 
erkänner villigt, att Bevillnings-Utskottet beräknat postmedlen till det 
belopp, hvarmed de sannolikt komma att utgå. Men dä Stats-Utskottet 
i sin beräkning öfver Postverkets utgifter upptagit desamma till ett be
lopp af endast 2.250.000 Kali', sä torde det vara nödvändigt, att äfven 
i förevarande Betänkande beräkna postmedlen till enahanda belopp. 
Riksdagen har nemligen genom bifall till Stats-Utskottets Betänkande N:o 
80 redan förklarat, att möjligen uppkommande öfverskott på postmed
len skulle fä användas tiil bestridande af utgifter på poststatens sär
skilda titlar. Om således här inkomsterna af Postverket upptagas till 
2,300,000 Rall*, sä uppkommer ett öfverskott som inberäknas i den all
männa statsregleringen, ehuru Riksdagen redan medgifvit, att detta öf
verskott skulle få användas för förefallande behof inom Postverket. Det 
torde således vara nödvändigt att nu lika som hittills beräkna Postver
kets inkomster till samma belopp Som dess utgifter; och jag tror der
före att det torde vara rättast att äfven här ej beräkna dem till högre 
belopp än 2.250.000 Rall*.

Efter härmed slutad öfverläggning, framställdes törst proposition på 
bifall till Utskottets förslag, hvartill svarades nej, och sedermera pro
position pa afslag derå och postmedlens beräknande till 2,250,000 Rall’, 
hvilken proposition med ja besvarades.

3:d.je och 4:de punkterna.

• Biföllos.

Föredrogs ånyo och bifölls Första Kammarens 1 illlälliga Utskotts 
den 30 sistlidne April och 4 dennes bordlagda Utlåtande N:o 14, i an
ledning af äterremiss af Utskottets Utlåtande rörande väckt motion om 
åtgärders vidtagande till hämmande af lösdrifveriet och tiggeriet i landet.

Föredrogs ånyo Första Kammarens Tillfälliga Utskotts den 30 sist
lidne April och 4 dennes bordlagda Utlåtande N:o 15, öfver Herr Matts 
Pehrssons motion N:o 332, derom att nu gällande Förordningar om skepps-
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mätning icke mä tillämpas i fråga om fartyg, som äro uppmätta före
flen 1 Juli 1866.

Grefve von Plåten: Jag beklagar att jag äfven i (lag måste upp
träda mot ett förslag till skrifvelse till Kong!. Maja. Men jag är dock 
nog lycklig, att kunna såsom stöd för mitt motstånd härutinnan åberopa 
handlingar, hvilka blifvit till Kong]. Maj:t ingifna inom de siesta dagar- 
ne. och hvilka fördenskull ej kunnat vara för Utskottet bekanta, då det 
utarbetade förevarande skrifvelseförslag. Dessa handlingar, för hvilka 
jag anser mig pligtig att här något närmare redogöra, std visserligen ej 
i något direkt sammanhang med den framställning, som blifvit här gjord: 
men jag tror dock, att Kammaren skall vid dem fästa sådan uppmärk
samhet, att, liksom Kammaren vid sista riksdagen ansåg, att några åt
gärder ej borde dä vidtagas med det nya skeppsmätningsreglementet, 
Kammaren äfven nu skall finna det ifrågavarande skrifvelseforslaget 
mindre lämpligt.

Kammaren påminner sig måhända den diskussion i förevarande äm
ne, som under förra riksdagen egde rum. Ehuru, pa sätt jag redan 
erinrat, de anmärkningar, som dä framställdes mot skeppsmätningsreg
lementet, ej föranledde någon Riksdagens hemställan hos Kong!. Maj:t, 
ansåg likväl Kongl. Maj:t sig höra. med anledning af dom, inhemta när
mare upplysningar om det sätt, hvarpå reglementets föreskrifter verkat. 
Det aflat» fördenskull redan den 26 April sistlidet är befallning till den 
komité, som utarbetat reglementet, att inkomma med utlåtande öfver föl
jande frågor, nemligen:

l:o. Huruvida redan vunnen erfarenhet på eif tillfredsställande sätt 
ådagalagt ifrågavarande skeppsmätningssätts tillämplighet äfven på så 
väl hjulångfartyg och på klink byggda fartyg, som ångfartyg, särskild! 
byggda för fart på grunda farvatten, och bland dessa tvenne arter af 
fartyg, särskilt på sådana, hvilka i byggnadsformen förete synnerli
ga egenheter, eller om, med hänsyn till de sålunda angifna fartygasla
gen, något tillägg till nu gällande nådiga instruktion för skeppsmätare 
mä anses gagneligt?

2:o. Huruvida någon olägenhet skulle uppstå genom inskränkning 
eller förändring af den i ,§ 5 af berörda nådiga Förordning meddelade 
föreskrift rörande fartygs ommätning ovilkorligen hvart femte är? samt

3:o. Huruvida icke hvarje skeppsredare skulle kunna medgifvas att, 
derest han sä önskar, fä under vederbörande* kontroll genom lastning af 
fartyg på praktisk väg utrönt dess rätta bärighet och på grund deraf 
erhålla mätbref?

De anmärkningar, som vid förra riksdagen framställdes mot skepps
mätningsreglementet, innefattades, såsom Kammaren torde finna, i des
sa frågor. De ofvan omnämnda komiterade hafva nu just i dessa da
gar aflätit svar, ej blott pa desamma, utan äfven på en i ministeriel väg 
frän Storbrittanniska Regeringen inkommen hemställan, angående anta
gande af det engelska skeppsmätningssättet, öfver hvilken hemställan 
äfven Kommers-kollegium och Förvaltningen för sjöärendena blifvit 
hörda. Denna fråga är nu färdig till föredragning inför Kong]. Maj:t, 
och under sädana förhållanden tror jag ej att det vore fullt lämpligt, 
att Riksdagen beslutade den åtgärd, som bär blifvit ifrågasatt.
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Den nyssnämnda framställningen frän Storbrittanniska, regeringen 
har, såsom jag tror, blifvit afbiten till alla sjöfarande nationer. Inom 
Frankrike bär densamma väckt något motstånd till följd af vissa orig- 
tigheter i det nuvarande engelska skeppsmätningssättet. Åtminstone lä
rer den komité, som i Frankrike blifvit med anledning af det vackla 
förslaget tillsatt, förklarat, att, såvida ej vissa modifikationer infördes i 
det engelska skeppsmätningssättet, kunde komitcen ej tillstyrka den fran
ska regeringen att antaga detsamma. De anmärkningar, som donna ko
mité ansett sig befogad att framställa, hafva blifvit öfverleinnade till den 
engelska myndighet, som bär att skaffa med dylika angelägenheter, nem
ligen the Board of Trade, och, i enlighet med hvad som blifvit för mig 
Jippgifvet och efter all anledning är sannt, sä har denna engelska aukto
ritet gatt in på att vidtaga de förändringar, som blifvit af de fransyske 
komiterade ifrågasatta. Man har således fullt skäl att tro, att det så
lunda förändrade engelska skeppsmätningssättet skall blifva i Frank
rike antaget. I Norge, dit enahanda framställning’ blifvit öfversänd 
från England, tiar man äfven nedsatt en komité för besvarande af frär 
gan; och det är all anledning att förmoda, att i detta land det engelska 
skepp sm ä tn i n gs r e g! e m e n te t skall blifva antaget, om blott Frankrike äf
ven går in på detsamma. Danmark äter har redan antagit det engelska 
systemet. De myndigheter, som hos oss blifvit hörda, nemligen Kom
mers-ko! le gill in och Förvaltningen för sjöärendena instämma iden åsigt, 
att det vore skäl för oss att antaga det engelska reglementet till följd 
af de fördelar, som ett sådant steg skulle tillskynda handeln i allmän
het derigenom, att ett fartyg i sådant fall ej behöfde i främmande land 
ommätas. utan den mätning, som blifvit gjord i det ena landet, kunde 
förblifva gällande äfven i det andra. De förorda fördenskull det en
gelska systemet, sådant detsamma blifvit af the Board of Trade modi
fierad t, samt under förutsättning att samma system kommer att af Fran
ska regeringen antagas. Med dessa myndigheter hafva äfven de ko
miterade, som upprättat vårt nuvarande skeppsmätningsreglemente, in
stämt. ehuru de för sin del ej kunnat medgifva, att det engelska sy
stemet i säkerhet eller riktighet öfverträffar dét nu hos oss gällande.

Ehuru det vid sådant förhållande kunde anses öfverflödigt, att vi
dare orda om Utskottets föreliggande förslag, anser jag dock, att, dä 
stränga anmärkningar blifvit framställda mot de komiterade, som utar
betat värt skeppsmätningsreglemente, samt dessa anmärkningar tyckas 
hafva vunnit bifall af Utskottet, några af de motiver, som Utskottet an
fört till stöd för sin framställning, böra till besvarande upptagas. Ut
skottet säger på ett ställe, att »det nya skeppsmätningsreglementet blott 
i några fä undantagsfall kan lemna rigtiga resultater.» Det vore må
hända för mycket begärdt att antaga, det Kammaren, hvars fleste leda
möter ej torde närmare intressera sig för förevarande fråga, skulle på
minna sig de skäl, som vid förra riksdagen anfördes mot en sådan åsigt 
som flen, hvilken Utskottet här uttalat. ‘ Med all aktning för Utskottet 
och för den sakkännedom, som det i förevarande fråga må ega, så tror 
jag dock, att Utskottet omöjligen haft tillfälle* att vidtaga de vidlyftiga 
kontrollmätningar, som varit erforderliga för att komma till det resul
tat, »att reglementet vore tillämpligt endast i undantagsfall». Utskottet 
torde i detta fall måhända något för mycket tryggat sig vid andras upp-
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gifter. Den öfvertygelse jag i detta fall uttalat, grundar sig på de om
talade komitterades undersökningar och på uppgifter frän dem, Indika 
uppgifter jag här häller i min hand och hvilkas riktighet jag hoppas att 
ej någon skall kunna betvifla, Komiterade anföra, att till verkställig
het af den dem af Kongl. Magt anbefallda granskning hafva kontroll- 
mätningar egt rum ä 477 hjul- och propeller-ångbåtar samt segelfartyg, 
dels i Stockholm och dels i Göteborg, hvarjemte, för att ytterliga kon
trollera systemets läglighet, mätningar i åtskilliga rigtningar blifvit gjor
da ej blott med iakttagande af reglementets föreskrifter, utan äfven på 
sätt, som kunnat lemna ändå närmare bestämmelser, och att på detta 
sätt 337 fartyg blifvit uppmätta. Vid sådant förhållande torde Utskot
tets- uttryck om reglementets tillämplighet på endast »några fä undan
tagsfall» ej böra tagas så strängt efter orden. Utskottet säger vidare 
att med anledning af de, enligt Utskottets åsigt, grundade anledningar 
till klagomål, som ifrågavarande reglemente gifvit, hade Utskottet helst 
tillstyrkt Riksdagen att afgifva eu underdånig skrifvelse med anhållan 
om detsammas upphäfvande. Jag bör med anledning häraf nämna, att 
komiterade hafva efter ett samvetsgrann! och grundligt arbete funnit. 
att de anmärkningar, som blifvit mot reglementet framställda, icke kunde 
föranleda komiterade att tillstyrka någon förändring i detsamma och 
att komiterade anse sig hafva genom de af dem anförda skäi och fakta 
bevisat, att reglementet, sådant detsamma blifvit af dem utarbetadt och 
af Kongl. Maj:t antaget, är byggdt på säkrare grunder än de framställ
ningar, som blifvit gjorda i ändamål af detsammas upphäfvande.

Beträffande de två sednare af de frågor, som Kongl. Maj:t hänskju- 
tit till komiterades besvarande, hafva komiterade, hvad först angick 
frågan om de olägenheter, som kunde uppstå genom de föreskrifna om- 
mätningarne, förklarat, att samma fråga för närvarande vore af mindre 
vigt, emedan någon sådan ommätning ej kunde ifrågakomma före är 
1871. Komiterade hafva dock ansett, att i reglementets föreskrift i 
denna del låg ej någonting sä oerhördt, då, t. ex. i länder med en sä 
utvecklad sjöfart som Holland, sådan ommätning funnes föreskrifven att 
ega rum hvart eller hvart annat är. I afseende slutligen ä frågan, hu
ruvida skeppsredare skulle tillätas att genom lastning af fartyg få 
dess rätta bärighet utrönt, hafva komiterade yttrat, att de ej finna nå
got skäl, hvarföre en sådan rätt ej skulle kunna beviljas. De hafva 
dock uppställt vissa vilkor, Indika vid en sådan mätning borde iaktta
gas, samt slutligen uttryckt den öfvertygelse., att säkerligen ej mänga 
personer skulle komma att begagna sig af eu sådan rättighet. Natur
ligtvis skulle också en sådan kontrollmätning blifva af föga vigt. om ett 
nytt system skulle komma att antagas, emedan den förnyade mätningen 
dä blott skulle kunna ifrågakomma pa fartyg, som navigera ensamt in
om de Svenska farvattnen.

Beträffande till sist den framställning, som här blifvit gjord, sä har 
Utskottet till stöd för densamma anfört följande ord: »att i underdånig
het anhålla om upphäfvande af reglementets retroaktiva verkan på far
tyg, som äro mätta före den 1 Juli 1866. dä dess tillämpning började, 
anser Utskottet deremot vara af rättvisa och billighet päkalladt, enär 
egarne af dessa fartyg ej kunnat förutse eller taga i beräkning de högst 
betydligt ökade utgifter, som det nya mätningssättet kommit, att dem



U2 Den 6 Mai, f- ni.

ålägga.» Jag ber med anledning häraf att fä anmärka, att Utskottet äf
ven i detta afseende lsitit. leda sig af begäret, -att gå en, såsom Utskot
tet tyckt, oskyldig önskan till mötes. Jag kan för min del ej Unna, att 
hvarken rätt eller billighet fordra något dylikt, enär — man må nu i 
(ifrigt säga hvad man vill om värt nuvarande skeppsmätningsreglemente 
— man dock ej gerna, mot siffror och edsvurne mäns uppgifter, kan 
påstå, att det ej i det hela är sannare och mera tillfredsställande än det 
a ml a skeppsmatningsreglementet. Det kan vid sådant förhållande ej 
vara rätt. att skänka vissa fartyg en fördel, derföre att de 'blifvit före 
den 1 Juli 1866 olägligt uppmätta. Ett sådant förfarande skulle inne
bära ett alltför stort premium åt dylika äldre fartyg i jemförelse med 
de sednare byggda. Man säger att »egarne af dessa äldre fartyg ej 
kunnat förutse eller taga i beräkning de högst betydligt ökade utgifter, 
som det nya inätningssättet kommit att dem ålägga.’) Hvar och en vet 
dock, att. de utgifter, som vållats af ommätningen, i sjelfva verket be
tyda sä godt som intet mot de ökade hainnumgälderna. Hvarföre nu 
de fartyg, som blifvit uppmätta efter ett rigtigare reglemente, skulle bära 
större tunga än fartyg. Indika till följd af oläglig uppmätning hittills 
sluppit undan med alltför låga umgälder, kan jag ej inse. Jag betvif
la!- att vid köp af fartyg någon gör sä noggranna beräkningar, att han 
fager i betraktande, huruvida fartyget skall fä betala Hägra 'blindrå Riks
daler mera eller mindre i hamnumgälder om året, och jag tror derföre, 
att det icke är lägligt, att godkänna den sats som blifvit här uttalad. 
Dä förhållandet är sådant och dä det har sannolikhet för sig, att det 
engelska reglementet snart skall komma afl hos oss antagas, får jag 
hemställa, huruvida det kan anses lämpligt att återgå i afseende ä viss» 
fartyg till ett äldre felaktigt reglemente, genom hvilken åtgärd vi dessutom 
skulle komma att fä tvä kategorier i stället för eu. Jag får för ruin 
del af dessa skäl afstyrka den af Utskottet bär gjorda framställning.

Herr Nordström: Utan tvifvel är det för hvar och en af Kam
marens ledamöter klart, att förevarande fråga icke är af uteslutande en
skild karakter, utan har eu mera omfattande internationel betydelse, i 
anseende till skeppsfartens gemensamhet och nyttan af likformighet i 
alla de olika hamnarne af grunderna för skeppsmätningen och deraf be
roende afgifters bestämmande. „

Hvad förslaget angår, betraktadt, såsom en lagstiftningsprodukt, må
ste jag erkänna, att jag för min del sällan sett något lagförslag, så blot
tad! på rigtiga rättsgrunder som detta. Det heter i Betänkandet, att 
erfarenheten visat, att det nya skeppsmätningsreglementet, som från den 
1 Juli 1865 blifvit tillämpad t, ej lemna! rigtiga resultater i fråga om 
fartygens verkliga drägtighet och derför föranledt orättvisor och obillig
het vid erläggande af de flera afgifter, som för fartyg är o efter lästetal 
bestämda att utgå. Vore nu detta förhållandet, sä vore väl intet natur
ligare. än att man föreslog upphäfvande af reglementet och införandet 
af ett nytt, som afhjelpte de Öfverklagade nuvarande orättvisorna. Men 
dä man i stället föreslår, att fartyg, som blifvit uppmätta före den 1 
Juli 1866. skulle befrias från uppmätning enligt det nya reglementet, 
samt sålunda fä njuta de större fördelar, som det äldre reglementet på
stås bereda, medan deremot de fartyg, som under sednare perioden blif-
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vit uppmätta eller sednare tillkommit, icke, skulle iå tillgodonjuta samma 
formaner, utan underkastas de mera tryckande bördor, som skola blifva 
följden af det nya reglementet, sä skulle man ju upphöja sjelfva orätt
visan til! lag. och omöjligt är att fatta, huru sädant nr någon synpunkt 
kunde försvaras. Icke‘allenast de med hvarandra konkurrerande inländ
ska fartygen skulle deraf väsendtligen lida; äfven de under utländsk 
flagg våra hamnar besökande skeppen, som bär blefve uppmätta efter 
det nya reglementet, skulle få sin känning deraf och kunna gifva anled
ning till reklamationer och trassel. Och som saken i sig sjelf verkligen 
är så lättfattlig, att någon vidare utveckling af densamma icke erfordras. 
för att inse omöjligheten af att antaga Utskottets förslag, hemställer jag- 
helt enkelt, att Kammaren mätte ogilla detsamma och lemna åt dem. som 
vederbör, att vidtaga de åtgärder, som kunna leda till afhjelpande af de 
ojemnhet, hvilka möjligen blifva följder af det nuvarande reglementets 
tillämpning. Att antaga ett sådant förslag, som Lag-Utskottet här bju
dit, på. anser jag icke höfvas en lagstiftande församling.

Herr Hasselrot: Min afsigt Ur visserligen ej att uppträda till för
svar för Utskottets ifrågavarande förslag, tv jag anser mig dertill icke 
ega tillräcklig sakkännedom. Dock vill jag erinra, att genom verkligt 
sakkunnige personer blifvit utredt. att dét nuvarande reglementet, i sin 
tillämpning leder till orättvisor, som böra afhjelpas. Utskottet, som 
haft detta mål för ögonen, hade helst velat föreslå, att man hos Kong!. 
Maj;t gjort hemställan om en genomgående revision af reglementet, men 
Utskottet var bundet af Andra Kammarens beslut i frågan, och någon 
motion var icke väckt, som berättigade Utskottet att göra hemställan. 
om en sådan revisions verkställande; och dä -det mål, som Utskottet ve
lat vinna, en revision af författningen, skulle uppnäs äfven på den väg 
Utskottet vält, så togs denna. Jag har nu för min de! icke något emot, 
om Utskottets förslag faller, enär' efter de upplysningar, som nu med
delats, det mål Utskottet afsett, ändock vinnes, men jag har velat 
yttra dessa ord, för att fästa uppmärksamheten på, i hvilken ställning 
Utskottet sig befunnit och hvilket mål Utskottet afsett.

Herr YV rern: Efter hvad jag kunnat finna, gifves det icke mera
än tvä ändamål, hvarföre fartyg underkastas mätning, och det ena är, 
att af statistiska skäl utröna handelsflottans drägtighet, det andra åter 

, att erhålla, en bestämd norm för fartygens beskattning. I afseende ä 
det första ändamålet, är jag långt ifrån att underskatta dess vigt, men 
jag tror. att de särskilda mätningssätten icke sä betydligt skilja sig från 
hvarandra i afseende å resultaten, att det, frän statistisk synpunkt 
sedt, kan göra något, hvilket skeppsmätningsreglemente man föl
jer. Det är derföre ej heller denna omständighet, som talar för förän
dringens verkställande, utan helt andra äro de skäl, som derföre tala. 
Hufvudsyftet måste vara att erhålla en bestämd norm för beskattningen, 
men enär dennas storlek och alla derpå verkande lörhålianden måste 
vara af ännu större vigt, än formen för skattens beräkning, så anser jag 
det enda rätta sättet att gä till väga vara att samtidigt behandla frå
gorna om skeppsmätning och om afgifternas utgörande.

Föredraganden inom Sjöförsvars-departementet yttrade nyss, att det
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måste erkännas, att hamnumgälderna blifvit mycket förhöjda och att 
detta vore en ledsam omständighet, men straxt derefter, att vissa fartyg 
hitintills sluppit undan med för låga afgifter. Jag tror icke, att, hvad 
sistnämnda uppgift beträffar, förhållandet är alldeles sådant, som talaren 
föreställde sig, hvad den förflutna tiden beträffar. De, som hafva be
stämt hamnumgälderna, hafva icke rättat sitt omdöme efter gällande 
grunder i skeppsmätningsreglementet, eller lagt hufvudsakliga vigten derpå 
att kunna rättvist beskatta de fartyg, som besökt hamnarne, utan hafva 
de hufvudsakligast tagit i betraktande dyrheten af de arbeten, som på 
hamnarne blifvit nedlagda, och utgifterna för deras tillsyn och under
häll. samt med hänsyn dertill på fartygen lågt sä stora umgälder, att 
förutnämnda kostnader derigenom skulle kunna betäckas. Att fä sum
morna att gä ihop, har varit hufvudändamälet, och dä detta ändamål 
vunnits på det förut begagnade sättet, måste det anses olämpligt och 
äfven innebära en orättvisa, att genom nya reglementeranden tvinga far
tygen att utgifva större afgälder, än behöflig! är och förut varit vanligt.

Frågan gäller nu, om det är skäl att påyrka en ändring i hvad förut 
varit gällande, dä något egentligt behof till denna förändring icke före
finnes, eller om rättvisan verkligen fordrar, att de äldre förut uppmätta 
fartygen bibehållas vid sina förra förmåner, dä de nya och sednare upp
mätta fä vidkännas eu drygare beskattning. För min del anser jag icke 
behofvet påkalla antagandet af en sådan föreskrift, som Andra Kamma
ren beslutat och Utskottet föreslagit, med hänsyn dertill att det är ifrå
gasatt att antaga det engelska skeppsmätningssystemet, hvilket antagli
gen kommer att blifva ett universel! system för alla sjöfarande nationer. 
Jag önskar blott, att hvad som i detta fall skall ske mätte ske snart, 
emedan det är af högsta vigt, att några stadgade grunder sä fort som 
möjligt antagas. Det har redan blifvit ådadagalagdt, att det nu gällande 
reglementet vid tillämpning icke gifver rigtiga resultat, synnerligast 
hvad beträffar fartyg med skarpa kölar och hjulängfartyg; och det är 
derföre sä mycket nödvändigare, att man söker tillegna sig ett system, 
hvilket såsom det engelska är bepröfvadt och, om äfven det skulle med
föra olägenheter, ä andra sidan har den fördelen, att våra fartyg ej be
höfva ommätas i nämnda land.

Dock önskar jag att rättigheten att fä ett fartygs mätning kontrol
lerad genom dess lastning bör medgifvas, ty de öfverklagade hamnum
gälderna drabba hårdast de fartyg, som gä utefter kusterna från hamn till 
hamn, och dessa hafva ingen nytta af att Svensk mätning i England 
erkännes.

Herr Leijonancker: Efter de upplysningar, som af Ilerr Sjö
ministern blifvit meddelade, återstår för mig ej mycket att säga, men 
dä jag är af den öfvertygelsen, att det nya skeppsmätningsreglementet 
vid tillämpningen vållar mycken orättvisa och förluster, som gä löst på 
icke hundradetals utan hundratusentals Riksdaler, kan jag icke underlåta 
att uttala den önskan, att några åtgärder måtte, vidtagas till häfvande 
af denna orättvisa. Jag hoppas ock, att det ej skall dröja länge, innan 
denna min önskan blir uppfylld, derigenom att det engelska skeppsmät
ningssystemet antages, hvilket är afsedt att blifva ett gemensamt system 
för alla civiliserade nationer.

Jag
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,ing begärde dock egentligen ordet, för att tillbakavisa deri beskyll
ning för orättvisa, man gjort Utskottet, derföre att det föreslagit,.att en
dast fartyg, som blilvit uppmätta före den 1 .Juli 1866, skulle befrias 
Iran tillämpningen al det nya reglementet. Tankarne härom bar jag 
funnit vara ganska delade. För min del skulle jag helst Önska hela regle
mentets upphäfvande tills vidare, och jag tror, att detta ovilkorligen skulle 
vara det råtta. De orättvisor, hvartill reglementet gifva anledning, äro 
icke Hägra småsaker, utan inverka i högsta måtto menligt på vår skepps
fart. Jäg vågar dock icke framställa något yrkande om reglementets 
upphäfvande, emedan jag befarar, att deruti icke vinna understöd, men 
för att dock bidraga dertill, att de öfverklagade orättvisorna i någon 
män mätte kunna albjelpas, instämmer jag i en föregående talares för
slag, att det mätte stå en skeppsegare Öppet, att, derest han tror sig hafva 
vid mätningen lidit orätt, genom profläsning söka bereda rättelse.

Grefve von Plåten: Endast ett par ord till bemötande af hvad
bär nyss blilvit yftradt.

Jag beklagar på det högsta, att jag sä illa uttryckt mig, att man 
af.mitt anförande tagit sig anledning att förmoda, det jag ansett, att åt
skilliga fartyg draga för små hamnumgälder. Jag anser visserligen icke 
harnnutngälderna vara för låga, tvärtom äro de på åtskilliga ställen ganska 
höga. Min mening var endast att säga. det. åtskilliga fartyg, derföre att 
de ej blifvit uppmätta till sin rätta drägtighet, äro jemförelsevis lägre 
beskattade än de eljest blifvit; och af denna anledning sade jag hamn- 
urngälderna vara för låga. men jag vill alldeles icke påstå, att de i och 
för sig äro det.

Jag tror, att i denna sak de, som äro intresserade af frågan, icke 
gatt fullt riktigt tillväga eller börjat i den rätta ändan för att erhålla 
eu lämplig lösning, då de underlåtit att i första rummet vända sig mot 
liamnafgifternas belopp. Afsigten är val egentligen den. att erhålla ett 
skeppsmätningsreglemente, sä rigtigt som möjligt. Man har klagat öfver 
reglementets bristfälligbeter, men man har förbisett de brister, som vid
låda föreskrifterna om harnnutngälderna, hvilka jag anser vara i liera 
delar origtiga. Jag vill visserligen ej påslå, att skeppsmätningsregle- 
mentet är positivt rigtigt, långt derifrån; jag tror till och med att det 
är omöjligt att åstadkomma ett reglemente, som vore absolut rigtigt och 
fullt passande för alla fartyg, och derjemte lätt kunde tillämpas. Men 
jag anser vara orätt, att ej hamnumgälderna på samma gång tagas i 
betraktande, som skeppsmätningsreglementet, och detta har förmodligen 
varit orsaken, hvarföre frågan ej kunnat hitintills på ett nöjaktigt sätt lösas.

Jag tror mig hafva funnit, att de fleste, som här yttrat sig, ej i be
tydlig män haft från mina afvikande äsigter i frågan. Och dä, såsom 
jag haft äran upplysa, alla handlingar, som erfordras, för att Kongl. 
Maj:t skall kunna fatta sitt beslut, rörande den förändring i skeppsmät
ningsreglementet. som jag redan nämnt, äro inkomna, och sak eu således 
oförtöfvadt bör kunna föredragas, och författningen innan kort utfärdas, 
samt antagande af Utskottets förslag endast skulle lägga hinder i vägen 
för resultatets ernående, finner jag mig föranlåten att vidhålla den åsigt, 
jag förut haft äran uttala.

Riksd. Pröt. 1868. 1 Afd. 4 Band.
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Herr Storckenfeldt: Jag vill endast tillkännagifva, att jag full
komligt delar de åsigter, som af föregående talare yttrats, rörande en 
skeppsegares berättigande att genom inlastning söka åstadkomma rät
telse i misstag, som begåtts vid uppmätning af hans fartyg. Det är re
dan ådagalagdt, till hvilka origtiga resultat man vid tillämpningen af det nya 
skeppsmätningsreglementet kommit i afseende å hjulångfartyg och andra 
fartyg med egendomlig konstruktion; och på det en sådan orättvisa, som 
ofta kan blifva ganska tryckande, må kunna afhjelpas, hemställer jag, 
att ett beslut mätte fattas i den af mig nu antydda rigtning, och anhål
ler att proposition härom mätte framställas.

Sedan öfverläggningen härefter förklarats slutad samt Herr Grefven 
och Talmannen yttrat, att under densamma hade yrkats, dels att Utskot
tets ifrågavarande Utlåtande måtte afsläs och dels af Herr Storcken- 
feldt, att Kammaren skulle besluta, att, derest en skeppsegare önskade 
att genom nedlästning få sitt fartygs verkliga bärighet utrönt, sådant 
skulle vara honom medgifvet, blef proposition på afslag ä Utlåtandet 
framställd och med ja besvarad.

Föredrogs ånyo och företogs punktvis till afgörande Stats-Utskottets 
den 2 och 4 dennes på bordet lagda Utlåtande N:o 91, i anledning af Kong!. 
Maj:ts nådiga Proposition med förslag till utgiftsstater vid Statensjern- 
vägstrafik för är 1869.

Punkten a.

lista momentet.

Herr Troilius: Emot förevarande punkt af Betänkandet anhåller 
jag, att i korthet fä framställa några anmärkningar. Utskottet föreslår 
här, att Riksdagen mätte i underdånighet anhålla, det Kongl. Maj:t 
ville taga i nådigt öfvervägande, huruvida icke styrelserna öfver Statens 
jernvägsbyggnader och jernvägstrafik kunna sammanföras till en enda 
styrelse för Statens jernvägar, eller, om detta icke finnes ändamålsen
ligt, den förra styrelsen förläggas till arbetslinien. En_ anhållan af 
denna beskaffenhet skulle väl i och för sig sjelf ej kunna gifva anled
ning till något motstånd från min sida, derest jag ej vore öfvertygad 
om, att det ändamål, hvartill man i första delen af momentet syftar, 
nemligen begge styrelsernas förening, ej är hvarken klokt eller nyttigt. 
Hvad beträffar den sednare delen, eller byggnadsstyrelsens förläggande 
till linien, torde det vara mindre nödvändigt att Riksdagen derom gör 
någon hemställan till Kongl. Maj:t, då Kongl. Maj:t, såsom Statsråds
protokollen, bifogade den nådiga Propositionen om anslag till jernvägs- 
arbetenas fortsättande, utvisa, redan varit betänkt på vidtagandet af en 
sådan åtgärd, i fall det beslut Riksdagen, i anledning af nämnda nådiga 
Proposition, kommer att fatta, dertill kunde gifva anledning. Jag tillå
ter mig fästa uppmärksamheten derpå, att, sedan fråga derom redan
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förut varit vackt. Rikets Ständer vid 1862 års riksdag framställde begä
ran, att förvaltningen af de redan färdiga jernvägarne och de under 
byggnad varande, måtte skiljas; och den begärda förändringen blef se
dermera af Regeringen genomförd. De skäl, som föranledde Ständerna 
att framställa denna begäran och Kong!. Maj:t att bifalla densamma, 
synas mig vara mera gällande nu. än de voro är 1862. Ty 1862 var 
dock den trafikerande banlängden endast 40 mil. dä den nu deremot 
är 100 mil, till följd hvaraf rörelsen numera erhållit en betydligare ut
sträckning. och tarfva!- eu mångfaldigare uppmärksamhet och tillsyn än 
tillförene. Jag tror derföre, att, om skål dä voro att fä styrelserna 
skiljda, till följd af göromälens olikhet, och om erfarenheten visat, att de 
häda styrelserna haft fullt upp att göra, sä har man all anledning att 
antaga, att skälen för ställningens bibehållande för det närvarande ej 
äro mindre.

Sannt är det visst, att anslaget till jernvägsbyggnaderna för i är uppgår 
till endast 2,000,000 Rall', förutom hvad som återstår frän föregående är. 
men Riksdagen har dock beslutat, att öka detta anslag för nästa är; och möj
ligt är. att, om framdeles anledning förekommer, man kan komma att gä 
öfver detta belopp, möjligen kan man ock gä derunder. Jag tror att, 
hvad jernvägsbyggnaderna beträffar, man bär snart skall komma till 
samma åsigt, som, efter hvad jag erfarit, allt mera gjort sig gällande i 
andra länder, beträffande hviika allmänna företag som helst, nemligen 
att man först bör bestämma företagets storlek och föranstalta om an
skaffande af de, för deras utförande behöfliga medel, samt derefter be
stämma den förvaltning, som skall besörja utförandet.

Nu har man redan en sådan arbetsstyrelse, och man synes mig 
derföre böra begagna den under den tid, man af densamma kan vara i be
hof. Men om man förenar denna styrelse med en annan, som man i 
framtiden ej kan undvara, ty den färdiga banan och trafiken fordra all
tid sin förvaltning, sä riskerar man, att byggnadsförvaltningen möjligen 
kan antaga samma natur och i en eller annan män blifva en bestående 
inrättning, hvarigenom man kornrne att föras långt utöfver det åsyftade 
målet.

I afseende å nyttan af förslaget att förena de begge styrelserna, 
sä tror jag det blir svårt att visa, att något derigenom egentligen vin- 
nes. Någon besparing tror jag det ej blifva, ty besparingen vid ett 
byggnadsarbete beror i högst ringa grad på den aflöning, jag gifver åt 
arbetsbefälet; den beror deremot på den omtanke, hvarmed arbetet utfö- 
res och materialierna anskaffas, på arbetets ändamålsenliga fördelning 
och arbetskrafternas användande på rätt sätt och på rätt ställe. Detta 
gör ock, att den, som sköter arbetet, måste deröfver utöfva eu daglig 
tillsyn. Visserligen hafva vi vid trafikstyrelsen en banafdelning, men 
äfven’ om föreståndaren derför är sä skicklig ingeniör, att han kan ut
föra ett jernvägsbyggnadsarbete, och den vid afdelningen anställda per
sonal lämpade sig för att dervid biträda, äro tjenstemännen dock sä få- 
talige, och hafva sä mycket att göra, att jag ej kan inse, huru de skulle 
blifva i tillfälle att egna tid och omtanke åt några nybyggnader. Mig 
veterligen har man ock i andra länder fritagit förvaltningen för den 
färdiga banan från allt bestyr med nya banors anläggning och i all
mänhet all nybyggnad, som icke faller inom denna förvaltnings verk-



68 Den 6 Maj, f. m,

ningskrets filer betingas af rörelsens på de färdiga banorna tillväxt och 
utvidgning.

Räkenskaps- och redovisningsgöromälen vid byggnadsarbetena äro 
af helt olika beskaffenhet mot dem vid den färdiga banan; och trafik- 
styrelsens räkenskapspersonal är för närvarande ej större, än att den 
har fullt upp att göra med trafikens alltjemt ökade och vidlyftiga räken
skaper. Förslagets antagande skulle derföre ovilkorligen kräfva en till
ökning i denna personal. -

Jag tror derföre, att någon besparing icke åstadkommes genom 
denna sammanslagning, och jag betvifla!-, att genom denna åtgärd reda 
och ordning kan vinnas i afseende ä sjelfva arbetet, dä det högre be
fälet måste dela sina omsorger emellan de färdiga banorna och dem. 
som stå under byggnad. Den gemensamhet, som erfordras emellan för- 
valtningarne för de färdiga banorna och de banor som utföras, tror jag- 
kan åstadkommas utan att några föreskrifter eller lagar i detta afseende 
utfärdas, ty det säger sig sjelft, att byggnadsstyrelsen bör vara angelä
gen att utföra arbetena sä, att de blifva tillfredsställande för den blif
vande rörelsen på banan. I afseende ä stationernas anläggande, hus
byggnaderna och dylika saker, hafva vanligen de begge styrelserna 
före utförandet rådgjort: och man skall derföre finna, att de stationer, 
som anlagts efter är 1863, äro tilltagna i den skala att derpå ej behöfva 
nedläggas vidare kostnader, utan äro dessa redan nu tillräckliga för en 
ökad trafik.

Den rörliga rnaterielen anskaffas uteslutande af trafikstyrelsen, som 
disponerar de dertill beräknade anslagen och genom vidtagande af ar- 
rangementer, förflyttning af materiel från eu til! annan bana, med största 
besparing, och på det ändamålsenligasté sätt, kan se trafiken till godo.

Jag vill i afseende ä denna punkt ej vara vidlyftigare, och anser 
det ej heller behöflig!, utan inskränker mig till att anhålla om propo
sition på afslag ä Utskottets förslag, såsom innefattande i det ena fallet 
något ej ändamålsenligt, och i det andra något ej nödvändigt.

Herr Heijkens kjöld: Det skulle visserligen kunna anses vågadt
af den, som ej tillhör facket, att yttra sig i en fråga af förevarande be
skaffenhet, men som jag haft åtskilligt att bestyra, dels vid byggandet 
dels vid anordnandet till trafik af en mindre jernbana, sä kan jag ej 
underlåta att. nu uttala mig, med stöd af den erfarenhet jag-dervid vun
nit. Jag tror också, att, då frågan gäller att uppgöra en stat, som kraf
vel- sä störa belopp, som bär blifvit föreslagna, hvar och en. i mån af 
sin ringa erfarenhet och förmåga, bör söka bidraga til! de upplysningar, 
som för frågans rigtiga bedömande och afgörande erfordras. Här ärna 
fråga om något, som för framtiden skall blifva bestående, och förslaget 
bör derföre icke utan en noga granskning antagas eller förkastas.

Den föregående talaren har yttrat, att de särskilda styrelserna äro 
lika nödvändiga nu som . tillförene, då Riksdagen begärde och Kong!. 
Maj:t biföll deras särskiljande. För min del tror jag ej, att förhållandet 
är sä, ty, när till jernvägsbyggnadernas fortsättande icke blifvit ansla
get mera än tvä eller tre millioner, sä synes det mig, att eu särskild 
byggnadsstyrelse med den höga aflöning, som bär blifvit ifrågasatt, ej
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är nödvändig. Om man tager i betraktande det förslag, som blifvit 
uppgjordt för trafikstyrelsen med särskild öfverdirektör vid ban- och 
rnaskinafdelningarne, öfverdirektör för trafikafdelningen in. m., så före
faller det verkligen, som om man, utan att gä grannlagenheten för nära, 
lyan ifrågasätta, om en särskild styrelse för byggnaderna är behöflig. 
Ofverdirektören för ban- och rnaskinafdelningarne måste det tillkomma 
att sysselsätta sig med de byggnadsarbeten, som ä de färdiga linierna 
kunna ifrågakomma. Kan han det. sä bör han också kunna verkställa 
större nybyggnader af banor, ifall han befrias frän uppsigten öfver ma- 
skinafdelningen, hvilken dä bör ställas under eu särskild öfverdirektör, 
På detta sätt skulle inom trafikstyreisen erfordras tre öfverdirektörer, 
en för ban-, en för maskin- och en för trafik-afdelningen. Jag har an
sett, att på detta sätt, och genom en lämplig anordning i afseende ä de 
underordnade tjenstemännen, de begge styrelserna skulle kunna sam
manslås. Jag har funnit detta önskvärd! af flera skäl, och bland annat 
derföre, att dymedelst eu större gemenskap emellan byggnads- och tra
fikförvaltningen skulle kunna åstadkommas, hvilken är mer än väl be
höflig. Det bär till exempel visat sig, att, dä byggnadsstyrelsen aflem
na! eu färdig bana till trafikstyrelsen, har den sistnämnda icke funnit 
den fullt ändamålsenlig. Det har befunnits, att man måst omlägga spår, 
gorå förändringar i afseende å vexiar och vändskifvor, stationshus be
funnits tränga och olämpligt inredda in. m. dylikt, hvilket allt bevisar, 
att emellan 'de särskilda styrelserna ej funnits det samband, som är önsk
värd!, och som kunde erhållas, om de olika delarne sammanfördes inom 
ett gemensamt verk med samma chef. Genom detta sammanslående 
skulle ock stora besparingar i förvaltningskostnaden kunna åstadkommas.

Den föregående talaren har ock sagt, att, om de begge styrelserna 
slås tillsamman, det vore att befara, att byggnadsstyrelsen skulle blifva 
lika permanent'som trafikstyreisen. På det sätt, som jag tagit mig fri
heten förorda, skulle den antydda faran blifva alldeles ingen, emedan 
chefen för nybyggnadsarbetena tillika skulle blifva den, som utöfvade 
öfveruppsigten öfver reparationsarbetena, och således en person nöd
vändig att inom trafikstyreisen fortfarande bibehålla. För verkställande 
af de ifrågakommande nybyggnaderna är det ej heller nödigt att hafva 
en fast personal, utan kan för detta ändamål fortfarande såsom hitintills 
anlitas enskilde ingeniörer eller officerare vid Väg- och. Vattenmygg-- 
nadskorpsen. helst byggnaderna under framtiden troligen icke blifva sä 
omfattande eller storartade, att brist på dugligt arbetsbofäl bör kunna 
ifrågakomma.

Den föregående talaren.äberopade ock ett exempel från utlandet, att 
de ifrågavarande begge styrelserna icke blifvit der sammanslagna. Detta 
är godt och väl, men med all aktning för utlandet, anser jag dock, att, 
om vi kunnat hitta på något bättre och billigare, vördnaden för det ut
ländska ej bör hindra oss att använda det.

Hvad åter sjelfva kostnaden beträffar, sä tror jag, att vid den fö
revarande statens uppgörande man icke kommit till sä lyckliga resul
tat, som vid åtskilliga utländska banor erhållits, ty här skulle trafik
kostnaden komma att uppgå till ungelär 60 proc. af bruttoinkomsten, 
då deremot utländska banor trafikeras för 38 procent och många af
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vara enskilda för 16 och 18 procent. Jag tycker således, att 
någon egentlig besparing icke blifvit iakttagen, och att, om man 
följt något utländskt exempel, detta exempel icke varit efterföljans- 
värdt.

Den föregående talaren nämnde äfven om olikheten i räkenskaps- 
sättet inom trafik- och byggnadsstyrelsen. Hufvudgrunderna i ali rä- 
kenskapsföring är naturligtvis densamma, eller att rätt uppföra posterna 
i debet och kredit, och jag kan derföre icke finna, att någon svårig
het bör möta för räkenskapernas förande gemensamt, hvad angår såväl 
byggnaderna som trafiken; och får jag på nu anförda skäl anhålla om 
bifall till Utskottets förslag.

Grefve Sparre, Eric: Det är icke utan tvekan, som man upp
träder med en mening motsatt den. som utaf chefen för trafikstyrelsen, 
en man af facket, uttalats; men dä jag redan vid ett föregående tillfälle 
här uttryckt samma åsigt, som den Stats-Utskottet omfattar, nemligen 
att styrelsen öfver Statens jernvägsbyggnader bör sammanslås med tra
fikstyrelsen, så ber jag, liksom den siste talaren före mig gjort, att, på 
grund af den erfarenhet, jag har om några jernbanors anläggning och 
den trafik, som sedermera å dem visat sig och fortfarande eger ruin, 
uttala den mening, jag i denna fråga hyser, till den kraft och verkan 
den kan anses hafva.

Då Rikets Ständer vid 1862 års riksdag, om jag minnes rätt, hos 
Kongl. Maj:t begärde, hvad Stats-Utskottet äfven vidrört, eu fördelning 
af styrelsen för Statens jernvägar i två delar, nemligen den ena för 
byggnaderna och den andra för trafiken, så voro förhållandena väsendt
ligen olika mot hvad nu är fallet. Ständerna hade den riksdagen, lik
som vid de närmast föregående, beviljat högst betydliga summor till jern- 
vägsanläggningar. Hela den då rådande verksamheten för jernvägs
byggnader var, att jag sä må saga. i vårt land jemförelsevis ny. Det 
gällde då att skapa nya förhållanden, dana skicklige ingeniörer, med 
ett ord öppna ett nytt verksamhetsfält, deri vi icke voro alls hemma
stadde; och hela denna branche eller byggandet af stambanorna måste 
då fä öfverhand och tilldraga sig en uteslutande uppmärksamhet af dem, 
som dermed sysselsattes. Förhållandena förändrade sig sä småningom. 
Trafik börjades och tillväxte på de färdigbyggda banorna. Chefen för 
Statens jernvägsbyggnader insåg också snart, att han ej kunde hafva 
den insigt i skötseln af trafiken, som var nödig. Det blef fråga om att 
skapa trafik, komplettera och utsträcka en del byggda banor, och man 
ville liksom frigöra trafiken frän det tvång, hvaraf den måste känna sig 
hämmad genom jernvägsbyggandet. Detta var anledningen till jern- 
vägsbyggnadsstyrelsens befriande från trafiken, hvilken ock arbetat sig 
upp till den potens, som den numera eger.

Nu är förhållandet omvändt. Trafiken är obestridligen hufvudsak, 
hvarpå nästan hela och främsta uppmärksamheten är rigtad, ty den ad
ministrerar en Statens egendom, derå nedlagts ett kapital af mer än 
100 millioner, och en årlig, bruttoinkomst derifrån af mer än 6 millio
ner. Det gäller nu att ordna denna administration på det sätt, att in
komsterna för Staten blifva så stora som möjligt och utgifterna så små 
som möjligt.
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Byggnadsstyrelsen återigen har, från att vara den hufvudsakligen 
ledande, efter hand nedsjunkit til! hvad den bör vara, nemligen till det 
tekniska biträde, som utför alla de byggnader och reparationer, som 
äro af nöden i afseende på de redan anlagda vägarne och materielen. 
Om nu sä är, att byggnadsstyrelsen ej är annat än detta tekniska bi
träde åt trafiken, är det då icke skäl att denna byggnadsstyrelse inta
ger sin behöriga plats såsom en byrå eller ett departement under che
fen för trafikstyrelsen? Sådant kan omöjligen vara annat än fördelak
tigt för båda de nuvarande styrelserna, ty i trafikstyrelsens intresse 
måste det ligga att fä sina byggnadsarbeten på bästa sätt konstruerade 
och utförda, samt byggnadsstyrelsen kan ej hafva något sig mera ange
läget än att utföra sina arbeten sä, att trafiken deraf får det största möj
liga gagn.

Jag kån ej annat än med den erfarenhet, jag har i dylika 
saker, vitsorda ' hvad den siste talaren anförde om skadligheten af 
byggnadsstyrelsens oberoende af trafiken. Det bär händt mer än 
en gäng att, sedan byggnadsstyrelsen till trafiken öfverlemnat sina,fär
digbyggda banor, trafikstyrelsen ej åtnöjt sig med åtskilliga detaljer, 
utan funnit sig föranlåtet att verkställa förändringar och utvidgningar 
af byggnader in. in., som varit dyrbara nog. Till förekommande af så
dana onödiga kostnader, vore en förening af styrelserna önskvärd.

Vid den tid, då trafiken skiljdes frän byggnadsstyrelsen, arbetades 
på liera vigtiga bansträckningar i skiljda trakter i norr, söder och vester 
och de ärliga jernvägsanslagen gingo löst på flera millioner. Sådant 
kräfde en särskild chef, som, lik den dåvarande, egde ovanliga insigter 
och på samma gäng tillräcklig magt, deraf han med rätta var i besitt
ning, allt för att han skulle kunna fullborda dessa storartade arbeten.

Här blir nu hufvudfrågan, om det är att förmoda att vi hädanefter 
komma att bygga jernvägar för mer än tvä eller högst tre millioner 
om året. Jag hoppas åtminstone, att den meningen, att icke bygga mer 
än tvä å tre mil jernväg om året, skall blifva den rådande.

Dä de jernvägsarbeten, som nu äro för handen och de som, efter 
all sannolikhet, framdeles komma att företagas, icke äro eller blifva så 
omfattande, att de kunna sägas förtjena en särskild byggnadsstyrelse, 
derför kostnaden, som jag tror, uppgått till 100.000 R:dr och no före
slagits att nedsättas till'50,000 R:dr, sä är det uppenbart att denna summa 
är alldeles för stor för att ega en styrelse, som icke har att bygga för 
mer än 3 millioner om året, ty dessa 50,000 R:dr äro afsedda, att åtgå 
endast i och för halfva styrelsen, men ej till aflöningar åt ingeniörerne 
och arbetscheferne, som äro ute på arbetslinien.

Vidare är det klart att på fullbordade banor förekomma en mängd 
ingeniörsarbeten. Jag bär i är sett huru nya spår utläggas på banan 
till Liljeholmen och jag har hört, att trafiken till Göteborg visat sig så 
i tillväxt, att man är betänkt att derifrån utlägga dubbla spår. Bestän
digt förekomma vid en trafikerad bana behof af förändringar och ut
vidgningar, i den mån trafiken det föranleder. Jag kan således ej föreställa 
mig annat än att vid trafiken måste finnas anställd en skicklig ingeniör 
såsom chef för byggnaderna, af hvilken trafikstyrelsen måste inhemta 
råd och upplysningar i fråga om de nya byggnadsföretag, som styrelsen
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ständigt har att ombesörja. Med den lilla erfarenhet jag har om några 
jernbanor af mindre längd, har jag funnit, att nya anläggningar eller 
förändringar allt emellanåt behöfvas.

Man kan til! och med sätta i fråga, huruvida icke, i olikhet med hvad 
trafikstyrelsen föreslagit, han- och maskin-afdelningen bör delas i 2 de
partement med hvar sm öfverdirektör, sorterande under General-direk
tören för trafiken. Öfverdirektören för banafdelriingen skulle dä vara 
chef för såväl byggnadsarbetena vid de trafikerade banorna som de nya 
jernvägsbyggnaderna. Men detta erkänner jag mig icke kunna med 
tillförlitlighet bedöma och vill derföre icke derom uttala en bestämd 
mening, utan blott framställa det såsom eu lös tanke. Om, under förut
sättning att den föreslagna Öfverdirektören befriades frän befattningen 
med maskinafdelningen, hvilken skulle motsvara mer än hälften åt hans 
göromål, man ändock skulle anse hans tid ej medgifva att, jemte till
synen öfver de trafikerande banorna och der förekommande byggnader, 
tillika hafva inseende öfver de nya jernvägsbyggnaderna, utan eu sär
skild öfverdirektör eller chef uteslutande för nya jernvägsarbeten till
sattes, subordinerande under trafikstyrelsen, skulle dock härigenom en 
betydlig besparing i kostnaderna kunna göras, Indika eljest erfordras 
för en styrelse endast öfver jernvägsbyggnaderna. Nu dä det finnes en 
särskild styrelse, skiljd ocli oberoende af byggnadsstyrelsen, blir följ
den deraf att den ena styrelsen, sä väl som Vlen andra, skall hafva sina 
assistenter •och särskilde tjensteman, byrå-chef, underdirektör och hela 
den stab, som i statskalendern finnas uppräknad och utgör, jag tror. i 
byggnads-styrelsen inalles 13 personer, såsom kassör, kamererare, om
budsman, arkitekt in. fl.; som dock desse tjensteman åtminstone till stor del 
finnas äfven pa jernvägstrafikens stat, kan jag ej föreställa mig annat än att 
de fleste af dem kunde vara gemensamme för de nya jernvägsbyggna
derna och trafiken, såsom kassören och kamererare!!. Kassan för de nya 
jernvägsbyggnaderna, ej .större än den nu antages komma att blifva, 
bör väi kunna utan svårighet handhafva;* af kassören vid trafiken, och 
räkenskaperna vid byggnader och trafiken äro väl, såsom den siste ta
laren anmärkte, uppställda efter enahanda grunder med olikhet endast 
i afseende på titlar och rubriker. Vidare finnas andra embetsman, soin, 
nödvändige för trafiken, äfven blifva det för byggnadsstyrelsen, när den 
är från trafiken skiljd, t. ex. för bevakning af jernvägarnes juridiska 
angelägenheter finnes på trafikens stat en ombudsman med 3,000 R:dr. 
men det är klart att vid de nya jernvägsanläggningarne en sådan om
budsman äfven är nödvändig t. ex. för de vigtiga expropriationerna, 
som måste verkställas. Hvarföre kan ej samma person vara ombuds
man vid jernvägsbyggnaderna och vid trafiken? Dessutom finnes i tra
fikstyrelsens stat upptagen en arkitekt, för att biträda vid hvarjehanda 
byggnaders uppförande och reparerande. Nu behöfver byggnadssty
relsen äfven en arkitekt för uppgörande af ritningar till nya stations
hus m. in. i Wermland. Med ett ord: genom inrättande af ett depar
tement hos trafikstyrelsen för jernvägsanläggningarne skulle denna atti
ralj, som byggnadsstyrelsen nu har och' trafikstyrelsen [näste hafva, 
kunna blifva för dem gemensam och således den hos byggnadsstyrel
sen anställda, dä öfverflödiga tjenstepersonalen afskedas.

Det har här blifvit sagdt af den talare, som först yttrade sig, att
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öfvcr-bandirektören skulle få ganska tillräcklig sysselsättning såsom 
chef för sitt departement och ej kunna egna sig åt något annat. Om 
så är, dä framställer sig deri frågan, hvarföre äfven maskinafdelningen 
skulle förläggas under hans departement, hvarigenom hans göromål 
högst väsendtligt ökas. Vid den bana, hvarmed jag har att skaffa och 
som — det är sannt — ej är mer än 12 \ mil lång. under det Statens 
stambanor nu hafva en sammanräknad längd af 100 mil, finnes ingen 
bandirekför antagen, och banan har ändock^ vid de besigtningar Che
fen för väg och byggnads-corpsen haft, åtnjutit det erkännande att vara 
i ett tillfredsställande skick, sä väl i ett som annat hänseende. Om 
tillfälligtvis någon större reparation pa banan erfordras, såsom när eu 
bro har rasat eller något annat ofall inträffat, kunna vi för det sär
skilda företaget lätt engagera eu skicklig ingeniör emot ett jemförelse
vis ringa arfvode. Men dessemellan kunna banmästarne ganska väl 
hafva tillsyn öfver banan och. när de finna något det minsta fel, sjelfve 
afhjelpa det utan vidare omständigheter. Förekommer åter något större 
fel, sä måste de anmäla förhållandet ögonblickligen för trafik-chefen, 
som dä vidtager nödiga mått och steg för skadans reparerande. Men 
det måste erkännas, att förhållandet är något annorlunda med stamba
norna, der möjligen eu särskild person är nödvändig för utöfvandet af 
denna, tillsyn.

Det kan ej vara min mening, att Riksdagen skulle i detta afseende 
uttala någon bestämd åsigt eller framlägga något förslag, utan jag har 
sagt detta, såsom något att tänka på, nemligen att byggnadschefen 
borde måhända ställas såsom eu departementschef under general-direk
tören och tillika hafva en slags uppsigt öfver de färdiga banorna, under 
vilkor att dervid varda biträdd af skicklige assistenter, som inom de 
särskilda distrikterna utöfvade en kontrollerande verksamhet öfver ban
vakt arne.

Det är klart, på sätt Utskottet anfört, att Kong]. Maj:ts beslut att 
åt eu särskild styrelse anförtro högsta ledningen af jernvägsbyggna- 
derna endast gäller tillsvidare, intilldess annorlunda kan vara i nåder 
förordnadt, och att den nuvarande byggnadsstyrelsen är att anse såsom 
öfvergående. I Utskottets Betänkande sidan 11 står vidare i afseende 
på byggnadsstyrelsens sammanslående med trafik-styrelsen: »En sådan 
förening synes dessutom böra icke allenast föranleda förminskade kon
torskostnader och ytterligare minskning i tjenstemännens antal, utan 
äfven medföra den icke obetydliga fördelen af enhet och gemensamhet 
i fullgörandet af åtskilliga, i och för sig likartade arbeten och uppdrag, 
som hittills utförts pa olika sätt och åt skiljda personer inom de båda 
embetsverken.»

Detta synes öfverensstämma med hvad jag tagit mig friheten an
föra och uppenbart är, att. om byggnadsarbetena och trafiken äro för
enade under samma styrelse, så kan trafiken vid förefallande behof be
tjena byggnadsstyrelsen bättre än nu är fallet med vagnar, lokomotiver 
och annan materiel. Härigenom skulle mycken skriftvexling och många 
omvägar undvikas, hvilka nu måste föregå.

Jag har ej kunnat finna något skål, hvarföre icke en sammanslag
ning af dessa begge styrelser skulle kunna ske.

En reservant i denna punkt säger, att de skäl synas honom vara,



74 Den 6 Maj, f. m.

gällande, hvilka föranledde Rikets Ständer att begära särskiljande af 
dessa båda styrelser. För min del kan jag icke inse något enda skäl 
för styrelsernas fortfarande oberoende af hvarandra. Någon har an
märkt att chefen för jernvägstrafiken ej hinner med annat än hvad 
han redan har att sköta och hvilket kommer att ökas med tillkomsten 
af nya banor. Ja, rnine Herrar, det kan så vara! Men en chef kan 
hinna mycket, om de departements-chefer, på hvilka detaljerna hvila, 
äro skicklige.

Om, såsom jag tänkt mig, byggnads-chefen sorterade under trafik
chefen, sä kunde deremot invändas, att, dä Kongl. Maj:t vid förekom
mande större frågor om jernvägsanläggningar ville inhemta upplysnin
gar af vederbörande styrelse öfver jernvägarne, General-direktören kunde - 
vara af olika mening med den sakkunnige departements-chefen och ut
låtandet, som infordrats, blifva af annat innehåll än denne departe- 
ments-chef föreslagit, men härvid får man ej glömma att departements
chefen har rätt att reservera sig och Kongl. Maj:t lär dä icke sakna 
tillfälle att inhemta äfven hans åsigt; och, hvad särskild! angår led
ningen af byggnadsarbetena och planerna derför, sä ligger afgörandeti 
Kongl. Majrts hand, och tryggheten för att utförandet af jernvägsbygg- 
naderna lemnas åt den skickligaste person, som kan erhållas, bör icke 
blifva mindre än förr.

Vidare säger reservanten, såsom skäl för sitt afstyrkande af för
eningen, »emedan en väsendtlig förändring af byggnadsstyrelsen icke 
lämpligen kan verkställas förr, än sammanbindningsbanan genom Stock
holm blifvit fullbordad.» Nä väl! Men vi hysa ju förhoppning om och 
hafva ali anledning til! att tro. det sammanbindningsbanan blir färdig 
snart nog, kanske redan före årets slut, men den stat, som nu är under 
pröfning, skall gälla först för nästkommande är, dä, efter alla de tec
ken vi se omkring oss, banan är färdig.

Slutligen säger reservanten, »emedan jag anser att, när styrelsen 
öfver Statens jernvägsbyggnader skall förenklas, det förmånligast kan 
ske genom att förlägga densamma nära det pågående byggnadsarbetet 
och anställa eu teknisk byrå i Civi l-departementet.»

Om det är lämpligt att förlägga styrelsen på arbetslinien, såsom 
Stats-Utskottet alternativt föreslagit, derom har jag en annan mening 
och får till stöd för den.åberopa hvad byggnadsstyrelsen anfört, att 
alltför stora hinder uppstode för styrelsen, i händelse den förlädes ute 
på arbetslinien, att meddela sig med Civil-departementet och andra myn
digheter eller komitéer, som begärde upplysningar och förslager från 
styrelsen och af hvilka styrelsen sjelf vore i behof att inhemta sådana 
upplysningar. Oneklig! är ock, att det för en styrelse är vida lättare 
att frän en centralort såsom Stockholm, hafva eu öfverblick öfver det 
hela, hvarmed styrelsen bär att taga befattning. Jag hyser således mina. 
tvifvel om lämpligheten om att förlägga styrelsen ute i närheten af på
gående jernvägsbyggnader, men vill derom nu ej vidare yttra mig.

Som jag i allmänhet är obenägen för att Riksdagen skali ingå i 
granskning af detaljer i frågor som denna, der Riksdagen svårligen kan 
ega någon sakkunskap, sä vill jag blott hemställa, att Riksdagen i all
männa ordalag underställer Kongl. Maj:t sin mening i de afseenden, 
hvarom Riksdagen har någon insigt.
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På dessa skäl tillstyrker jag bifall till Stats-Utskottets förslag i fö
revarande punkt.

Herr Waern: Emot denna punkt har jag ej reserverat mig, eme
dan den innehåller ett alternativt förslag och ja g, då en del af Utskot
tets ledamöter har funnit sig tillfredsställd med det ena alternativet, 
varit nöjd med det andra. I afseende på det första alternativet om 
byggnadsstyrelsens förening med trafikstyrelsen delar jag fullkomligt de 
åsigter, som reservanten, Herr Nordenfelt, uttalat. Jag tror, att en dy
lik sammanslagning vore skadlig och skall i det afseende! söka repli
kera den siste värde talaren, som har fullständigt uppräknat de förmå
ner, som man deraf väntar sig.

Hvad i detta afseende bli tv it sagdt. kan betraktas ur tre synpunk
ter. Den första är, att man trott sig genom föreningen åstadkomma en 
större enhet och öfverblick vid utförandet af jern vägsbyggnaderna. 
Den andra, att genom användande af gemensamma tjensteman en be
tydligare besparing i kostnaderna skulle vinnas; och den tredje, att båda 
brancherna, om de stodo under samma .styrelse, bättre och med bespa
ring af ej ringa kostnader skulle kunna biträda hvarandra i hvarje
handa afseenden.

Beträffande den första synpunkten, så har den siste talaren an
märkt, att anledningen till byggnadsstyrelsens afskiljande från trafiken 
var att frigöra denna sednare från det tvång, som byggandet af nya 
jernvägar medförde, och att numera byggnadsstyrelsen nedsjunkit till 
ett tekniskt biträde, som har att verkställa de för tillfället behöflig» 
byggnaderna. Detta tvång, som byggandet af stambanorna utöfvat på 
trafiken före dess frigörande från byggnadsstyrelsen, må hafva varit 
större eller mindre, så är det tydligt att, sedan, såsom den värde tala
ren erkänt, trafiken på stambanorna så betydligt tillväxt under de sed
nare åren, trafikstyrelsen nu mindre än förr kan underkasta sig det be
svär och det tvång, som uppdraget att bygga nya jernvägar naturligen 
måste medföra, eller åtaga sig annat arbete och bestyr än hvad sty
relsen redan har. Det är således, efter min tanke, ännu olämpligare 
än förr att belasta trafikstyrelsen med nya uppdrag och, hvad särskild! 
angår anmärkningen om att byggnadsstyrelsen skulle hafva nedsjunkit 
till ett tekniskt biträde, vill jag erinra, att vi må bygga för .‘i eller 12 
miilioner R-.dr om året, så ligger det vigt uppå och är i hvilketdera 
fallet som helst lika angeläget, att de jernvägar, som byggas, blifva om
sorgsfullt och väl utförda. Derföre att det bygges blott i Wermland 
på en jemförelsevis mindre sträcka, lära svårigheterna att der utföra 
sådana arbeten icke vara mindre stora och fullt ut taga all möjlig skick
lighet i anspråk icke mindre nu än förr. Just möjligheten af sådana 
svårigheter påkallar behofvet af att ega den skickligaste person af fac
ket, som finnes att tillgå, för utförandet af dylika svåra arbeten. Jag 
kan således ej finna, att man mindre är i behof af en särskild styrelse 
för jernvägsbyggnaden derför, att man nu mera kommer att bygga för 
blott 3 millioner R:dr, i stället för att det förut byggts för många millioner. 
Behofvet af en byggnadsstyrelse beror på vigten och svårigheterna af 
det arbete som skall utföras, och dessa svårigheter måste i sig sjelfva 
vara lika stora, antingen en bana bygges på flera eller färre år. Häraf
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visar sig ock nödvändigheten att i spetsen för ledningen af sådana ar
beten ega den skickligaste man af facket, som man kan få.

Man har sagd, att, då det föreslagits en öfverdirektör för häri- och 
rnaskinafdelningarne, man så gerna kunde skilja dessa afdelningar med 
hvar sin öfverdirektör, af hvilka den ene, den för banafdelningen, tillika 
skulle vara chef för jernvägsbyggnaderna. Hvad vore val vinsten af en 
sådan anordning? Ej något annat, det jag kan finna, än olika namn på 
samma befattningar. Personalen blefve åtminstone lika stor, men man 
tänker sig måhända olikhet i hvad aflöningen angår, eller att en öfver
direktör, som skulle anses hafva en mindre vigtig befattning än chefen 
för byggnadsstyrelsen, kunde åtnöjas med mindre lön än denne nu har. 
Men har han för myckel, så kan nedsättning lika väl ske utan, som 
med en namnförändring. Slutligen har man ifrågasatt att hos trafiksty
relsen borde anställas eu föredragande departements-chef, åt hvilken 
ledningen af arbetena vid de nya banorna skulle anförtros. Detta kan, 
efter min tanke, än mindre låta sig göra. Om beskaffenheten af de 
göromål, som skulle honom åligga, kunna vara olika äsigter, men skall 
man tänka sig honom såsom ansvarig för utförandet af de nya jern
vägsbyggnaderna. sä måste han äfven dermed taga en direkt befatt
ning. klar han derjemte tillsyn öfver de färdiga banorna och någon 
åtgärd i anledning deraf från hans sida erfordras på det*ena eller an
dra stället, måste han infinna sig äfven der. Man säger, att hvad som 
förekommer på luden, deröfver vaka underordnade tjensteman. Ja väl, 
men den som har skyldighet att vid eget ansvar hafva högsta tillsynen, 
måste väl sjelf med egna ögon öfvertyga sig om förhållandena och 
emellanåt inspektera de hundrade trafikerade milen. Huru kan man 
väl då fordra, att han skall hinna på bestämda tider vara föredragande 
hos trafikstyrelsen? Detta är omöjligt. Ännu mindre är det tänkbart, 
att chefen för byggnadsstyrelsen skall sitta i eu byrå såsom föredra
gande och låta andra personer på eget ansvar utföra hvad efter in
struktionen honom åligger. Han behöfver ena dagen vara i Malmö, andra 
dagen i Göteborg, och tredje dagen i Wermland, för att kontrollera och 
inspektera pågående byggnader, och man vill att lian samtidigt skall 
sitta i sin byrå här i Stockholm och föredraga ärenden hos styrelsen.

Att vilja göra byggnadschefen eller öfveringeniören, eller hvad man 
må benämna honom, till en föredragande departements-chef hos trafik
styrelsen, är således, efter min uppfattning om hans åligganden, oprak
tiskt och olämpligt.

Man har sagt, att besparingar skulle kunna göras. Förmodligen ge
nom nedsättning af löner, hvilka nu med andra kostnader för byggnads
styrelsen beräknats till 50,000 R:dr. Blir denna styrelse förlagd till 
arbetslinien, så kan. enligt byggnadsstyrelsens uppgift, kostnaden för 
dess förvaltning nedbringas till 35,000 It:dr. Men, säger man, än större 
besparingar kunna ske, om styrelsenia sammanslås och chefen för ban
afdelningen tillika blir byggnadschef samt åtskillige tjensteman hos 
byggnadsstyrelsen göras öfverflödige, sedan deras göromål öfverflyttats 
på ruotsvarige tjensteman hos trafikstyrelsen. Nu är förhållandet att 
intet hinder möter i sakernas närvarande skick för att hafva samma 
tjensteman, der göromålen medgifva sådant. Hufvudkassören vid tra
fikstyrelsen är äfven kassör hos styrelsen för Statens jernvägsbyggna-
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der. Arkitekten och ombudsmannen äro gemensannne för begge sty
relserna. Kamererare!! är dock ej gemensam, och detta är helt na
turligt, emedan en sådan person särskilt för hvarje styrelse är nödvändig. 
Det är icke så lätt. som eu talare ville göra sannolikt, att göra upp 
vidlyftiga räkenskaper. Det är icke nog att debet och kredit gä ihop, 
utan vida mer lärer erfordras för att räkenskaperna skola uppfylla sitt 
ändamål. Bokföringar,ne äro derföre hos de begge styrelserna väsendt
ligt skiljaktiga. Genom en förening af de begge styrelserna tror jag 
således ingen eller ringa besparing kan vinnas, hvilket dock synts vara 
hufvudsyftemålet hos dem, som ifra för denna förening.

Slutligen, hvad angår det ömsesidiga biträde styrelserna skulle 
kunna gifva hvarandra, så förmodar jag att sådant sker och skett sä 
långt möjligt är, men jag medgifver, att än mera i detta afseende kun
de göras, om det blefve en chef, som mera kände detaljerna och kunde, 
bedöma behofven för tillfället, än hvad no kan vara händelsen. Men 
besparingen, som i detta hänseende skulle kunna göras, uppväger ej på 
långt när risken att minska vigten och ansvaret, som ligger i befatt
ningen att vara en sjelfständig chef för så dyrbara och magtpåliggande 
arbeten, som nya jernvägsanläggningar.

Jag kan derföre ej annat än dela de /isigter Herr Nordenfelt i sin 
reservation uttalat om svårigheterna att förena de begge styrelserna. 
Genom att göra byggnads-chefen underordnad en annan person, som 
kanske icke är ingeniör eller eger några insigter i dithörande ämnen, 
äfventyra!' man, att till eu sä ansvarfull plats som byggnads-chefens icke 
erhålla nog skicklige personer, som äro benägne att underkasta sig de 
instruktioner, man här ifrågasatt. Eu dylik anordning innebure eu för
sämring i det nuvarande förhållandet. Men deremot anser jag att, om 
man vill förlägga styrelsen på arbetslinien, genom hvilken anordning 
en ej obetydlig besparing gjordes, fördelarne deraf vida öfverväga olä
genheterna, bland hvilka den siste talaren anmärkte såsom eu, att, när 
Kong!. Maj:t villo inhemta upplysningar frän styrelsen, denna befunnes 
för aflägsen. Med våra nuvarande snabba kommunikationer och då väl 
brådskan ej kan vara så stol', åtminstone under vintern dä det van
ligtvis icke är så mycket att göra, kan chefen för styrelsen lätt genom 
bref och telegram eller ock personligen meddela sig med vederbörande. 
Anmärkningen, att han i Stockholm har bättre öfverblick öfver det 
hela, synes mig icke förtjena afseende. Bästa öfversigten har han väl 
flå han befinner sig på stället, der arbetena bedrifvas. Jag tror såle
des att de svårigheter, man uppställt för styrelsens förläggande till linie», 
äro öfverkomliga, och då hos Ståts-Utskottet, framlagts handlingar, utvi
sande att genom styrelsens förflyttning till stället, der den har sitt egent
liga verksamhetsfält, förvaltningskostnaderna skulle blifva betydligt min
dre än hittills, anser jag det vara i sin ordning, att Riksdagen hos Kong!. 
Maj:t hemställer, huruvida det icke vore ändamålsenligt att vidtaga eu 
sådan åtgärd. Det, är visserligen sannt, att Kongl. Maj:t icke i alla fall 
lärer underlåta att taga denna fråga i öfvervägande, men genom eu 
skrifvelses aflåtande i ofvanberörda syfte skulle Riksdagen, hvilket här 
är hufvudsaken, gifva tillkänna sin åsigt att för framtiden ej vilja an
slå medel till byggande af mer än en bana i sender — ty detta ligger
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inbegripet i en begäran om en centralstyrelses förläggande till stället, 
der arbetena bedrifvas.

På dessa skäl anhåller jag om bifall till förevarande första punkt, 
i hvad den rörer det sednare alternativet, eller med andra ord, att Kong!. 
Maj:t täcktes taga i öfvervägande, huruvida icke styrelsen öfver Statens 
jernvägsbyggnader må kunna förläggas till arbetslinien.

Grefve Sparre: Den fråga, som nu debatteras emellan den siste 
talaren och mig, innebär i sig mera än vid första påseendet synes och 
den kommer egentligen att behandlas, när nästa punkt kommer att 
blifva föredragen. Det är en sorglig* företeelse, att utgifterna vid jern- 
vägstrafiken äro beräknade att uppgå till 3,540,000 R:dr, eller, med tillägg 
af nödiga förlager, 4,143,000 K:dr. Den, som ej finner denna siffra oerhörd, 
den skall ej lägga någon vigt på donna punkt. Men den utgör dock 
en inledning eller början till blifvande nedsättningar i de följande punk
terna. Man kan väl säga, att 35,000 R:dr för en byggnadsstyrelse icke 
är något särdeles betydligt. Men en dylik summas afprutning här och 
en annan der komma sammanräknade att utgöra ett ganska ansenligt 
belopp, hvilket vi få erfara när nästa punkt diskuteras. Frågan ge
staltar sig dä sålunda: skola vi i denna punkt iakttaga sparsamhet och 
då, såsom Rikets Ständer i sin underdåniga skrifvelse den 6 Juni 1860 
yttrat, förvaltningen af trafiken vore att anse lika med besörjandet af 
eu industri i större skala, skola vi icke sköta denna industri så, att vi, 
som utgöra en fattig stat, må deraf fä den största möjliga inkomst.

Denna statens egendom, om hvars förvaltning här ar fråga, repre
senterar 100 millioner R:dr och afkastar i brutto 6 millioner R:dr, eller 
just hvad räntan är på nationens skuld för denna egendom. Skola vi 
spara, eller säga »va la banque», det är frågan. Om en besparing af 
35,000 R:dr kan ske, sä måste den ske: och allt hvad den siste talaren 
anfört rubbar icke en hårsmån rigtigheten af hvad jag sagt. Det är 
föreslaget, att öfverdirektören för faan- o eib maskinafdelningen skulle 
hafva 6,500 R:dr. År det för ringa aflöning åt en öfverdirektör, 
som har chefskapet för jernvägsbyggnaderna, sä låt hans aflöning höjas 
till 7,000 R:dr. 7,500 R:dr eller 8,000 R:dr, för att vi på den platsen må få 
den skickligaste ingeniören och dugligaste fackmannen, som finnes. Jag 
vill icke pruta ett öre derpå, men anställ honom såsom öfverdirektör, 
eller hvad han må benämnas, i nära samverkan med trafik-chefen, och 
jag har svårt att tro, det han skall finna sin underordnade ställning be
svärad derför, att han har till chef öfver sig en annan person af facket, 
som varit använd deri frän våra jernvägars första anläggning. År det 
en man med öfverlägsen skicklighet, skall han nog veta att vid styrel
sens framställningar hos Kong!. Maj:t göra sin mening gällande och 
hans plats såsom föredragande departements-chef skall ingalunda kän
nas för honom tryckande. En sådan anordning, som jag föreslagit, me
nar den siste talaren ej skola medföra någon besparing i förvaltnings
kostnaderna. Han har har då glömt, att han såsom ledamot i Utskottet 
tillstyrkt indragning af distrikt-chefsplatserna. Månne icke grunden 
härför just var, att man i stället för distrikt-chefen ansåg departements
chefen lämpligare, och jag tager då för gifvet, att, om Utskottets af
styrkande i afseende på distrikt-cheferne godkännes, förslaget om de-
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partements-cheferne eller öfverdirektörerne antages. Om sä sker, 
blifver det ju uppenbarligen en besparing i utgifter genom indragning 
af de föreslagna distrikt-chefslönerna, äfven om en särskild öfverdi
rektör för maskinafdelningen tillsättes, hvarvid är att märka att den så 
kallade kontrollerande maskiningeniören, om han förordnades till öf
verdirektör. komme att försvinna. Hans aflöning är nu 4,200 R:dr. 
hvilket således skulle afräknas från öfverdirektörens 6,000 R:dr. Be
sparingen blefve dä äfven här ej sä obetydlig. Om. såsom jag ifråga
satte, byggnad,s-chefen tillika blefve chef för alla de vid de färdig
byggda banorna förekommande byggnaderna, måste väl den siste tala
ren (erkänna, att en betydlig besparing härigenom skulle uppkomma.
På grund af erfarenhet om den 121 mil långa bana. hvarmed jag 
har att bestyra, kan jag vitsorda, att eu baningeniör ej har synnerligen 
mycket att göra, dä banorna från början äro val anlagda. Dä jag ifrå
gasatte, att tillsynen öfver de färdiga banorna möjligen kunde öfver- 
lemnas åt chefen för byggnadsstyrelsen, stödde jag mig äfven på den 
erfarenheten om att mil jernväg på kort tid anlades af en ingeniör, 
som samtidigt hade ledningen af två andra bibanors byggande, den ena 
i Skåne och den andra, tror jag, i Småland. Jag skulle dä tro, att 
det icke är sä orimligt att ifrågasätta, att en chef för jernvägsbyggna- 
den i Wermland äfven skulle kunna utöfva en kontrollerande tillsyn 
öfver de färdiga banorna, under förutsättning att till jernvägsbyggna- v 
derna ej användes större anslagsbelopp, än hvad som åtgick till Udde- 
vallabanan, eller omkring 3 millioner R:dr om året. Nämnda bana är 
omkring 8 mil, och jag tror att den bana i Wermland, hvarmed man 
för året är sysselsatt, ej är större. Det återstår ju ej mera än 10 mil, 
innan nordvestra stambanan är fullbordad. Jag hade således anledning 
att tro att, när eu man kunde samtidigt hafva ledningen af byggnads
arbetena vid tre olika banor, byggnads-chefen vid Statens stambanor 
jemväl kunde medhinna de göromål, som tillhörde banafdelningen vid 
trafiken. Men detta har jag blott alternativt satt i fråga.

Det har blifvit sagdt, att hufvudkassören vid trafiken -äfven är kas
sör hos byggnadsstyrelsen. Ja val, men mot särskilda arfvoden på de 
begge ställena. På samma sätt förhåller det sig med arkitekten och 
ombudsmannen, hvilka åtnjuta särskilda arfvoden hos hvardera styrelsen.

Sä vida vi eljest vilja spara, måste vi här vid afgörandet af denna 
punkt göra första steget dertill. Hafva vi kastat oss in på skuldsätt- 
ningssystemet för att åstadkomma storverk, så må vi ej glömma att 
tillse, huru det bär sig med våra finanser, och ej förgäta, att vi äro en 
liten fattig nation, som raskt och djerft satt sig i stor skuld för att föra 
nationen framåt, men kommit till den punkt, att den finner skulderna 
tryckande och har svårt lör att fä debet och kredit att gå ihop. Yi 
hafva icke råd eller rätt att misshushålla. Vi måste iakttaga den yt
tersta sparsamhet och taga i betraktande, huruvida ett eller annat tusen 
riksdaler här eller der kan inbesparas. Och bär kunna besparingarne 
gälla millioner, tv här äro utgifterna tilltagna så i stort, att stora inskränk
ningar måste göras och afse vida mer än 35,000 R:dr, hvartill kostna
den för styrelsen efter den lägsta beräkningen uppgår. Dä det väl 
onekligen är af vigt att tillse att redan vid jernvägens anläggning spar
samhet iakttages, och då, i fall nybyggnaden är ställd i sammanhang
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med trafiken, dess styrelse vid uppköp af stenkol och materiel, som äro 
behöflig» för byggnadsstyrelsen, kan lemna ett väsendtligt biträde till 
stor besparing i utgifterna, sä är det uppenbart att genom begge sty
relsernas förenande i eu hand, oberäknad! dessa 35,000 Hall', sä betyd
lig minskning i eljest nödiga utgifter kan ske, att den säkert kan be
räknas till många gänger detta belopp. Således är det ur denna syn
punkt af högsta vigt, att Kammaren bifaller hvad Utskottet i denna 
punkt föreslagit, såsom varande första steget till sparsamhet i fråga om 
Statens jernvägar, men skulle Kammaren ej bifalla punkten och således 
ej hos Kong]. Maj:t anhålla, att Kong!. Maj:f täcktes taga i öfvervägande 
frågan om de begge styrelsernas förening, sä är det i sanning föga 
värdt att diskutera de vigtiga frågor, som förekomma i de följande 
punkterna.

llerr Troilius: Jag ber att fä till belysning upptaga några upp
gifter, som af föregående talare blifvit gjorda.

En talare här til! venster yttrade i förbigående, att aflöningarne 
för trafiken i det föreliggande, förslaget uppgå till million. Efter 
min uträkning utgör summan af atlöningsstaten både ordinarie och 
extra deremot endast 2,006,400 R:dr. Han nämnde äfven, att trafikerade 
banor funnos, hvilkas förvaltningskostnad ej utgjorde mer än 38 pro- 

* cent af trafikinkomsterna. Jag medger, att detta liv ett särdeles lyck
ligt förhållande, men dessa banor inbringa också ända till en half mil
lion Riksdaler i årlig inkomst på hvarje svensk banmil, men till denna 
punkt hafva vi ej ännu kommit, dä vi ej hunnit längre än till 60,000 
R:dr milen. Sådant beror på landets befolknings- och kulturförhållan
den, men det vägar jag påstå att, i jemförelse med länder med ena
handa förhållanden som Sverige, utgifterna för vår jernvägstrafik äro 
mindre än vid de flesta främmande banor, hvilkas trafikförhållanden i 
öfrigt äro jemnförliga med de Svenska.

Det har äfven blifvit sagd!, att trafikstyrelsen, sedan den fått af 
byggnadsstyrelsen en färdigbyggd bana till sig ölVerlemnad, ofta vid
tagit ändringar i byggnader in. in. Det är sannt att före 1863 statio
nerna vid jernvägarne, på grund af Kong!. Majds och Rikets Stän
ders uttalade äsigter, blifvit uppförda til! sådana dimensioner, som 
man dä ansåg tillräckliga för den närmaste framtiden — den tiden 
hyste flertalet den meningen, att rörelsen ä jernvägarne ej skulle blif
va sä särdeles stor och inkomsterna utöfver utgifterna inga eller 
ringa — men inom kort visade sig förhållandet annorlunda än man 
väntat. Trafiken ökades och åtskilliga stationer befunnos otillräckliga, 
hvarföre de måste utvidgas. Till eu början bestodo tågen af 10, 15 
och 20 vagnar, men numera äro våra bantåg ofta sammansatta af 40 
och 50 vägnar, som måste kunna komma förbi hvarandra på stationerna, sä 
länge banorna blott hafva enkelt spär. Förut funnos ej någorstädes på våra 
stambanor mera än tvänne sidospår, och man räknade ej på att från en 
station behöfva expediera mer än ett eller, tvä tåg på en gång, Nu må
ste på flera ställen fem eller sex sådana tåg samtidigt manövrera t. ex. 
vid Falköping, Eslöf och Herrljunga. Sedan man fått erfarenhet om 
hvad man hade att vänta af en tilltagande trafik, så hafva stationerna

vid
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vid de sedermera färdigblifna banorna, erhållit deremot svarande utsträck
ning, sä att anmärkningen om bristande samband emellan trafik- och 
byggnadsstyrelsen åtminstone i detta afseende torde anses förfallen. 
Ändringar i byggnadsstyrelsens planer och förslager hafva, om de se
dermera skett, verkställts endast på papperet, då trafikstyrelsen haft 
dessa ritningar och förslager till granskning, innan de blifvit utförda.

Man har talat om. att mycket skulle vinnas dermed att en öfverdi
rektör hos tralikstyrelsen anställdes, som egentligen hade i uppdrag att 
leda arbetena vid nya jernvägsanläggningar, men blefve befriad frän 
föredragning af maskin-afdelningens angelägenheter, för hvilka eu sär
skild öfverdirektör skulle kunna tillsättas. I det afseende! ber jag 
att fä upplysa, att öfverdirektören för båll- och maskinafdelninge.il. 
sådan jag tänkt mig platsen, skulle egentligen blifva eu föredragande 
för ärenden, tillhörande både ban- och maskin-afdelningarne, men utan 
att behöfva taga direkt befattning med ledning af arbetena vid ma
skinverkstäderna. Att för maskin-afdelningen ensamt tillsätta en .sär
skild öfverdirektör anser åtminstone jag icke vara ändamålsenligt. 
Hans uppdrag, dä vi hafva särskilde föreståndare för maskinverkstä
derna, hvilka, såsom praktiske yrkesmän svårligen kunna ryckas frän 
den omedelbara ledningen af arbetena, skulle endast blifva sjelfva före
dragningen inför styrelsen af dithörande ärenden, ett åliggande, som man 
ansett väl kunna förenas, med öfverdirektörens för banafdelningen Öv
riga göromål, och ej kan upptaga en persons hela tid och förmåga. 
Desse föreståndare för verkstäderna, som beständigt behöfvas hvar på 
sin plats, lämpa sig icke gerna för eu befattning, der det gäller huf
vudsakligen att föredraga ärenden såsom ledamot i en .styrelse och af
gifva skriftliga utlåtanden. I utlandet är alltid högste ledaren af ma
skinväsendet tillika föreståndare för den största maskinverkstaden vid 
banan, samt behöfver ej direkt deltaga i centrallörvaltningens bestyr. 
Genom den sålunda ifrågasatta anordningen af särskilde öfverdjrektö- 
rer för ban- och maskinafdelningarne tror jag föga vara vunnet.

Jag kan ej finna, att de, som talat för bifall till Utskottets förslag, 
kunnat ådagalägga att någon egentlig besparing och än mindre någon 
verklig fördel skulle vinnas genom förening af de begge styrelserna. 
Grefve Sparre yttrade något, om besparingen derigenom, att ätskillige 
gemensamme tjensteman skulle kunna användas och de till dem utgå
ende arfvoden pa ena eller andra stället indragas, .lag får dä upplysa, 
att Imfvudkassören förut vid byggnadsstyrelsen haft i lön 3,000 R:dr 
och vid trafiken 1,500 R:dr. Nu sedan trafiken tillväxt och pennin- 
geförvaltningen der i samma män ökats, åtnjuter häri vid trafiksta
ten 3,000 R,:dr och hos byggnadsstyrelsen 1,500 Rall', eller inalles 
4,500 R:dr, hvithet väl icke är för mycket för den, som handhaiver 
sä mänga millioner R:dr om året. Enahanda förhållande är det med 
den hos byggnadsstyrelsen anställda arkitekten, som för de tillfälliga 
biträden han understundom lerrmar trafikstyrelsen erhåller mindre arf
voden, lämpade efter den tid, han användes i trafikens tjenst. Sä äf
ven med ombudsmannen, hvilken är anställd hos byggnadstyrelsen och 
lär vara särdeles sysselsatt för dess l äkning. När han någon gäng an
litats åt trafikstyrelsen, har han derför åtnjutit obetydliga arfvoden.

Riksd. Prot. 1868. 1 Afd. 4 Band. 6
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Friherre Raab, Adam: Våra finansiela tillgångar äro sannerli
gen sä begränsade, att jag anser det för eu pligt af Riksdagen att 
söka i hvarje branche och detalj sä mycket som möjligt åstadkomma 
besparingar. Ur denna synpunkt kommer äfven jag att gilla Utskottets 
förslag, emedan det, såsom en talare ådagalagt, ovilkorligt skall leda 
till besparing.

Man har sagt, såsom ock en reservant uttryckligen förklarat, att 
förhållandena äro enahanda nu som är 1862, då Ständerna hos Kongl. 
Magt, begärde trafikens skiljande från byggnadsstyrelsen. För min del 
finner jag skilnaden mellan då och nu ofantligt stor. Dä hade vi icke 
sä stor trafik som nu, men då byggdes jernvägar i söder, vester och. 
om jag icke irrar mig, äfven i norr, för summor mänga gånger större än 
som numera komma i fråga att för hvarje år anslå till jernvägsbyggnader. 
Att trafikstyrelsen fått mera att göra nu än förr är sannt, men sam
manlägges allt hvad trafik- och byggnadsstyrelserna nu hafva om hän
der, måtte det väl icke utgöra mera än hvad i en hand sammanhölls af 
Öfverste Ericson.

Jag föreställer mig, att skälet hvarför Herr Troilius, såsom chef 
för trafiken, försvarar bibehållandet af byggnadsstyrelsen, sådan den 
nu är. torde till en de! fä sökas i hans modesti att ej vilja se denna 
styrelse stå under sitt befäl, utan qvarblifva i dess sidoordnade ställning. 
Men om detta skäl hindrar honom att understödja ifrågavarande för
slag. sä må det dock ej afhålla oss ifrån att söka bereda landet en sä bil
lig och klokt ordnad förvaltning af den dyrbara statsegendom, som lig
ger i våra jernvägar, som möjligt. Den nyssnämnde talaren anmärkte såsom 
skäl för byggnadsstyrelsens bibehållande såsom särskild! embetsverk att, om 
den underordnades General-direktören för trafiken, man äfventyrade, att de 
sålunda öfverflyttade tjenstemännen skulle blifva permanente. .lag vet 
icke något skäl att befara permanens mera i ena än andra fallet. Af 
hvad i detta Betänkande förekommer, har man ingen anledning att tro 
sådant. Här är t. ex. föreslaget, att en tjensteman tills vidare skall åt
njuta en lön af 4,200 R:dr, så länge denna tjenst af honom innehafves. 
Detta visar ingen benägenhet för permanens.

Såsom skäl mot förslaget om styrelsernas sammanslående, anförde 
Herr Waern. att chefen för jernvägsbyggnaderna, hvilken, enligt försla
get, skulle vara föredragande hos centralstyrelsen, ej skulle kunna med
hinna detta och vara tillstädes ölver allt, der hans närvaro erfordrades; 
men likväl antydde Herr Waern straxt derefter, att det ej skulle blifva 
svårt för byggnads-chefen att vid särskilda tillfällen kunna lemna till
synen öfver arbetena och vistas i hufyudstaden. Vi hafva nyss hört. 
att en person haft 4—5 jernvägsbyggnader på en gäng att sköta. Huru 
skulle han kunna vara tillstädes vid alla tillfällen. Det är icke me
ningen att byggnadschefen skall vara ovilkorligen bunden vid stället, 
der styrelsen är förlagd. År denna förlagd vid arbetslinien i FVerm- 
land. torde föga vara dermed vunnet, dä den behöfver ständigt kom
municera sig med auktoriteter och andra vederbörande.

Jag är i denna sak så förekommen af föregående talare, att jag ej 
vill med ett längre anförande upptaga Kammarens tid, utan önskar en
dast gifva tillkänna, att jag delar deras mening, som vilja bifalla Ut
skottets förslag.
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Herr Sä ve: Det bör ej kunna väntas af mig, såsom föga hemma
stadd i ämnet, att jag skall ingå i någon granskning af detaljerna. Jag 
vill endast uttala den enskildta. men, som jag tror, af många delade 
äsigten, jag hyser om nödvändigheten att göra några inskränkningar i 
den alltför dyrbara jernvägsförvaltningen. Järnvägsbyggnads- och tra- 
likstyrelserna hafva uppgjort sina förslag, huru staterna för dessa verk 
i framtiden böra ställas, men detta bör icke förhindra Riksdagen eller 
Svenska folket, som skall betala fiolerna, att uttala sina önskningar, att 
några besparingar mätte ske i de alltför dyra förvaltningskostnaderna, 
och framlägga förslag, hvarigenom förvaltningen kan blifva både min
dre vidlyftig och mindre kostsam. Vi kunna numera omöjligt behöfva 
eu lika vidt omfattande och dyrbar jernvägsbyggnadsstyrelse. som be- 
hofvet kräfde på den tiden, dä jernvägsbyggnaderna voro i sin början, 
och arbetena på en gäng företogos i en ganska stor skala.

Att numera trafikstyrelsen är den, som har den största förvaltnin
gen sig anförtrodd, och att de särskilda brancher, som under densamma 
sortera, äro både mångfaldiga och vidtomfattande, torde icke kunna för
nekas, och då i spetsen för densamma står en man, med grundlig er
farenhet och mångsidiga insigter, kan man ej anse annat än lämpligt, 
att byggnadsstyrelsen, hvars göromål numera betydligt inskränkts, der
med införlifvas såsom en integrerande del. Många fördelar skulle der
igenom kunna vinnas, och något hinder i praktiken torde icke vara att 
emotse, dä numera endast är fråga om att fullborda en stambana i sen
der, och arbetena således komma att drifvas i mindre skala än till
förene.

Genom hvad vid frågans behandling blifvit upplyst, har man kom
mit till den erfarenheten, att de begge styrelsernas förening ej blott 
skulle bereda besparing för Statsverket, utan äfven åstadkomma större 
harmoni inom de särskilda förvaltningsgrenarne. Det har visat sig, att 
samma embetsman, som nu äro anställde i de särskilda verken, skulle 
kunna under en gemensam styrelse samfält arbeta hand i hand med 
hvarandra. Och dä det ej kan anses vara eu likgiltig sak. antingen 
man har ett eller tvä styrelseverk, dä den förvaltning, som åt dessa 
verk är uppdragen, i alla delar måste hafva nära beröringspunkter, är 
fördelen af verkens sammanslagning temligen tydlig.

I sammanhang med denna fråga, har det blifvit taladt om, huru
vida icke eu inskränkning eller indragning i afseende ä de tre distrikts- 
cheferne skulle kunna ega rum, men som detta icke hör till den nu 
föredragna punkten, vill jag tillsvidare lemna det åsido. Jag vill en
dast uttala den önskan, att Kammaren mätte fästa tillräckligt afseende 
vid Utskottets afsigt att åstadkomma eu minskning i kostnaderna för 
jernvägsförvaltningen; och då nu en punkt förekommer, der en verklig 
besparing kan göras, så hoppas jag, att Kammaren icke skall underlåta 
att noggrannt öfverväga, huruvida den ifrågasatta sammanslagningen 
af de begge styrelserna kan försiggå eller ej.

Herr Troilius: Jag skulle visserligen oj ännu en gång hafva be
gärt. ordet, om icke Friherre Raab tilldelat, mig ett beröm, hvaraf jag 
icke vet mig vara förtjent. Af den anledningen, som han antydde, skulle
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jag ej heller halva motsatt mig den ifrågasatta skrifvelsens aflåtande, 
utan jag gör det endast derföre, att jag anser det resultat, hvartill den 
syftar, ej vara sä gagneligt, som man tror. Det är verkligen af min 
innersta öfvertygelse, jag uttalar den åsigten, att, om man beslutar sam
manslå byggnads- och trafikstyrelserna, detta beslut ej kommer att leda 
till fromma, hvarken för trafiken eller arbetet vid våra statsbanor.

Herr Nordenfelt, Leonard Magnus: Det är eu naturlig sak, 
att, dä ett byggnadsföretag utföres, förvaltningskostnaderna komma att 
ökas eller minskas i sammanhang med hela kostnaden. Användande af 
sju millioner Riksdaler fordrar naturligtvis en större och dyrare för
valtning än tre millioner, och inskränkningar i byggnadsstyrelsen böra 
naturligtvis ske med minskning i byggnadsanslaget. Det är dock inga
lunda afgjordt, att nästa Riksdag kommer att stadna vid tre millioner; 
och det synes mig derföre vara orätt att väsentligen förändra jern vägs- 
byggnadsstyrelsen, förr än man fått erfara hvad den kommande Riks
dagen, i afseende ä jernvägsarbetena, beslutar.

Man torde erinra sig de skal, som åberopades för trafikförvaltnin
gens skiljande frän byggnadsförvaltningen den tid dessa förvaltningar 
hvilade i samma hand. De voro hufvudsakligen göromälens omfattning 
samt vigten af att hvardera af dessa saker mätte blifva väl skötta och 
ej byggnadsmedel sammanblandas med trafikmedel. Dessa skäl sy
nas mig gälla åtminstone sä länge byggnadsanslaget uppgår till tvä mil
lioner Riksdaler ärligen. Den åtgärd, man föreslagit, eller anställande 
af en öfverdirektör vid båll- och eu vid maskinafdelningen, kan då först 
blifva vigtig, när göromälens mängd kräfva, att tvä sådana särskilda be
fattningar inrättas. Att deremot nu vidtaga denna åtgärd, och för att 
skaffa banöfverdirektören tillräckliga göromål, åt honom uppdraga led
ningen af nybyggnadsarbetena, anser jag vara en förändring, hvarigenom 
ett sämre resultat erhälles, med afseende på ekonomien i det hela, än 
det, som nu vinnes. Med öfverbandirektorens tjenstgöring i styrelsen 
later det sig icke val förena att flacka omkring „och tillse de särskilda 
arbeten, som pågå på skiijda häll, i Wermland, Östergötland eller Norr
land; och dock erfordras ofta hans personliga närvaro, för att tillse, att 
de anslagna medlen, som i stora belopp utgå, användas på ett ända
målsenligt sätt. Det går i allmänhet icke bra att. som en föregående 
talare yttrade, öfverlemna dylika saker åt banmästares bedömande och 
utförande. Dessutom har Riksdagen begärt specifik redovisning för 
hvad,det eller det kostat, och man nödgas derföre använda en vidlyftig 
bokföring och eu kontroll, som går in i de minsta detaljer.

Hvad harmonien emellan de särskilda styrelserna beträffar, sä kan 
jag vitsorda, att i afseende derå något vidare icke kan vara att Önska: 
och brist i detta afseende tror jag ej vållar Staten Hägra kostnader! 
Hvilka anspråk man än mä hafva, sä tror jag dock, att man ej såsom 
en föregående talare bör drifva dem derhän, att man fordrar det för
valtningen af de millioner, som användas till banornas byggande, ej 
skall kosta något.

Här har blifvit omnämndt af eu föregående talare, att en och sam
ma ingeniör samtidigt byggt liera särskilda banor. Dervid är dock att
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anmärka, att dessa banor voro af en synnerligen lätt beskaffenhet, att 
endast smärre terrasseringsarbeten dervid förekommo, och att mannen 
dessutom — jag tviflar på, att ens hans stora förmåga eljest skulle hafva 
räckt till — hade att påräkna verksamt biträde af direktionen med de
ras utmärkte ordförande och verkställande direktörer samt skicklige inge- 
niörer på hvarje särskildt ställe; hvadan dessa förvaltningar kostat mer 
än den af Statens jernvägsbyggnader i procent af byggnadskostnaden. 
Ifrågavarande ingeniör uppgjorde sålunda hufvudsakligen endast ritnin- 
garne och reste sedan bort, öfverlemnande åt de på stället varande, 
att utföra arbetet, bäst de kunde.

Som Hägra skäl icke blifvit anförda, Indika föranledt mig att från
träda den åsigt, jag förut i saken fattat, anhåller jag om afslag ä Ut
skottets hemställan i den fördragna punkten.

Sedan öfverläggningen härefter förklarats slutad, yttrade Herr G lof
ven och Talmannen, att under densamma hade yrkats dels bifall till det 
förevarande momentet: dels af Herr Wsern, att detsamma måtte bifallas 
med följande förändrade lydelse: »att Riksdagen måtte i underdånighet 
anhålla, det Kong!. Maj:t ville taga i Öfvervägande, huruvida icke sty
relsen öfver Statens jernvägsbyggnader må förläggas till arbetslinien;» 
och dels slutligen, att momentet skulle af Kammaren afsläs.

Härefter framställde Herr Grefven och Talmannen först proposition på 
bifall till momentet, hvarvid svarades mänga ja, blandade med nej, seder
mera proposition på antagande af Herr Wserns förslag, hvartill svara
des nej, och slutligen proposition på afslag ä momentet, då svaren ut- 
föllo med många nej, blandade med ja; hvarefter och sedan proposition 
på bifall till momentet förnyats samt med mänga ja, blandade med nej, 
besvarats, Herr Grefven och Talmannen förklarade sig nu hafva funnit 
ja öfvervägande.

Herr Nordenfelt, L. ,\f., begärde votering; med anledning hvaraf 
och sedan Kammaren, uppå Herr Grefven och Talmannens framställning, 
till kontraproposition vid voteringen antagit afslag ä merberörda moment, 
uppsattes, justerades och anslogs följande voteringsproposition:

Den, som bifaller Stats-Utskottets hemställan i första momentet af 
punkten a uti Utlåtandet N:o 91, röstar

Vinner Nej, afslår Kammaren denna hemställan.

Omröstningen företogs; och vid dess slut befunnos rösterna hafva 
utfallit sålunda: '

Den det ej vill, röstar

Ja — 68; 
Nej — 19,
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Den vidare föredragningen af Utlåtandet uppsköts till samman
trädet å eftermiddagen.

Justerades ett protokollsutdrag rörande Bevillnings-Utskottets Be
tänkande N:o 19.

Anmäldes och bordlädes Stats-Utskottets nedannämnda Memorial 
och Utlåtande, nemligen:

N:o 101, med förslag till sammanjeinkning i anledning af Kamrar- 
nes skiljaktiga beslut, i fråga om indragning till Statsverket af samtliga 
åt civile embets- och tjensteman upplåtna boställen; och

N:o 102, i anledning af Kongl. Maj:ts nådiga Proposition, angående 
dispositionen för framtiden af den Kronan tillhöriga f. d. Ridderstolpe- 
ska egendomen vid Skeppsbron.

Kammaren åtskiljdes kl. e. in.

In fidem 
O. Brakel.
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Onsdagen den 6 Maj 1868.

Kammaren sammanträdde kl. 6 c. in.

Justerades 4 protokollsutdrag för sammanträdet ä förmiddagen.

Upplästes och godkändes Stats-Utskottets förslag till Riksdagens 
underdåniga skrivelser:

N:o 42. angående statsbidrag till vägars anläggning, bro- och hamn
byggnader samt kanaler, äfvensom sjösänkningar och andra vattenaf- 
tappningsföretag, m. il. dylika föremål;

N:o 43, i anledning af Kong!. Maj:ts nådiga Proposition, angående 
bestridande af kostnaderna för allmänt kyrkomöte;

N:o 44, i anledning af Kongl. Maj:ts nådiga Proposition, i fråga om 
beviljandet af ett länebidrag för reparation af domkyrkan i Carlstad:

N:o 45, angående allmänna vilkor och stadganden i afseende på de 
statsbidrag, som under denna riksdag beviljats för väganläggningar och 
vägförbättringar, bro- och hamnbyggnader samt kanaler, äfvensom sjö
sänkningar och andra vattenaftappningsföretag, m. fl. dylika föremål;

N:o 46, i anledning af Kongl. Maj:ts nådiga Skrifvelse, angående 
lydelsen af 23 § i Riksgälds-kontorets vid sednaste riksdag utfärdade 
reglemente;

N:o 47, angående åtgärders vidtagande för att afhända Svenska 
Staten ön St. Barthelemy;

N:o 48, i fråga om upplåtelse till Westerås stad af Kronans der
varande. spaninälsmagasinstomt jemte dertill hörande utmarkslott;

N:o 49, angående afstående till Umeå stad af en del utaf Lands- 
höfdingeresidenstomten derstädes;

N:o 50, i anledning af Kongl. Maj:ts nådiga Proposition, angående 
Bruksegaren G. Bernhardts och Hofkamereraren A. Th. Welins ansök
ning om afskrifning af en Kronans fordran hos dem i följd af ingången 
borgensförbindelse; samt
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N:o 51. angående lindring eller aflösning af båtsmanshållef.

Upplästes och godkändes Riksdagens Kanslis nedannäninda förslag 
till riksdagsbesluts-paragrafer. nemligen:

N:o 3, angående ändring i gällande stadgar om sättet för utseende 
åt deputerade för markegängstaxornas upprättande in. in.;

N:o 4, om antagande af en förordning, angående bouppteckningars 
och arfskiftens upprättande i stad:

N:o 5. angående upphäfvande af sista momentet i 17 kapitlet 37 § 
Rättegängs-bal ken:

N:o 6, angående upphäfvande af frälsemäns forum privilegium:
N:o 7. rörande förändrade föreskrifter i fråga om bysättning:
N:o 8. angående stämpelpappersafgiften:
N:o 9. angående anvisande af särskild! anslag för allmänna arbeten 

under innevarande är. till beredande af arbetsförtjenst åt den i följd af 
missväxt och dyr tid nödställda befolkningen inom vissa delar af lan
det: samt

N:o 10. angående verkstäidt val af Justitie-ombudsman och hans 
suppleant.

Fortsattes föredragningen af Stats-Utskottets Utlåtande JN:o 91, i an
ledning af Kong!. Maj:ts nådiga Proposition med förslag till utgiftsstater 
vid Statens järnvägstrafik för är 1869.

Punkten a.

2lära mom.

Herr Troilius: Hvad Utskottet här föreslagit och hvaremot icke 
mindre än 11 af Utskottets ledamöter reserverat sig. synes mig bero 
derpå, att de öfrige ledamöterne missförstått Kong], Maj:ts nådiga Pro
position.

Utskottet säger sig i sin motivering hysa betänkligheter mot inrät
tande af tre nya distriktchefsplatser. Dessa platser äro dock långt ifrån 
nya;, de äro tvärtom de äldsta af alla högre befälsplatser vid trafiken 
och inrättades redan är 1861. För att i benämningen skilja dessa plat
ser frän de nära liknande af distriktingeniörer, som funnos vid byggna
derna, antogs benämningen intendenter. Denna bibehölls vid nuvarande 
trafikstyrelses inrättning 1863. men vid det nu föreliggande förslagets 
uppgörande, ansåg man sig böra heldre antaga eu sådan benämning, som 
bäst motsvarar befattningarnes verkliga karakter, ehuru sjelfva befatt- 
ningarne icke underginge annan förändring, än att dermed icke skulle 
förenas ledamotskap af styrelsen.

Deremot har trafikstyrelsen hemställt och Kong!. Maj:t i öfverens'1'
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stämmelse dermed föreslagit inrättning af tvä nya befattningar vid cen
tralstyrelsen. nemligen de tvänne Sfverdirektörerne. .‘-om skola föredraga 
den ena trafik- och den andra tekniska ärenden.

Att behofvet af denna förstärkning inom centralstyrelsen snart skulle 
göra sig gällande i och med jernvägarnes och rörelsens utsträckning 
samt ärendenas mångfaldigande, kunde lätt förutses vid denna styrelses 
första organisation, men man ville i början göra denna sä enkel som 
möjligt och låta erfarenheten anvisa den retning, hvaruti den borde ut
vecklas.

När man besinnar, att vi är 1862 hade 40 mil och nu 100 mil 
färdiga banor, bör det vara lätt att inse, det göromälen kunnat växa 
och mångfaldigas, äfven vid centralstyrelsen, sä att de icke kunde med
hinnas ensamt af chefen, med biträde af eu enda ständig ledamot, äf
vensom att ansvaret för alla beslut och åtgärder, hvaraf de vigtigaste 
ofta måste ögonblickligt bestämmas, skulle kännas alltför tungt, dä det 
endast hvilade på två personer, hos hvilka man omöjligen kan förut
sätta nog erfarenhet och kunskaper i alla detaljer, som tillhöra en stor 
jernvägsförvaltning.

Det blef sålunda för två är sedan en nödvändighet att förse cen
tralstyrelsen med ökade arbetskrafter, It vil ket till en början, och för att 
under >tiden vinna ytterligare erfarenhet, anordnades på det sätt, att 
Kongl. Maj:t medgaf styrelsen rättighet, att till ständig tjenstgöring vid 
styrelsen inkalla tvänne af distrikt-intendenterne, som voro de skickligaste 
och erfarnaste, hvar och en i sitt fack, den ene att handlägga trafik- 
och den andre tekniska ärenden, samt att under tiden tillse det deras 
intendentsbefattningar (»lefva uppehållna.

För eu kortare tid kan sådant låta sig göra. men om man tager 
kännedom om de åligganden, som tillhöra en intendent eller distrikts— 
chef, enligt det styrelsens memorial, som åtföljer den Kong!. Propositionen, 
pag. 18 samt 7Ö och 71, sä bör man ej undgå att inse olägenheten 
deraf, att befattningar, på hvilka ett sä högt ansvar h vi lar, allenast till
fälligtvis bestridas af andra tjensteman, som hafva tillräckliga egna gö
romål att sköta och ansvara för.

Okade göromål vid centralstyrelsen förutsätter samma förhållan
de på linierna, och bör väl rimligtvis ej föranleda en förminskning af ar
betskrafterna vid dessas förvaltning.

Mig veterligen finnes icke någon jernväg af 100 Svenska mils ut
sträckning, som icke i och för detaljskötseln är delad i distrikter, hvart 
och ett under antingen en särskild sammansatt direktion, eller underbe
fäl af eu distriktchef och flera under honom sorterande afdelningschefer 
för de olika förvaltningarne. Sällan finner man sådana distrikter öfver 
30 Svenska mil.

Ingenstädes har man ifrågasatt annat än att åstadkomma den stör
sta möjliga enhet och samverkan af alla, som hafva med underhållet, 
bevakningen och befordringen att göra, såsom det enda medlet att vid- 
magthålia säkerhet, ordning och hushållning.

Grundtanken i hela organisationen af den Svenska trafikförvaltnin
gen, sedan banorna erhållit en större utsträckning, har varit deras in
delning i distrikter af lämplig utsträckning, och i spetsen för hvarje
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distriktförvaltning en chef, hittills kallad intendent, som ar ansvarig lut5 
ordning och hushållning i alla rigtningar.

Man har äfven halt glädjen att erfara det personer, som ej allenast 
blott rest på främmande länders jernvägar, utan äfven känner deras 
inre förhållanden, erkänt, att ordningen och säkerheten hos oss ej äro 
sämre tillgodosedda än annorstädes. Om förhållandet är sådant, som 
jag verkligen tror. så anser jag mig berättigad att säga, det man der
före har att i främsta rummet tacka vår organisation af distriktförvalt
ningen och de personers egenskaper, som beklädt chefsplatserna dervid.

Att nu förändra denna organisation i sjelfva dess grund, vore att 
ikläda sig ett ansvar, som måhända ingen, som bidragit till förändrin
gen, sedermera ville vidkännas. För min del kan jag ej finna någon 
den ringaste verkliga orsak att önska en dylik förändring.

Utskottet hemställer visserligen endast, om icke trafikdirektören till
lika kunde vara distriktschef. Detta vore efter min tanke endast en 
titelförändring; ty han kunde då omöjligen tillika vara trafikdirektör, i 
den mening denna befattning blifvit antagen vid de Svenska jernvä- 
garne.

Redan den omständigheten, att han är chef för personalen vid en 
särskild afdelning inom förvaltningen, utgör ett hinder för honom, att 
med-' fullkomlig opartiskhet, åtminstone i de öfriga afdelningschefernes 
ögon, tillika utöfva inseende öfver dessa.

För en person med erkänd öfverlägsenhet är det väl möjligt, att 
undvika olägenheterna häraf, men hvad som deremot icke kan undvi
kas, är otillräckligheten hos hvilken förmåga som helst, att behörigen 
sköta de allmänna åligganden och omsorger, som måste hvila på di
striktets chef, utan att försumma de detaljer, som tillhöra trafikdirek
tören.

Detta vill man hjelpa med att gifva trafikdirektören ytterligare ett 
substitut. Dä den förra icke kan åläggas ansvar för detaljer, som han 
icke hinner öfvervaka, sä lärer ansvaret böra påläggas den sednare; 
och då har man endast fått ytterligare en tjensteman, som icke lärer 
kunna erhållas, utan lika stol' ersättning som trafikdirektören uppbär.

Inom hvarje distrikt skola tre förvaltningsafdelningar samtidigt och 
punktligt samverka till ett och samma mål. Om någon brister i sin 
skyldighet, måste det finnas en nära till hands varande myndighet, som 
kan meddela rättelser, då sådana behöfvas, och förena olika åsigter.

Detta är lika nödvändigt vid jernvägstrafiken som vid militära fö
retag. Ingen utsänder tre korpser af olika vapen till en gemensam ma
növer, utan att gifva dem eu gemensam öfverbefälhafvare. Huru det 
eljest går, torde vara lätt att förstå.

Jag skulle kunna genom anförande af detaljerade exempel ytter
ligare bevisa faran af att rubba den nuvarande organisationen af di
striktförvaltningen vid Statens jernvägar, om jag icke fruktade att der
med trötta Kammaren.

Jag inskränker mig att yrka utslag på 2:dra momentet af punkten a.

Friherre Sill verschiöld: Då jag inom Utskottet deltagit i be-
handlingen af denna fråga, torde det vara min skyldighet att något
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närmare redogöra för motiverna, än som kan inlieintas af de fä rader
na i Betänkandet.

Jag ber då först få nämna, att, då Utskottet genomgått de vidlyf
tiga handlingar, som dels tryckta, dels i skrifven form öfverlemnades, 
fann man, att, då jernvägsstyrelsen och de särskilda komiterade, som 
granskat förslaget, nära nog i allt varit enstämmigt, en punkt förefanns, 
der de varit af skiljaktig mening, nemligen i fråga om distrikscheferne. 
Komiterade ansågo, att denna befattning skulle kunna förenas med den 
af bandirektör och således den sednare tjensten indragas. I det utlå
tande trafikstyrelsen afgifvit, betonar styrelsen det origtiga i att taga 
en ingeniör till chef. Denna anmärkning kan ej bestridas sakna rig- 
tighet, då onekligen trafiken är jernvägarnes hufvudändamål, och de 
öfriga afdelningarne egentligen afse att tillhandahålla medlen, som äro 
nödiga för att detta mål må kunna nås; men då Utskottet på samma 
gäng betraktade den olika uppfattningen om dessa distriktchefers ålig
ganden och de anledningar man hade att befara kollisioner mellan dem 
och öfverdirektörerne, och då vidare det sätt, som af komiterade fö
reslagits .för att afhjelpa denna olägenhet, icke af styrelsen godkändes, 
så framgick häraf, att begreppet om desse tjenstemäns verksamhet icke 
var fullt klart, hvadan Utskottet ansåg, att denna fråga borde komma 
under Kong!. Maj:ts särskildta pröfning. Dertill kommer, att, då trafi
ken är hufvudsaken, man ansåg, att den, som i distriktet har chefs- 
platsen öfver trafikafdelningen, äfven kunde vara lämpligast att hafva 
befälet öfver hela personalen och att sköta de ekonomiska detaljerna. 
Man har anmärkt, att Utskottet uttryckt sig origtigt, då det sagt, att 
dessa platser äro nya, enär de skulle motsvara de förra intendents
platserna. Den förste talaren har endast erkänt, att två nya tjenstår 
äro tillskapade, nemligen öfverdirektörerne, men rätta förhållandet är 
dock, att dessa tvänne öfverdirektörer och trenne distriktchefer skulle 
motsvara de nuvarande tre intendenterne, samt att således fem nya 
platser skulle inrättas i stället för tre. Att Utskottet under förut an
märkta förhållanden ej tillstyrkt bifall till inrättande af dessa tjenstår, 
utan ansett frågan härom böra underställas Kong!. Maj:ts pröfning, tror 
jag ej kunna klandras. Men på samma gång Utskottet ansåg, att che
fen för trafiken i distriktet borde vara den, som der utöfvade befälet, 
farin dock Utskottet, att härmed icke kunde förenas en mängd detalj- 
göromål, som nu tillkomma trafikdirektören; och Utskottet har’ med an • 
ledning häraf föreslagit, att dessa göromål skulle åt särskildt förord
nade assistenter under trafikdirektörens uppsigt uppdragas. Det skulle 
kanske vant mera naturligt och exakt, om Utskottet uttryckt detta på 
ett annat sätt, nemligen sa: att åt chefen för trafikafdelningen uppdrages 
den för distriktcheferne enligt reglementet afsedda, disciplinära och eko
nomiska befattning, samt trafikdirektörerne bibehållas vid deras nu
varande hufvudsakliga göromål. Men Utskottet ansåg det bättre att 
begagna det namn, som redan fanns, och på samma gång fästa upp
märksamhet på, att eu viss del af dessa göromål skulle skötas af någon 
annan. Af hvad jag nu anfört torde Kammaren finna, att Utskottet 
icke saknat skäl för att tillstyrka denna skrifvelse, och jag anhåller 
derför om bifall till densamma.

Den 6 Maj, e. m.
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Grefve Sparre, Eric: Om jag i denna punkt ber att få yttra
mig något omfattande och gä något längre, än Utskottet gjort, torde 
Kammaren dertill finna en anledning i den erfarenhet jag vid de min
dre banor, med hvilka jag haft att göra, förvärfvat. Till en början vill 
jag tillkännagifva, att jag instämmer i Utskottets mening om distrikt- 
cheferne. Jag hyser den öfvertygelse, som äfven i trafikstyrelsens ut
låtande till Kong!. Maj:t blifvit uttalad, att enhet i förvaltningen är en 
högst vigtig sak. Om sä är, är det äfven lämpligt, att öfverinseendet 
öfver de tre afdelningar, som ingå i jernvägsstyrelsen, nemligen trafik-, 
häri- och maskinafdelningen, utöfvas af tre departements-ehefer. och 
att slutliga handläggningen af ärendena från de olika departementen 
sammanlöpa i en hand nemligen general-direktörens. Men att, sedan 
hvarje af de tre departements-cheferne sålunda fått sina vissa göromål 
i trafik-, ban- och maskinafdelningarne, göromålen åter under dem skulle 
sammanfalla på en hand hos distrikschefen, synes mig icke lämpligt 
och så mycket mindre erforderligt, som nu genom telegrafen en under
rättelse föres lika snabbt till eu något längre bort som till eu närmare 
belägen plats, och den, som liar ledningen af det hela, har lättare att 
vidtaga anordning för afhjelpande af eu möjligen uppkommen brist, 
än om det skall ske sålunda, att han afsänder ordres derom till distrikt- 
chefen, som sedan fortskaffa!- dem till stället, der anordningen bör vid
tagas. År det väl dessutom troligt, att distriktchefen, som egentligen 
har trafiken om hand, alltid kan vara eu person, som besitter de de
taljkunskaper i banbvggnad och maskinkonstruktion, hvilket erfordras för 
att utöfva eu sådan magt? Att i de större städerna, såsom Stockholm, 
Göteborg och Malmö, trafikdirektörer måste finnas med full insigt i 
trafiken och dess behof, är klart: men icke behöfva de hafva sådana 
kunskaper, att de kunna intränga i hvarje del af ingeniörsfackct, ty i 
sådana fall utöfvas befälet lämpligare af vederbörande departements
chef, som per telegraf lätteligen meddelar sina ordres. Trafikangelä
genheterna inom distriktet kunna deremot af denne ombesörjas, ty tåg
anordningar kunna icke ensamt sysselsätta honom. Tågens ordning och 
tiderna för deras ankomst och afgång bestämmas en gång för alla, och 
om någon gång hinder deri skulle inträffa, är det ett undantagsförhål- 
lande, som ej betingar eu särskild embetsman. Jag hyser derföre den 
åsigt, att trafikdirektörerne, då de under sig hafva assistenter, val kun
na verkställa de åligganden i afseende å trafiken, som man velat upp
draga åt distriktcheferne, och jag bekräftas i donna min åsigt deraf att 
så tillgått i två och ett hälft år, under hvilken tid distriktchefen i Göte
borg varit öfverdirektör för trafikafdelningen i Stockholm och distrikt
chefen i Stockholm föredragit alla ärenden, som angå ban- och ma
skinafdelningarne och den dervid anställda personalen. Under sådana 
förhållanden, och då god ordning det oaktadt upprätthållits, har man 
någon anledning antaga att så äfven fortfarande kunde tillgå. Härvid 
är det dock en sak, som man kan sätta i fråga, nemligen huruvida det 
vore lämpligt, att Representationen uttalade sin mening i denna detalj
fråga. Jag har i allmänhet den åsigt, att Representationen i sina fram
ställningar till Kongl. Maj:t så litet som möjligt bör ingå i detaljer, då 
det icke är möjligt, att Representationen derom kan hafva tillräcklig 
sakkunskap. Om denna skrifvelse icke skulle afse annat, än dessa di-



striktchefsplatser, skulle jag derför tveka att uttala mig i denna de
taljfråga. Men jag är af den tanke, att den .skrifvelse, Riksdagen skulle 
aflåta, borde vara af ett vida mer omfattande innehåll. Med all akt
ning för de personer, som sköta trafikstyrelsen, kan jag icke under
trycka den meningen, att kostnaderna för trafiken, sådana de här blifvit 
föreslagna, äro öfverdrifvet höga; ty att af sex millioners inkomst fyra 
millioner skulle åtgå till trafiken och underhållet, är alltför mycket. 
Jag åberopar i detta afseende .ännu en gång min egen erfarenhet. Om 
äfven Statens banor måste skötas på ett något annorlunda sätt, än bi
banorna, äro dock anspråken på ordning och säkerhet lika för dem 
båda, och att sådan finnes, är icke blott i Statens utan äfven i de en
skilda bolagens intresse, då de båda stå i ansvar för de olyckor som 
inträffa, och de enskilda bolagen af talrika exempel frän andra länder 
väl veta, att dornstolarne utan .skonsmål ålägga dem att ersätta de ska
dor, som under trafiken på deras banor kunna uppstå. Enligt den er
farenhet, vi hittills haft, har trafiken på bibanorna skötts lika omsorgs
fullt, som den på Statens banor, hvilket dock icke hindrar, att ansprå
ken på Statens banor i vissa fall kunna vara större. Med den erfaren
het jag har af de bibanor, med hviika jag haft närmare att göra, och 
som varit trafikerade, den ena snart under fyra och den andra under 
ett års tid, ber jag att få angifva några siffror, som kunna rättfärdiga 
mitt omdöme, att de här föreslagna kostnaderna äro alltför höga. Om 
jag på Boråsbanan, ty Uddevalla-IIerrljungabanan är ännu ej så länge 
trafikerad, att kostnaden med säkerhet kan beräknas, fördelar kostna
derna pa de mil banans längd utgör, uppgår dessa för hvarje mil till
16.000 R:dr om året. Om deremot de af Kong!. Maj:t föreslagna
4.143.000 Rall-, hvarifrån jag dock skall afdraga 600,000 Rall- till re
parationer, utvidgning af veilcstäder och bangårdar, m. in., så att åter
stoden blir 3,543,000 R:dr, divideras med 100, hvilket är statsbanor
nas miltal, blir kostnaden för hvarje mil 35,430 Rall'. Jag medgifver, 
att den större trafiken och de flera tågen på Statens banor betinga 
större kostnader, men skilnaden emellan 16,000 Rall’ och 35,000 R:drär 
dock alltför stor. Om jag i förslaget efterser, hvartill omkostnaderna 
för tjensteman och betjente vid Statens jernvägar skulle uppgå, utgöra 
dessa tillsammans en summa af 2,000,000 Rall-, hvilken, fördelad med 
100, således motsvarar 20,000 Rall- per mil. Tjenstemännen vid Sta
tens banor måste vara bättre aflönade, dä de hafva mer att göra, än 
vid de enskilda banorna, fastän jag tror, att tjensteman och betjening 
vid de sednare äro lika påpasslige och ordentlige som vid de förra; 
men det måste vara för mycket, att endast denna aflöning med 4,000 
R:dr per mil öfverstiger hela kostnaden för trafiken på bibanorna, öf- 
vergår jag sedan till den föreslagna staten, vågar jag hysa den me
ning, att der finnas embetsman, som dels äro öfverflödige och dels haf
va för höga löner. Det kan synas förmätet af den, som icke är man 
af facket, att tala med anspråk på kännedom om dessa, saker. Men då 
man, såsom jag, icke blott ingått i jernvägsföretag med eu summa af
200.000 R:dr, hvilket visserligen var min enskilda förmögenhet och så
ledes min ensak, utan äfven förmått tvänne städer att i detta företag 
deltaga och teckna sig, den ena för 300,000 R:dr och den andra, för
600.000 R:dr, kände man, att man trycktes af ett stort ansvar för att
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icke dessa städer skulle bli ruinerade; och jag har arbetat nätter och 
dagar för att sätta mig in i dessa förhållanden och tillse, att utgifterna 
icke fingo öfverstiga det nödvändiga och inkomsterna blifva så stora 
som möjligt. Jag vågar påstå, att jag kan mäta mig med mången tra
fikdirektör i kännedom om dessa förhållanden, och det är derföre jag 
också vägar ingå i dessa detaljer. Jag har genomsett den föreslagna 
staten. Till en början måste jag uttala den mening, som redan af 1867 
års -Riksdag är uttryckt, att jernvägarne äro ett industrielt företag, som 
måste skötas affärsinessigt. Dess styrelse kan icke jemföras med ett 
förvaltande verk: ty förhållandena äro helt olika. Jag vill dock icke 
nu tala om administrationen, utan endast genomgå den föreslagna sta
ten. Man finner i första rummet eu General-direktör med 9,000 R:drs 
lön. hvilket. jag ej anser vara för mycket. Under honom finnas öfver- 
direktörer för de särskilda afdelningarne, som äfven böra vara väl af- 
lönade, då för dessa platser fordras män med framstående skicklighet 
och förmåga. Derjemte har General-direktören under sig eu byråchef, 
som motsvarar expeditions-chefen i stats-departementen, hvilken skall 
bereda ärendena och uppsätta besluten och äfven han bör vara väl af- 
lönad. Men sedan kommer en stor kanslipersonal, först en sekreterare 
med 4,500 R:drs lön. Om icke byrå-chefen skall göra tjenst som sekre
terare, synes han få allt för litet att göra och han bör väl hinna med 
att expediera besluten, isynnerhet då han har tvänne notarier till hjelp. 
En särskild sekreterare synes mig derför öfverflödig. Två notarier 
hafva hvardera 2,500 Rulr, hvilket är nog mycket för denna lägre grad. 
1 kassakontoret finnes en hufvudkassör och ert uppbördskassör. Jag 
kan ej tro, att tvä kassörer äro behöflige i ett verk, isynnerhet som 
der äfven finnes eu bokhållare, biträdande vid kassan. Statistiska kon
toret har en föreståndare med 4,000 R:drs lön, hvarjemte den nuva
rande innehafvare!! af denna befattning skall bibehållas vid det arfvode, 
han hittills haft af 200 R:dr derutöfver. Således skulle desse tjenste
man, som man’ föreslagit skulle tillsättas på det sätt, att, de när som 
helst kunde afskedas, redan efter fyra eller fem års arbete vara så 
tryggade vid sina befattningar, att man icke kan nedsätta deras löner 
med 200 R:dr. Jag tror att kamererarens lön är för högt föreslagen 
med 4,000 R:dr. Eu kassör bör hafva stor lön, emedan han har en 
förtroendeplats, men den som endast för räkenskaper behöfver icke 
vara så högt aflönad. Staten bör i afseende på tjenstemännens aflöning 
iakttaga erforderlig sparsamhet, emedan ett motsatt förfaringssätt en
dast framkallar ökade behof. En öfverkontrollör har 4,000 Rulr. Detta 
belopp synes vara medelsiffran. Registrator!! och aktuarien, med hvar
dera 3,500 Rulr, sitta Hägra timmar på förmiddagen i sitt embetsrum 
och kunna ej vara tillräckligt sysselsatte. I allmänhet tror jag, att 
desse underordnade tjensteman löner kunde något hvar nedsät
tas. Om de högre befattningarne talar jag icke, då dertill fordras per
soner af större skicklighet. I sådana frågor måste Staten gå till väga 
utan alla konsideration!-, och jag tror det vara Representationens 
skyldighet att i fråga om indragningar lemna Regeringen ett stöd ge
nom att uttala sin mening derom; ty man känner väl de störa svårig
heter, som deremot uppställas. Går jag sedan till distrikten, finner jag 
äfven der en stor personal, som väl kunde tåla vid någon reduktion.
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Om distrikts-cheferne indrogos, skulle trafik-direktörerne och deras 
assistenter öfvertaga de förres åligganden. I afseende på direktörer 
för banafdelningen hafva komiterade haft olika meningar, då man 
velat anse att denna befattning kunde indragas. Kong!. Maj:t. och sty
relsen hafva dock ansett dem vara behöflige, och Representationen 
torde icke böra uttala en motsatt mening, då Kongl. Maj:t utan tvifvel 
haft goda skäl för sin åsigt. Om det finnes eu öfver-direktör för ba
nan, bör han hafva ingeniörer under sig, som verkställa hans ordres, 
och det synes mig lämpligt, att en sådan finnes inom hvarje distrikt. 
Men här äro upptagne sexton ban-ingeniörer med en aflöning af till
sammans 41,400 R:dr. Om dessa sexton personer hyser jag den djerfva 
mening, att de äro helt och hållet öfverllödige. Vid de enskilda banor 
af tolf och eu half mil, som jag förut omtalat, finnes icke någon inge
niör; och om Staten för sina hundra mil har eu öfver-direktör och tre 
distrikt-direktörer, som under sig hafva skicklige banmästare, är det 
fullt tillräckligt. Dessa poster anser jag derför kunna indragas. Hvad 
beträffar maskinafdelningarne, som finnas i hvarje distrikt, kan man 
ifrågasätta, om sfi många äro behöflig» eller om de icke skulle kunna 
koncentreras. Deremot kan invändas att en mängd saker då ofta må
ste transporteras lång väg. Det vore lämpligt att taga i öfvervägande, 
om icke en reduktion i den stora staten för dessa afdelningar kunde 
ske. Härom vill jag dock icke vidare yttra mig, öfvertygad, som jag 
är, att, om eu framställning i denna fråga i allmänhet göres af Riks
dagen, Kongl. Maj:t nog utan särskild påpelsning ingår i pröfning af 
denna sak. Om man jernför kostnaderna för de olika afdelningarne, 
finner man, att trafikafdelningen, som är den vigtigaste, ty den skall 
tillse att största möjliga inkomst beredes med minsta möjliga utgift, och 
styrelsen i distrikten uppgår till 28,000 R:dr, hvaremot kostnaden för 
banafdelningen uppgår til! 56,000 R:dr. Det synes mig icke vara nå
gon rätt proportion mellan dessa belopp, och det antyder ännu mer 
lämpligheten af att dessa 16 baningeniörer indragas.

Jag vågar icke längre upptaga Kammarens tid. Jag vill derföre 
blott i korthet antyda, huru jag anser att en reduktion skulle kunna 
ske. Den handlar ej om någon obetydlighet; ty jag anser att derige
nom skulle kunna åstadkommas en besparing af närmare en million 
Riksdaler. Men dertill fordras mer än vanlig ihärdighet, insigter och 
omdöme. Jag tror att de enskilda banorna höra spela samma roll i 
afseende på statsbanorna, som privatbankerna gjort i afseende på Riks
banken. Vi minnas något hvar, huru Riksbanken för några är sedan 
sköttes och vi veta, att privatbankerna föregått den med exempel i 
mänga af de åtgärder, den på sednare tiden vidtagit. På samma sätt 
tror jag att i sättet, hvarpå de privata jernvägarne skötas, mycket tin
nes, som kunde med fördel tillämpas på Statens jernvägar. Men dertill 
fordras, att de skötas affärsmässigt, såsom ett industriel t företag bör 
göra. och att det ställes sfi, att embetsmännen hafva intresse af att in
komsterna förstoras och utgifterna så vidt möjligt är nedsättas. För 
att åstadkomma detta och åvägabringa den stora reduktion, som är nö
dig, måste utomordentliga åtgärder vidtagas. Riksdagen bör i under
dåniga, men bestämda ordalag tillkännagifva sin mening, att betydliga 
indragningar böra ske i sä väl tjenstemännens antal som deras lönebe
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lopp. Huru det skall ske. tillkommer det Regeringen och icke Repre
sentationen att bestämma. Men vi kunna dock tala derom, och i så
dant afseende tillåter jag mig att utkasta en tanke. Jag finner i för
slaget en sats uttalad i afseende på aflöningen för trafik- och telegraf
stationernas uppbördspersonal, som jag skulle vilja tillämpa i vidsträck
tare män, nemligen att de skola erhålla t3,j procent af nettobehäliningen. 
På samma sätt kunde äfven ätskillige andra embetsman erhålla viss 
procent af de inkomster de bereda. Om det bestämdes, att General
direktören, jemte den lön han borde åtnjuta, skulle erhålla ^ procent 
utaf nettoinkomsten af Statens jernvägar, skulle detta nu, då denna in
komst är vid pass 2 millioner R:dr. uppgå till omkring 6,000 R.dr. På 
detta sätt skulle, efter hvad jag tror, nettoinkomsten, och pa samma 
gång äfven hans inkomst snart komma att ökas; icke som skulle jag 
härmed vilja säga, att Statens tjensteman icke göra sina åligganden och 
sköta sina tjenster äfven nu, men detta är icke nog, utan de skola 
göra det på ett sådant sätt, att Staten erhåller sä stora inkomster som 
möjligt. Om man, derest man bestämde att General-direktören skulle 
erhålla dessa ^ procent, till förekommande deraf, att han af egennytta 
icke mätte förledas att mindre väl sköta banor och maskinerier, der
jemte villo, tillsätta eu öfver-direktör för banafdelningen och eu för 
maskinafdelningen, tror jag att någon fara i detta afseende ej skulle 
uppstå. Dä trafiken är sä beroende af den allmänna rörelsen, att de 
måste ömsesidigt betjena hvarandra, kunde Regeringen med större för
troende lyssna till framställningar om nedsättning i afgifterna, dä det 
vore klart, att General-direktören hade intresse af endast sådana ned- 
sättningar, som möjligen kunde medföra ökad trafik och således större 
inkomster. Jag bär hört sägas, att man bör vara emot allt hvad pro
vision heter. 1 afseende på tull- och posttjenstemännen kan det vara 
sannt; men det är ett helt annat förhållande, dä det är fråga om ett 
industrielt företag.

Den tanke, jag nu framkastat, förtjena!- måhända icke afseende; 
men den innebär åtminstone eu varning, att Riksdagen bör akta sig för 
att genom godkännande åt den föreslagna staten ge desse tjensteman 
sådant hopp och trygghet, att de anse sig kunna betrakta sina befatt
ningar såsom stadigvarande pensionspiatser. Riksdagen bör akta sig 
för att gifva anledning till att denna stat kan anses hafva ständigt be
stånd; utan Representationen bör tvärtom till Kong!. Maj:t oförbehåll
samt frambära sin mening, att förslaget till stat är för högt tilltaget 
och att indragningar böra ske. Dä jag är af den tanke, att Riksdagen 
icke bör ingå i detaljer, utan blott antyda sin åsigt, och jag derjemte 
i fråga om distrikt-chefsplatserna icke finner skäl att frångå Utskottets 
mening, vägar jag hemställa, att Kammaren, såsom ett tillägg till det på 
förmiddagen fattade beslutet, ville besluta, att denna punkt mätte erhålla 
följande lydelse: huruvida icke, dels de föreslagna distriktchefstjensterna 
skulle kunna indragas, dels betydligare inskränkningar ske såväl i antalet 
af de vid Statens jernväg strafik anställde embete- och tjemtemän samt be
tjente, som äfven i fråga om beloppen af de för dem föreslagna löneför
måner.

Herr
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Herr Wsern: Den föregående talaren har yttrat sig dels om den 
punkt, som utgör föremål för öfverläggningen och dels om kostnaden i 
allmänhet för våra jernvägar. Jag vill uppläsa det förslag, han fram
ställt för lydelsen af 2:dra momentet af punkten a. Deri hemställes, 
”att Riksdagen mätte i underdånighet anhålla, att Kongl. Maj:t ville 
taga i nådigt öfvervägande, huruvida icke dels de föreslagna di- 
strikt-chefstjensterna skulle kunna indragas, dels betydligare inskränk
ningar ske såväl i antalet af de vid Statens jernvägstrafik anställde 
embets- och tjensteman samt betjente som äfven i fråga om beloppen 
al de för dem föreslagna löneförmåner». Det delar sig således i tre utdel
ningar, nemligen om distrikt-cheferne, om tjenstemännens antal samt om 
deras löner. I de två sista afseendena har den värde talaren varit sär
deles omständlig; men då detta icke utgjort föremål för den punkt, som 
nu föredrages, så har jag icke följt honom i alla detaljer. lian sade 
dessutom sjelf, att Kammaren hvarken kunde eller borde härutinnan in
gå i detaljer. Jag instämmer med den värde talaren deri, att trafik
styrelsen bör med spänd uppmärksamhet följa de enskilda banorna och 
söka, att kostnaderna för statsbanorna proportionaliter icke öfverstiga 
dem för de enskilda banorna, och det skulle vara intressant, om man 
i de ärliga berättelserna intoge eu jemförelse mellan inkomsterna och 
utgifterna per mil på Statens och de enskilda banorna. Att denna 
tanke icke är främmande för Kongl. Majd, finner man deraf, att den 
plan, som nu är framlagd, blifvit underställd pröfning af män, som äro 
anställde vid privatbanor. Jag hörde den värde talaren nämna, att 
baningeniörernes antal skulle kunna minskas, och sä har äfven af de 
komiterade blifvit föreslaget; men på det hela har denna komité af 
praktiske män understödt Kongl. Maj:ts förslag och förklarat, att, som 
antalet af tjensteman endast ökats i män af behof, hade de dervid in
gen anmärkning att göra, och jag har tillförlitliga uppgifter om, att 
vid Gefle—Dala-banan, som är 85 mil lång, äro anställde 162 tjenste- 
män, hvilket således gör 19 per mil, eller samma antal som på Statens 
banor, der 1,867 tjensteman finnas på nära 100 mil. Jag har sjelf i 6 
år varit ordförande i direktionen för en privatbana och har deraf till
räcklig erfarenhet för att kunna säga, att man ej kan göra några be
stämda förslager i detta afseende. Dä man talar om att göra besparing 
på en million Riksdaler, så lär man väl icke kunna tänka sig, att detta 
kan ske genom indragning eller minskning af tjenstemännens löner. 
Man kan väl spara äfven der; men vill man göra egentliga besparingar 
skall det ske på den inre hushållningen. Detta leder mig till frågan 
om distrikt-cheferne, i hvilken jag är af olika åsigt med Utskottet. 
Desse tjenstemäns åligganden äro: att sköta hushållningen, att upprätt
hålla disciplinen, att genom närmare kännedom af lokala förhållanden 
skaffa trafik och att tillse, att icke någon tjensteman slösar med till— 
gängarne, vare sig af arbetskrafter eller förråder. Men detta kan icke 
ske, utan att eu person derför är tillsatt. Ekonomien, likasom allt an
nat. fordrar, att den, som skall hafva tillsyn deröfver, har satt sig in 
deri och har ansvaret derför. Derför får icke en sådan tjensteman 
hafva för stort distrikt eller för mänga underlydande, på det han rig- 
tigt må kunna tillse, att de fullgöra sina skvldigheter. Nu har dock 
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samme talare utgått från den åsigt, som man hade i Stats-Utskottet. 
eller att allt skall centraliseras. Jag säger, att det är omöjligt för en 
person att tillse allt detta. Det tekniska fordrar eu särskild tillsyn och 
den bör vara densamma för hela riket; men i afseende på ekonomi och 
disciplin låter detta sig ej göra.

I fråga om tullstaten var denna Kammare af den mening, att hvar
ken distrikt-chefsplatserna skulle indragas, bevakningspersonalen ned
sättas eller lönerna minskas; men nu, dä det är fråga om jern vägen, 
anser man detta husbondeok vara öfverflödigt. Jag är dock öfverty- 
gad, att icke något är mera angeläget än detta, och jag tror. att man 
skulle göra en slät affär, om man, för att inbespara 15,000 If:dr, beslu
tade att hela jernvägens ekonomi skulle skötas från Stockholm.

Man har föreslagit att sammanslå distriktchefs- och trafik-direk
törs tj e listema och åberopar som skäl härför, att, dä de facto dessa tjen- 
ster varit under 2\ är förenade, böra de äfven fortfarande kunna vara 
det. Härmed förhåller sig dock sä, att intendenten för första. di
striktet fatt sköta sin tjenst; men för det andra har en direktör blifyit 
tillförordnad. Då man åberopar erfarenheten såsom stöd för en åsigt, 
bör man väl äfven höra den, som till följd af sin embetsställning bör 
bäst hafva varit i tillfälle att iakttaga om en förening af dessa platser 
är fördelaktig, eller General-trafikdirektören, och denne embetsman har 
förklarat, att han icke anser Utskottets förslag lämpligt och att det nu 
icke är trafik-direktörerne, som helt och hållet sköta dessa platser, 
utan i vigtigare fall måste intendenten infinna sig i sitt distrikt, men, 
såsom det nu är stäldt, hafva desse tjensteman alltför mycket att gö
ra, ty det är fem platser, som äro förenade, sä att de skötas af tre 
personer, och erfarenheten har visat, att det dessutom behöfves tvä öf- 
ver-direktörer, och man har derföre föreslagit inrättandet af dessa nya 
platser. Hvad sammanslagningen af intendents- och trafik-direktörs- 
platsen beträffar, så ber jag att fä fästa uppmärksamhet på, att det är 
en stor skilnad mellan dessa tjenstemäns åligganden. Intendenten till
kommer det att öfvervälta trafiken ur kommersiel synpunkt, eller att 
skaffa trafik, samt dessutom hafva en generel tillsyn öfver sitt distrikt; 
trafik-direktörens verksamhet åter inskränker sig till anordningen för 
och öfvervakande af tågens gäng, fördelning af vagnar m. in., eller med 
andra ord den egentliga, forslingen. Skulle nu dessa båda platser med 
olika åligganden förenas hos en person, sä blefve följden, att den ena 
af dem måste eftersättas. Utskottet har icke heller ansett sig kunna 
föreslå denna sammanslagning på annat sätt än att de åligganden, som 
nu tillkomma trafik-direktören, skulle kunna skötas af en assistent. 
Hela den besparing, som härigenom uppkom, skulle dock icke belöpa 
sig till mer än 3,600 R:dr, och Riksdagen skulle härför gått in i en de
taljfråga, som Riksdagen icke är vuxen att behandla. Det synes mig 
således, att denna sak icke förtjenar en skrifvelse. Men, säger man, 
meningen med denna skrifvelse vore att sätta i fråga indragning af 
hela distrikt-chefsbefattningen. Vill man tala om besparing af 15,000 
R:dr på personer, hvilka i ett verk. hvars omkostnader uppgå till mil
lioner, just äro de. som skola se till att andra spara! Det tror jag 
icke vara rätta vägen.
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Utskottet har fästat sig vid. att kollision lätteligen kunde vid de
ras embetsutöfning uppstå emellan distrikt-chefen och öfver-direktören. 
Gör man den skilnad, som är nödig emellan det tekniska och ekonomi 
och disciplin, så är jag viss, att man icke längre skall hysa en dylik 
fruktan.

Jag upprepar, att för ekonomi och disciplin är det nödvändigt, att 
desse tjensteman finnas, ty icke kan en person, utan att misshushåll
ning deraf blifver en följd, gorå alla uppköp för hela riket, lika litet 
som han kan känna till allt folket. Det är vid så mänga tillfällen som 
ett sådant husbondevälde är af stor nytta. Antag t. ex. att eu person, 
anställd vid maskinafdelningen, bär der mycket litet att göra. Trafik- 
direktören behöfver någon person och säger åt denne att biträda sig. 
Om nu de olika afdelningarne vore fristående utan något gemensamt 
öfverhufvud, kunde lätt hända, att chefen för maskinafdelningen vägrade 
släppa denne underordnade ifrån sig, oaktadt han ej på detta gebiet 
både full .sysselsättning, och jag frågar, om sådant kunde vara fördel
aktigt för det hela. Kan man neka, att det måste leda till stora bespa
ringar, att en person finnes, som kan ordna personalen sä. att göromå- 
len jeinnt fördelas? Intendenten Ellworth, som af Kong!. Maj:t erhål
lit. uppdrag^ att tillhandagå Stats-Utskottet med alla upplysningar, har 
uppgifvit många dylika fall, dä det är nödigt, att det finnes en tjenste
man, som har öfverinseendet inom distriktet.

Jag kan derför icke godkänna den af Utskottet föreslagna skri!'- 
velsen, ty om det ock är möjligt, att det någon tid kan fortfara på det 
sätt, som nu sker i 2:dra distriktet, så anser jag dock, att, när den er
farenhet, som är gjord, varit sådan, att de personel1,'som hafva saken 
om hand, säga, att det icke i längden låter sig göra, det icke vore skäl 
att godkänna denna skrifvelse, och jag får således anhålla om afslag ä 
densamma.

Herr Nisse!1: En riksdagsman har någon gäng det verkligen svåra 
kallet, att behöfva uppträda såsom domare och lagstiftare i frågor, som 
han af brist på erfarenhet föga kan bedöma; och jag tror att i det ämne, 
som för närvarande är under öfverläggning, sakkännedomen hos mänga 
är så godt som ingen. Jag har visserligen sjelf arbetat i styrelsen för 
en jernvägsanläggning1 och följt dess uppkomst och utveckling frän för
sta början till dess fullbordan, men jag måste dock bekänna, att min egen 
erfarenhet detta oaktadt är ganska ringa och detta må berättiga den åsigt, 
jag nyss tillåtit mig att uttala. Emellertid dä man i denna fråga sak
nat tillfälle att förvärfva en mera omfattande egen erfarenhet, finnes 
lyckligtvis en auktoritet, som vi alla måste erkänna och respektera, och 
detta är den större sakkännedom, som småningom vunnits i andra länder, 
(ler jern vägar redan en längre tid, och snart under 50 är, begagnats, och 
dä jag nu vill försöka att skärskåda frågan frän en annan synpunkt än 
den hittills begagnade, är min afsigt att uppställa eu jemförelse emellan 
förhållandena i andra länder och hos oss, för att. tjena till grundlag 
eller ledning för värt omdöme. Allestädes uppställas jernvägsräkenska- 
perna på det sätt, att bruttoinkomsten sättes på ena sidan, alla utgifter 
för rörelsen på den andra, hvarefter rörelsekostnaden beräknas i procent, 
af bruttoinkomsten, och med iakttagande al detta beräkningssätt anhåller
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jag att fä omnämna följande: År 1865 utgjorde sålunda kostnaderna af 
bruttoinkomsterna i England 48 procent, i Skottland 44 procent, i Ir
land 38 procent, i Frankrike 44 procent, i Belgien 49 procent, i Tysk
land 52 procent' i Ostindien 42 procent och i Nord-Amerika 54 procent. 
Vi se här att det bästa resultatet erhölls i Irland med 38 procent och det 
sämsta i Nord-Amerika med 54 procent. I Norge uppgå kostnaderna 
för hufvudbanan till 52 procent. Vilja vi derefter betrakta förhållandet 
i eget land. sä finna vi, att alla våra enskilda banor visat ett tillfredsstäl
lande resultat. YVexiö—Alfvcstad-banan kostar visserligen 56 procent, 
men denna bana trafikeras med Statens materiel och lemnar derföre en 
mindre klar beräkningsgrund. Af öfriga har Hudiksvalls kostat 46, Sö
derhamns 40, Gefle—Dala 38. och Ghristianstad—Hessleholm 34 procent. 
Den sista lilla banan står sålunda främst ibland här uppräknade banor 
både inom och utom landet, hvarefter Gefle—Dala-jernvägen haft kost
nader. som varit att jemföra med de lägsta i utlandet, enär Irlands ba
nor visa i afseende på kostnaderna samma siffra. Om vi sedermera gä 
att undersöka förhållandet med våra statsbanor, skola vi finna, att, med 
antagande af 6.000,000 R:drs årsinkomster och kostnader till 4,143,000 R:dr, 
dessa sednare uppgå till fullt 69 procent. Antages vidare eu supponerad 
inkomstförhöjning till 6.400.000 R:dr blir procenten 65; — afdrages yt
terligare 200,000' R:dr såsom egentligen tillhörande jernvägsbyggnadens 
konto, blir kostnaden alternativt 66 eller 62 procent. I lyckligaste fall 
kommer man sålunda hos oss till 62 procent. Jag vet väl, att år 1865 
kostnaderna utgjorde omkring 59| procent och 1866 59£ procent, men 
skulle de i den Kong!. Propositionen nu uppställda siffror befinnas vara 
ett uttryck för det rätta, dä skulle vi också befinna oss i ett tillbaka- 
gäende, som vore på det högsta att beklaga.

Här är redan anmärkt att af utländska banor den irländska visat 
sig fördelaktigast med 38 procent omkostnader och den amerikanska 
sämst med 54 procent. Hvarföre dessa nordamerikanska banor äro de 
sämsta kan med någorlunda säkerhet beräknas; de byggas på annat sätt 
och efter annan uträkning än här, de skörda visserligen på mänga trak
ter fördelarne af eu stor trafik, men de sträcka sig äfven igenom störa 
och vidsträckta obebyggda trakter. Mycket är der stäldt på framtiden 
och banorna, illa byggda, erfordra ett dyrt underhåll, men lemna der
emot en ringa inkomst, och under sådana förhållanden kan man icke 
anse så särdeles illa, dä kostnaderna stiga till 54 procent af inkomsterna. 
Statistiska uppgifter får man ej sä lätt der, som i andra länder, och de 
a (‘handlingar jag haft att tillgå, lemna ej upplysning om jernvägarne för 
sednare tid än 1862, dä de färdiga och nära färdiga banorna utgjorde 
50,116 engelska miles och de påbörjade 33,222 miles. De färdiga banorna 
utgjorde sålunda redan dä mera än 8,000 svenska mil d. v. s.. att de, 
lagda i sådan rigtning, skulle räcka mera än tre hvarf omkring jordklo
tet och detta är ju ganska respektabelt. Orsaken, hvarföre de irländska 
banorna visa bästa resultatet, är deremot vida svårare att förklara, ty 
ehuru man lätt kan inse, att hvarken den längsta eller den kortaste ba
nan nödvändigt måste vara den bästa, har man svårt att frånträda den 
öfvertygelsen, att mesta trafiken bör gifva bästa resultatet, men den en
gelska jernvägen, som har vida större trafik ån den irländska, kostar 
48 procent, under det att denna sednare kostar endast 38 procent; flera
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faktorer göra sig här gällande, hvaribland en omsorgsfullt ordnad ekonomi 
säkert intar ett framstående rum. Hvad nu beträffar våra statsbanor 
vore det ett ovedersägligt bevis på bristande sakkännedom, om man af 
dem ville fordra samma fördelar som af ymnigt trafikerade utländska 
banor, men val borde man hafva pretention på, att de skulle vara i jemn- 
bi edd med åtminstone de sämsta i utlandet, eller de amerikanska, som 
i trafikkostnad draga. 54 procent af inkomsterna, och om vi antaga 62 
procent, såsom verkligen motsvarande våra kostnader, så finner man 
häruti en skilnad af 8 procent, hvilket på eu summa af 6.000.000 R:dr 
hvartill inkomsterna beräknats, gör 480.000 R:dr, men om deremot den 
högsta procenten eller 69 antages, uppgår skilnaden ända till 900,000 
R:dr, eller i det närmaste det resultat, hvartill eu annan talare på annan 
väg kommit.

bedan jag nu t ram hållit de uppgifter, som synas ådagalägga, att våra 
jei n vägsutgilter äro större än hvad de borde vara, vill jag jemväl an
tyda de möjliga misstag, hvilka, efter mitt förmenande, kunna anses så
som bidragande orsaker till detta mindre lyckliga förhållande. Hvad 
först beträffar den föreslagna distriktindelningen, hysa vi säkerligen alla 
den olvertygelsen, att. uppsigten. öfver våra jern vägar och deras trafik 
hör vara sä fullkomlig so in. möjlig; men flere af oss, och bland dem 
älven jng, befara att detta mål icke skulle vinnas, i fall den äsigten vunne 
insteg, att jernvägen verkligen skulle sönderfalla i distrikter, så att icke 
det hela ständigt ölvervakades af en enda styrande vilja: gerna och 
nödvändigt må derföre flera områden för uppsigten upprättas, men den 
ledande magten maste vara en. Äfven i detta afseende hafva vi åtskil
ligt att lära från utlandet, så till exempel hade Englands banor år 1866 
eu längd af 13,289 engelska miles, något öfver 2,000 svenska mil, det 
vill såga eu längd., som var 20 gånger så stor, som våra statsbanor till
sammans. Den största åt dessa engelska banor är den nordvestra, som 
är i längd 1,200 engelska eller 200 svenska mil och således väl kunde 
utgöra ett distrikt för sig; men för beqvändighetens skull har re
dan för flera år sedan blifvit beslutadt, att rnaterielen borde vara gemen
sam för de engelska och skottska banorna. För detta ändamål har i 
London med stora kostnader blifvit uppfördt ett etablissement, benämndt 
»Clearing-house», hvars åliggande är att reda förhållandet med den ge
mensamma rnaterielen, som på dessa banor begagnas från yttersta punk
terna, åt. bkottland till de yttersta i England. Då eu sådan gemensam
het i i öreisen befunnits ändamålsenlig med banor af sä stor utsträck- 
ning, vill det synas helt naturligt, att hos oss. med endast 100 mils jern
väg, samma åtgärd borde finnas tillämplig.

Den fråga, som jemväl framträder med anspråk på uppmärksamhet,, 
Sälle! vala tre reparationsverkstäder, hvilka, nödvändiga då jernvägs- 
])y(Jprna företogos frän trenne kustorter, numera, sedan vägarne sam
manträffat, måste anses ej allenast onödiga, utan rent af skadliga för en 
ekonomiskt ordnad jernvägstrafik. Man har i andra länder funnit det 
vara lämpligt, att gorå verkstäderna gemensamma för mycket stora di
strikter, sä till ex. i England vid dess nordvestra bana finnes endast eu 
enda slör hufvudverkstad belägen i Crewe, och donna bana har ändock 
icke mindre än 1,100 lokomotiver, dä vi i närvarande stund icke hafva 
mera än 88, liksom vi hafva 1.962 vagnar af alla slag, men nordvestra
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banan i England öfver 35,000. För dessa 1.100 lokomotiv och dessa 
35,000 vagnar finnes likväl endast förenämnda stora hufvudverkstad, och 
naturligtvis inäste alla reparationer blifva mindre kostsamma, da de sam
manföras pa ett ställe, än om de fördelas pa flera verkstäder, hvilka, med 
afseende pa den intelligens och särskilda skicklighet arbetena erfordra, 
måste hafva särskilda arbetschefer och tillsyningsman jemte ett ökadt 
antal af dyrbara maskiner. Huruvida någon åt de nu befintliga 'verk
städerna kunde utses till framtida hufvudverkstad^ eller om en sådan 
borde erhålla ett mera centralt läge, erfordrar en på sakkännedom grun
dad noggrann pröfning; och i den händelse, att den sednare äsigten 
skulle vinna företräde, tagel- jag mig friheten framhålla vigten deraf, att 
den blifvande verkstaden må förläggas på ett ställe, der man blir i till
fälle att använda vattenkraft för den mängd tunga arbeten, som tillhöra 
ett sådant etablissement. „ .

Såsom ytterligare bevis för ändamålsenligheten af stora verkstader
inä äfven anföras:
att Englands sydvestra bana om cirka 300 miles längd har blott eu så

dan i grannskapet af London;
att Belgien med ett jernvägsnät af mera än 230 Svenska mil äfven bär 

blott en sådan i Malines:
att Hannover med banor af 119| geografiska mil (år 1866) likaledes blott 

har en sådan i Hannover.
Då sålunda sä mänga praktiska nationer lunnit afsevärdt att förena 

arbetskrafter och maskinerier i stora centrala hufvudverkstäder, vill det 
synas satt utom allt tvifvel, att detta måste vara väl beräknadt, och den 
motsatta splittringsätgärden, som gjort och hotar att än vidare gorå sig 
gällande hos oss. torde vara det största felet i vår ekonomiska admini
stration af jernvägarne. _ .

I afseende på personalen vid våra jernvägar, betvifla!- jag icke att 
åtskilliga reduktioner må kunna ske, men att. härutinnan ingå i några 
detaljer ligger emellertid utom den gräns jag utstakat för min åskådning 
af frågan; jag vill endast i anledning af en talares yttrande, att det skulle 
finnas lika många tjensteman per banmil anställde vid Gefle—Dala jern
väg, som vid Statens, upplysa, att detta påstående eger sin fulla vigtig
het, men att häraf ingalunda kan hemtas något bevis för behöfligheten 
af den, vid den sistnämnda banan anställda personalen. Gefle Dala
banan inbringar cirka 1,200,000 R:dr eller | mot Statens, under det att 
banans längd 8-& mil utgör cirka ^ af statsbanorna. Statsbanornas in
komster beredas till mera än hälften af persontrafik, med undantag en
dast för är 1866,.dä persontrafiken gaf 29,016,84, men godstrafiken 29.255,48 
per banmil, då deremot persontrafiken på Gefle—Dala-vägen endast lem- 
nar (\, af inkomsten, under det att den tyngsta och svåraste åt all tra
fik, nemligen trävaror, lemnar mera än Vid betraktande af dessa för
hållanden erbjuder sig sjelfvilligt den förmodan, att tjenstemännen vid 
statsbanorna måste vara flere än hvad det verkliga behofvet påkallar.

Jag tillåter mig äfven att nämna ännu eu sak. som jag tror har 
tyngt och tynger på Statens jernbanor: den bristande matericlen. Det 
gör naturligtvis rörelsen svår och kostsam, när vagnar af alla sorter 
skola förflyttas från ena stället till det andra för att underhålla trafiken. 
För bestyrkande af denna min förmodan måste jag anföra några siffror till
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jemförelse emellan förhållanden i andra länder och hos oss. I England 
fanns år 1865 64 lokomotiver och 1,904 lastvagnar, beräknade för eu sträcka 
af 100 engelska miles; i Skottland på samma väglängd 55 lokomotiver 
och 1,761 lastvagnar; i Irland 27 lokomotiver och 330 lastvagnar; i 
Tyskland 43 af förra och 670 af det sednare slaget vagnar. I Sverige 
funnos 1865 efter samma beräkning endast 14 lokomotiver och 231 gods
vagnar samt 1866, sedan betydlig materiel anskaffats, men också banorna 
förlängts, lika många lokomotiver och 278 lastvagnar. Äfven om vi 
villigt erkänna att mindre trafikerade trakter, såsom våra, behöfva min
dre materiel, sä är ändock vår materiel ej tillräcklig och detta verkar 
i sin .män menligt på inkomsterna.

Äfven några ord om trafiktaxan för Statens jernvägar. Vi veta 
väl att alla, som trafikera en jernväg, yrka på och önska nedsättning i 
taxan, och om någon gäng i framtiden alla provinser kommit i åtnju
tande af jernvägarnes hjelp, och om Staten samtidigt skulle befinna sig 
i den lyckliga ekonomiska ställning, att taxan kunde inskränkas till blott 
ersättning af trafikkostnaden, dä kunde ock tiden vara inne att ordna 
eu fullständig godtköpstrafik; men sä länge Statsverket fortfar att amor
tera jernvägslänen, måste också taxan derefter lämpas, så att trafikin
komsten i icke alltför ringa mån må kunna bidraga till denna 
amortering.

.lag befarar och jag önskar att slutligen få tillägga, att trafik-sty
relsen sannolikt fått emottaga från den föregående styrelsen ett inga
lunda lätt arf deruti, att mänga stationer funnits tränga, för litet be
byggda, stundom illa belägna och i liera afseenden ofullständiga — allt 
förhållanden, som tryckande inverkat på trafiken och måhända icke så 
obetydligt bidragit till årsresultaten, utan att allt detta annat än små
ningom kunnat afhjelpas.

Dä af hvad jag nu haft äran anföra tydligen framgar, ått jag för 
min del anser en förnyad revision af hvad som angår vår järnvägstra
fik af behofvet högligen påkallad, och enär Regeringen ensam är i till
fälle att ordna en sådan undersökning på fullt ändamålsenligt sätt, bi
träder jag Grefve E. Sparres förslag om eu underdånig skrifvelse till 
Kong!. Maj:t i sådant syfte.

Grefve Mörn er, Carl Göran: Då sä många talare, hvilka i denna 
frå^a ega större sakkännedom än jag, redan yttrat sig, kan det synas 
öfverflödigt att jag vidare ordar i ämnet. Det är ock endast med an
ledning af en föregående talares framställning af några allmänna sat
ser, hvarpå han stödde sitt yrkande om afslag å Utskottets förslag och 
hvilka synts mig vara af beskaffenhet att kunna af en hvar bedömas, 
som jag tagit mig friheten anhålla om ordet och nu beder att i korthet 
få benröta något af hvad den ärade talaren yttrat. .

Det var i fråga om en besparing utaf 15,000 R:dr genom indrag
ning af de tre distriktschefsplatserna, som han yttrade, att det skulle 
kunna hända, att genom indragning af dessa platser Statsverket, i stäl
let för den åsyftade besparingen, komine att förlora kanske 100,000 
R:dr. För mig vill det, vid granskning af det uppgjorda lörslaget, sy
nas, som om det verkligen skulle vara, just för att förekomma en sådan 
förlust för Staten af möjligen 100,000 R:dr eller mera, som man vdl
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indraga dessa embete»; tv de korniterade. hvilka granskat den upp
gjorda staten och i öfrigt på det fördelaktigaste sätt vitsordat trafik- 
styrelsens förslag,_ synas i sitt afgifna yttrande (Bil. till Kong! Maj:ts 
Proposition, pag. 72) hafva förutsatt möjligheten af en kollision mellan 
öfverdirektörerne. och distriktchelerne, hvarföre de funnit sig föranlåta 
att föreslå ett stadgande, enligt hvilket. när någon af öfverdirektörerne 
behöfde gifva direkt befallning utåt linien till någon under distriktchef 
ferne lydande afdelningsföreståndare, det skulle åligga öfverdirektören 
att draga försorg om att kännedom derom genast, eller eljest, så fort 
ske kunde, meddelades vederbörande distriktchef. Denna underrättelse 
må komma distriktchefen tillhanda huru hastigt som helst, sä kan ju 
lätt hända, att en annan motsatt befallning, att ögonblickligen verk
ställas, blifvit af distriktchefen förut lemnad åt samme tjensteman, och 
hvilken befallning skall dä den stackars tjenstemannen verkställa, hvil
ken chef skall han lyda? På sådant sätt kan mycket lätt kollision och 
oreda uppstå. Vidare kan åt denna anordning med distriktchefer här
röra olägenheter, uppehåll och dröjsmål vid trafiken, emedan trafikdi
rektören skall vända sig först till disriktchefen, hvilken skall inhemta 
upplysningar från sina underlydande och meddela utlåtande, hvarefter 
detta insändes till trafikdirektören, som sedermera föredrager ärendet för 
generaldirektören. Om genom eu sådan omväg, i stället för att öfver
direktören sjelf inhemtade upplysningarne och vände sig till generaldi
rektören, något vinnes, vill åtminstone för mig synas temligen proble
matiskt. Jag tror, att dessa öfverdirektörer och distriktchefers inbör
des ställning kan i många hänseenden blifva ganska obehaglig. Dessa 
distriktchefer skola hvar inom sitt distrikt hafva inseende "öfver allt 
hvad, som hörer såväl till trafiken, som till banan och maskinerna och 
den vid dessa särskilda afdelningar anställda personal. Kan man väl nu 
hos hvar och en af dessa förutsätta en så fullständig kännedom om hvarje 
detalj inom de olika afdelningarne, att icke distriktchefernes ingri
pande. inom än bandirektörens, än maskindirektörens, än trafikdirektö
rens områden skall komma att verka menligt? För mig är det åt
minstone svält att latta eller la klart annat, än att distrikt-cheferne 
oftare skola blifva till hinder, än till gagn.

Samme talare sade ock, att det icke vore möjligt för tre personer, 
att känna alla de 1,800 personer, som voro anställde vid jernvägen; 
men efter förslaget äro distriktscheferne likväl ej heller flere än tre. Om 
de kallas distriktchefer eller öfverdirektörer tycker jag kunna vara 
nära nog detsamma, men om det funnes tre öfverdirektörer, af hvilka 
den ene vore diet lör trafikpersonalen, den andra för banpersonalen.

, ,,Je Jör. personalen vid maskinverkstäderna, tror jag snarare 
att det skulle ga lättare för desse att lära sig känna den personal, som 
inom hvarje af de särskilda afdelningarne vore använd och som de 
hade att gorå med. Att distriktchefen skulle kunna sitta i sin lokal 
vare sig i Malmö, Göteborg eller Stockholm och säga om en stations- 
karl narvore. som fordras vid trafiken eller vid banan, det är omöjligt. 
L>ef, nämndes äfven, att denna lägre personal icke hela tiden skulle 
vara sysselsatt vid eu afdelning, utan att, för beredande af en utjem- 
mng åt de omtalade olägenheterna, distrikt-cheferne borde dela in 
oem till tjenstgöring efter behof på behöriga klasser å särskilda tider.
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Jag tror ej, att detta kan af distrikt-chefen verkställas, emedan de de
taljer, som här äro i fråga, nödvändigt måste skötas af den på stället 
varande afdelnings-chefen eller högste förmannen.

Dä jag i öfrigt för min del hyllar den åsigt, att nu föreliggande 
förslag kanske är något för dyrbart, sä hemtar jag för denna min åsigt 
stöd från den Svenska trafikstyrelsen sjelf. Jag har nemligen tagit kän
nedom om den sista räkning, som genom våra riksdagsrevisorers för
sorg kommit till allmänhetens kännedom. Denna (1864 års räkning)
visar att för nämnda år uppgick uppbörden för:

Passageraretrafiken till................................................ 2.344.968: 16.
Godstrafiken..............................................................  2.064,504: 77.
och extra trafikinkomster............................................ 70,375: 89.

eller tillsammans 4,479,848: 82.
Hade det då varit en sä dyrbar stat. som nu blif- 
vit föreslagen, så hade för det året behållningen 
på rörelsen icke blifvit större, än omkring 300,000 
R:dr, men lyckligtvis var omkostnads-staten dä 
icke sä dyr. Alla utgifter för byrå-, ban-, trafik- 
och maskinafdelningarne uppgingo då sammanräk
nade till endast............................................................... 2,677,256: 19.

hvadan behållningen eller nettoinkomsten utgjorde 1,802,592: 63.
Således behifdes för fyra är sedan till alla omkostnader icke mera 

än 2,677.256 E:dr 19 öre, dä nu deremot fordras 4,143,000 Rall1 till 
samma ändamål! Det bevisar i sanning ett val .starkt stigande. Jag 
har här ett par utdrag öfver hvad aflöningen för jernvägstrafikperso- 
nalen belöpt sig till enligt räkenskaperna för åren 1865 och 1866; och 
utvisa dessa utdrag att år 1865 besteg sig denna kostnad till 1,350,319 
Ralr 78 öre och är 1866 till 1,536,836 Rall1 19 öre. Nu vill man för 
år 1869 hafva detta aflöningsbelopp liöjdt med en half million. Det 
må väl ej förundra någon, att betänklighet emot antagande af den af 
Kong! Maj:t framlagda staten kan uppstå hos den, som, vid jemförelse 
emellan densamma, samt hvad han så väl af trafikstyrelsens egna rä
kenskaper för den förflutna tiden kunnat erfara som af andra sakkun
nige personer fått höra, och hvad han inhemtat rörande förhållandet 
med åtskilliga utländska banor, kommit till den slutsats, att staten sy
nes vara för högt beräknad. En revision synes sålunda vara både nyt
tig och nödvändig. Att dervid söka med jernvägens fördel förena 
tjenstepersonalens intressen, sä att dem beredes ökade inkomster i samma 
mån trafiken på jernvägen tilltager, tror jag vara ändamålsenligt, och 
från denna synpunkt tror jag det vara lämpligt, att, stationsinspekto- 
rernes aflöning så ordnas, att de icke finna för sig bäst, att så litet gods 
som möjligt må från stationen expedieras och deras besvär till följd 
deraf blifva så litet som möjligt. Den uppgjorda staten bibehåller vis
serligen biljettförsäljarne vid samma lilla uppbördsprocent, som de förut 
haft, men det skulle enligt min åsigt vara rigtigt, att äfven förestånda
ren för en station hade någon utsigt att. i flen mån hans befattning 
blefve mera ansträngande och besvärlig, hans inkomster skulle stiga och 
hans ekonomiska ställning således förbättras. Derpå skulle såväl Staten, som
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allmänheten vinna, den sistnämnda derigenom, att den blefve villigt 
betjenad och slappe att hos desse tjensteman se sura miner.

Jag förenar mig alltså med Grefve Sparre och yrkar bifall till det 
förslag, han framställt.

Friherre af Ugglas: Sedan inkomsterna af jern vägstrafiken stigit 
till nuvarande belopp, så är det naturligt, att Representationen vill åt 
detta förhållande egna en noggrann uppmärksamhet. Det kan icke 
heller förundra mig. om Representationen vill söka härvid tillse, 
att, om möjligt, besparingar i denna gren af förvaltningen må kunna 
åstadkommas. För min del är jag dock öfvertygad, att såväl Regerin
gen. som den nuvarande trafikstyrelsen å sin sida icke underlåtit att, 
der sådant med rörelsens gagn och nytta varit förenligt, söka vidtaga 
alla möjliga bespariugar. Huru man nu skall komma till det bästa och 
ändamålsenligaste resultat i denna fråga, det torde ej vara så lätt att 
nu afgöra, synnerligast som rörelsens beskaffenhet är sådan, att det bästa 
sätt att sköta densamma måhända ännu icke blifvit någonstädes funnet. 
Emellertid har, dä Riksdagen önskat att erhålla ett utgiftsförslag. Kongl. 
Maj:t tillsatt en komité af de mest sakunnige män i det afseendet, som 
inom landet stått att finna, och dessa komiterade hafva hufvudsakligen 
gillat det förslag, som nu blifvit för Riksdagen framlagdt. Under sådana 
förhållanden är det väl ändå svårt att här kunna bestämdt säga, att. 
detta förslag icke är riktigt och att deruti söka erhålla förändringar i 
den ena eller ändra rigtningen. Emellertid vill jag nu för min del ej 
inlåta mig på denna fråga; och jag är öfvertygad att de besparingar, 
soin i detta hänseende möjligen kunna åstadkommas, skola af Regerin
gen och trafikstyrelsen med största benägenhet vidtagas.

Man har här talat mycket i denna sak, fruktat för framtiden, och 
framställt tankar om eu bristande hushållning i detta hänseende, hvilka 
man stöd t på jemförelse!’, som man häri gjort medförhållanden i främ
mande länder. Jag tror emellertid, att dessa uppgifter äro beroende på 
ett eller annat missförstånd, och om man vill jemföra trafiken här med 
den i många andra länder, så skall man finna att någon så beskaffad 
misshushållning ej här egt rum. Här bär blifvit uppgifvet, att inkom
sterna af jernvägstrafiken här i Sverige skulle till utgifterna stå i eU 
sämre procentförhållande än på många andra ställen. Detta har sin 
grund deri. att bruttoinkomsterna per mil äro lägre här än i de länder, 
med hvilka jemförelse!! blifvit anställd, och det är uppenbart att ju 
högre inkomster per banmil rörelsen leinnar, desto bättre visar sig för
hållandet.

Jag ber nu att få meddela några upplysningar, rörande jernvägarne 
i Preussen, ett land, som är kändt för en klok och ändamålsenlig hus
hållning i dylika fall. Eu anmärkning, som företrädesvis nu blifvit 
framställd, är den. att antalet af de personer, som äro anställde vid 
våra jern vägar, skulle vara så orimligt stortå Jag har här en jemförelse 
mellan några aflönings- och personel förhållanden vid eu del preus
siska jernvägar, såväl Statens som privata banor, och våra förhållan
den. hvilken jemförelse jag ber att få meddela i ett kort sammandrag. 
Deraf framgår, att vid preussiska statsbanorna den ordinarie aflöningen 
per svenska mil uppgått för år 1866 till, vid östra banan 27,664 R:dr,
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vid Berlin—Breslau-banan 54,648 R:dr, vid Westfaliska banan 33,460 
R:dr och vid Saarbriicker-banan till 54924. De privata banorna visa 
för samma år kostnader, som efter samma beräkning uppgå för Berlin 
—Stettin-banan till 26,972 Rall. för Berlin—Hatnburger-banan till 
46,208 R:dr, för Colli—Minden-banan till 69,784 R:dr och for Rhen- 
banan till 41,748 R:dr. Totalutgifterna per svensk mil vexlare vid de 
särskilda preussiska banorna är 1866 från 44,440 R:dr vid den billigaste 
till och med 247,740 R:dr vid den dyraste, under det att i Sverige de 
år 1866 utgjorde något öfver 35,000 R:dr. I Sverige åter finner jag, 
att för Svenska stambanorna, enligt det nu framlagda förslagen omkost
naderna för samma bansträcka ej skulle belöpa sig till mera än 18,400

Vill man nu se, hvartill kostnaderna uppgå för tågmil, hvilket väl 
är den rigtigaste beräkning, då fråga är om kostnader för jernvägar, 
sä finner man att densamma här i Sverige ej uppgår till mera än 14 
R:dr. dä deremot vid eu massa tyska banor den nästan öfverallt öfver- 
stiger detta belopp och uppgår till 25, 27. 28, 30, 32, ja till och med 
40 och 41 R:dr. Jag har ansett mig höra meddela äfven denna upp
lysning, på det att Första Kammaren ej mätte af de afgifna anförandena 
taga för gifvet, att någon sådan misshushållning, som man deruti velat 
gorå antaglig, verkligen egt rum vid våra jernvägar. Det vare dock 
långt ifrån mig att vilja påstå, att ej ytterligare besparingar, ytterligare 
inskränkningar härutinnan kunna ske, och jag tror mig kunna försäkra 
att i detta afseende uppmärksamheten oaflåtligen skall blifva fästad pa 
dessa omständigheter. Huruvida Representationen lämpligen kan och 
bör uttala någon önskan om inskränkningar och indragningar åt en och 
annan tjenst vid våra jernband’, sedan eu del sakkunnige män förkla
rat sig deremot, öfverlemna]1 jag nu åt Kammaren att afgöra, men jag 
bär åtminstone, så vidt på mig berott, velat fritaga trafikstyrelsen från 
misstanken, att ej i detta afseende hafva försökt iakttaga noggrann hus
hållning. Det är sannerligen ej lätt att vid uppgörande af förslag till 
förvaltningens ordnande ögonblickligen träffa det rättaste och bästa.

Grefve Hamilton. Henning: I hufvudsaken gäller det i afseende 
på den föreslagna staten för jernvägsstyrelsen och dess underlydande 
tjenstemän för mig detsamma, som i afseende på tullstaten, hvilken 
för några dagar sedan behandlades, nemligen att jag ej tilltror 
mig med säkerhet kunna bedöma, huruvida Kongl. Maj:ts Proposition 
vore lämplig, eller om förändringar deri böra och kunna ske. Jagskall 
således nu alldeles afhålla mig frän att ingå i någon detaljerande gransk
ning af den föreslagna staten; och blott för egen del uttrycka den me
ning, att, dä i allmänhet inom landet råder den öfvertygelsen, att var 
jernvägstrafik är mycket för kostsam; då dessutom Chefen för Finans-de
partementet här förklarat det vara såväl Regeringens som trafikstyrel
sens önskan, att i dessa kostnader åstadkomma all möjlig nedsättning; 
och dä jag tror, att det verkligen skall bidraga till uppfyllandet åt 
denna önskan, om Representationen ä sin> sida uttrycker en mening, som 
,rifver stöd åt de åtgärder, Indika, åsyftande besparingar. Regeringen 
Enner sig böra vidtaga; jag för min del biträder det förslag, som gar 
ut på att Öppet och uppriktigt till Regeringen uttala den mening, som
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i detta afseende inom landet gjort sig gällande. Jag vill likväl ej i 
detta förslag intaga någon särskild uppgift, i afseende på någon tjenste
man^ större eller mindre behöflighet, för att ej inlåta mig på ett fält 
der jag ej har någon speciel insigt. Icke heller vill jag, såsom en all
män sats uttala, att de löneförmåner, som hittills åtnjutits af trafiksty- 
relsens tjensteman, äro för höga. Ofta nog är det af vigt att på dessa 
platser ega särdeles duglige och pålitlige tjensteman och dä bör man 
ock . betala dem derefter. Men jag tror ock att det är af vigt, att för 
de tjensteman, hvilka egentligen kunna utöfva inflytande på trafikens 
ökande, göra deras löner i högre måtto, än nu är fallet, beroende af 
denna trafik och således af deras uppbördsprocent, i hvilket fall deras 
lasta_ löner höra förminskas, men uppbördsprocent^! åter ökas. så att 
de sjelfve fä ett ökadt intresse att i sin män bereda och åstadkomma 
en okad tillförsel för jernvägarne, genom att uppmana enskilde att be
gagna desamma för sina transporter, äfvensom genom att fästa styrel
sens uppmärksamhet på de åtgärder, som höra vidtagas för att trans
porten Iran kringliggande orter må kunna i större måtto ökas.

Af dessa skäl afviker min mening något från Grefve Sparres och 
den proposition, lian föreslagit; hvarföre jag tagit mig friheten i största 
korthet uttrycka min enskilda tanke öfver den framställning, som härutin
nan bör aflätas till Kong!. Maj:t, dä jag, i stället för hvad Utskottet hem
ställt, ber att fä föreslå följande beslut:

»Huruvida icke betydligare inskränkningar må kunna ske såväl i 
antalet af de vid Statens jernvägstrafik anställde embets- och tjenste
man samt betjente, som i tillsynen af de för dem föreslagna fasta löner.»

g icke någotGrefve Mörn er, Carl Göran: För min del har ja0 
att egentligen anmärka mot den åt Grelve Ilamilton föreslagna lydelse 
af denna punkt, men jag tror, att det ligger vigt uppå, att begge Kam- 
rarne i denna fråga fatta lika lydande beslut; och då det är bekant 
att eu skrifvelse af den lydelse, som Grefve Sparre föreslagit, redan är 
åt Andra Kammaren antagen, så anser jag det vara skäl att hålla fast 
vid den och ej förändra ordalagen.

Jag ber nu äfven att, med anledning af den siste värde talarens 
yttrande om det störa antal personer, som äro använde vid åtskilliga 
tyska banor, lä erinra, att pa större delen af dessa banor gå tåg såväl 
natt soino dag, hvadan således särskild servis derföre erfordras. Dafrå^i 
om nattyg i Sverige kommit på tal, har man också genast svarat, att 
da behof* o for dem dubbel servis: och, om så skulle ske, tror jag icke 
att vi i fråga om hushållsaktig anordning komma att stå något före de 
tyska jernvägarne.

Herr Nisser: Jag finner mig befogad att. ifall någon af Herrarne 
skulle behaga justera de af mig anförda siffcrberäkningar, upplysa att 
desamma återfinnas dels i Molesworths Pocketbook för Ingeniörer dels 
i Cennuaire general i Almanack de Paris 1868, dels ock slutligen i 
trankstyrelsens sednaste berättelse, hvarjemte några angående de Sven
ska banorna äro erhållna å Väg- och Vattenbyggnads-styrelsen.

I^äi etter ber jag få tillägga, i afseende på den af en talare upp
ställda skilnaden emellan baninil och tågmil, att jag tror det man med

%
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min kalkyl bäst kommer till det säkraste resultatet, ty, sedan alla in
komster äro inhändigade och å andra sidan alla utgifter blifvit guldna, 
då först finnes i öfverskottet den enda säkra behållningen.

Sedan öfverläggningen härefter förklarats slutad, förmälte Herr 
Grefve» och Talmannen, att under densamma hade yrkats dels bifall till 
det förevarande momentet, dels af Grefve Sparre, att detsamma skulle 
erhålla följande förändrade lydelse: »huruvida icke dels de föreslagna 
distrikts-chefstjensterna skulle kunna indragas, dels betydligare inskränk
ningar ske såväl i antalet af de vid Statens jern vägstrafik anställde 
embete- och tjensteman samt betjente, som äfven i fråga om beloppen 
af de för dem föreslagna löneförmåner;» dels af Grefve Hamilton, att 
momentet mätte antagas med följande förändrade innehåll: »huruvida 
icke betydligare inskränkningar må kunna ske såväl i antalet åt de vid 
Statens jernvägstrafik anställde embete- och tjensteman samt betjente, 
so in i beloppen af de för dem föreslagna fasta löner:» dels ock slut
ligen. att momentet skulle af Kammaren afsläs.

Härefter framställde Herr Grefven och Talmannen först proposition 
på bifall till det ifrågavarande momentet, hvarvid svarades nej, seder
mera proposition på antagande af Grefve Sparres förslag, dä svaren 
utföllo med mänga ja, blandade med nej, vidare .proposition på bifall 
till Grefve Hamiltons förslag, hvilken proposition besvarades med inånga 
nej, blandade med ja, och slutligen proposition på utslag ä momentet, 
hvarvid likaledes svarades många nej, blandade med ja; och sedan pro
position på antagande af Grefve Sparres förslag ånyo framställts samt 
med många ja, blandade med nej, besvarats, förklarade Herr Grefven 
och Talmannen sig nu hafva funnit ja öfvervägande.

Flere ledamöter begärde votering.

Efter förmälan, det Kammaren egde att bestämma, hvilketdera af 
de Öl riga yrkandena skulle utgöra kontrapropositionen vid den blif
vande voteringen, framställde Herr Grefven och Talmannen först propo
sition derå, att bifall till Grefven Hamiltons förslag skulle intagas i 
kontrapropositionen, hvarvid svarades många ja och nej i blandning, 
samt sedermera proposition derpå att afslag ä merberörda moment skulle 
utgöra kontrapropositionens innehåll, då svaren likaledes utföllo med 
mänga så väl ja som nej; hvarefter och sedan proposition på antagande 
af Girefven Hamiltons förslag såsom kontraproposition vid den blifvande 
voteringen förnyats samt med många ja och nej i blandning besvarats. 
Herr Grefven och Talmannen förklarade sig nu hafva funnit ja öfver
vägande.

Till följd af gjord begäran om votering rörande kontrapropositio
nens innehåll, uppsattes, justerades och anslogs följande voteringspro
position:

Deri, som vill, att, vid blifvande votering om bifall till det 
af Grefve Sparre i anledning af 2:dra momentet i punkten a af Stats-
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Utskottets Utlåtande N:o 91, framställda förslag, kontrapropositionen 
skall innehålla antagande af Grefve Hamiltons i frågan afgifna för
slag, röstar

Ja;
Den det ej vill, röstar

Nej;
Vinner Nej, antager Kammaren såsom kontraproposition vid of- 

vannämnda votering afslag å det ifrågavarande momentet.

Omröstningen företogs; och vid dess slut befunnos rösterna hafva ut
fallit sålunda:

Ja —44;
Nej - 43.

Härefter upplästes och godkändes följande voteringsproposition för 
hufvudvoteringen:

Den, som bifaller det af Grefve Sparre framställda förslag till för
ändrad lydelse af 2:dra momentet i punkten a af Stats-Utskottets Ut
låtande N:o 91, röstar

Ja;
Den det ej vill. röstar

Nej;
Vinner Nej, antager Kammaren det af Grefve Hamilton afgifna för

slag till det ifrågavarande momentets lydelse.

Sedan voteringspropositionen anslagits, verkställdes omröstningen; 
och vid dess slut befunnos rösterna hafva utfallit- sålunda.

Ja-50:
Nej —37.

Punkten b.

hata mom.

Grefve Sparre, Eric: Det beslut, Kammaren vid fråga om före
gående punkt fattat, antyder tillräckligt, att Kammaren ej kan anse 
lämpligt att ingå i någon pröfning af de särskilda delarne i den stats
reglering, som nu blifvit här framlagd af Kong!. Maj:t. Då Kammaren 
anser sig böra hos Kong!. Maj:t göra framställning om väsendtliga in
skränkningar i fråga om tjenstepersonalen vid jernvägsstaten, så är det 
naturligt, att Kammaren ej kan ingå i pröfning och godkännande af 
dessa särskilda delar i regleringen, som är byggd på tillvaron af en 
mängd embets- och tjensteman^af hvilka några, efter Riksdagens hem
ställan, torde komma att bortgå. Jag vågar således anhålla om Herr 
Grefvens och Talmannens proposition på afslag å detta första moment 
af punkten b., och får jemväl tillkännagifva, att jag kommer att yrka 
afslag på jemväl de följande momenten.

Herr Waern: Jag vet sannerligen icke, huru vi skola få en jern-
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vägsstat, om Riksdagen aldrig vill yttra sig öfver hvad som i detta hän
seende blir föreslaget. Mig synes att, då vi hos Kong!. Maj:t begärt, 
att han vill framlägga ett förslag till stat, deröfver vi kunde ingå i 
pröfning, och Kong!. Maj:t villfarit vår begäran och framställt derom 
Proposition, som icke är sådan, att den i och för sig sjelf påkallar af- 
slag eller motstånd, utan snarare är ganska rigtig, det’icke är skäl att 
undandraga oss denna pröfning, och på Kong!. Majrts framställning lem
na svar. I öfrigt och dä vi komma till den punkt, som handlar om de 
särskilda lönerna, äro vi alldeles tvungne att gifva ett bestämdt svar, 
ty, om ock Kongl. Maja skulle fästa afseende på Grefve Sparres rörande 
första punkten framställda och af Kammaren godkända förslag, måste dock 
en aflöningsstat för är 1869 fastställas. Man kan visserligen bestämma 
sig för eu annan stat, än den Kong!. Maja nu till vår pröfning fram
lagt, men då Kongl. Maja härutinnan gjort en Proposition till Riksda
gen, så måste den svara derpå, likasom beträffande hvarje annan post 
å hufvudtitlarne som helst. Det skulle således vara en inkonseqvens 
att ej besvara denna Kongl. Majds framställning.

Men jag vill nu blott hålla mig till förevarande punkt, som inne
håller att a embete- och tjensteman samt betjente vid styrelsen för Sta
tens järnvägstrafik samt vid den under nämnda styrelse lydande trafik- 
stat innehafva sina beställningar endast på förordnande etc.» Vill nå
gon af Herrarne att desse tjensteman skola öfverflyttas på fast stat?

Vidare heter det i momentet: »öfriga vilkor för antagande, entle
digande eller förflyttning af den personal, som tillsättes af trafikstyrel
sen, bestämmas i särskilt af Kongl. Maja faststäldt reglemente.» Jag- 
finner ej heller, att detta kan på något sätt stå i strid med eller hin
dra åtgärders vidtagande i afseende å det beslut, Kammaren, rörande 
momentet a, fattat. Detta har ju icke afseende hvarken på de särskil
da lönerna eller inskränkning i tjenstemännens antal, och då dessutom, 
enligt hvad jag förr anfört, de bestämmelser, som i denna punkt finnas 
intagna, måste, i anledning af Kongl. Majrts Proposition, af Riksdagen 
antagas eller förkastas, hemställer jag, att Kammaren ville in<rä i pröf
ning af momentet, hvarå jag för niin del får tillstyrka bifall/'

Grefve Sparre, Eric: Det svar, som Riksdagen har att gifva på 
Kongl. Maj ds framställning angående aflöning, kostnader m. m. vid Statens 
jeinvägstrafik, kommer att bestämmas vid behandlingen al nästa punkt 
eller momentet c. Det, blir dä tids nog att tala om den såken. Kon of 
Maja har, jemte ett förslag till stat, lemnat Riksdagen del af re°,leme<n- 
tariska ^föieskrifter och instruktioner m. m. Riksdagen svarar härpå* 
Vi anhålla i underdånighet, att Kongl. Maja täcktes tillse, dels huruvida 
byggnadsstyrelsen kan sammanslås med trafikstyrelsen, dels att indrag
ningar i den vid sistnämnda styrelse anställda tjenstemannapersonal 
matte ske.^ Kan det under sådana förhållanden vara lämpligt, att Riks
dagen ingar i pröfning af en massa detaljföreskrifter i sammanhang med 
den stat, emot hvilken den underdåniga framställningen kommer att 
rigtas. Jag förmodar, att det ej finnes många här, som dela den siste 
värde talarens mening i detta afseende. Kammaren har, som samlt, 
nyss beslutat att framställa en önskan derom, att tjenstemännens antal 
matte inskränkas och arfvodena nedsättas; att då på förhand ingå i
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bestämmandet af en mängd detaljer i instruktionerna måste vara öfver
flödigt, då sjelfva instruktionerna ju måste komma att bero på beskaf
fenheten och antalet af de embets- och tjensteman, som Kong!. Maj:t vid 
en blifvande revision kan finna nödvändige; och om Kongl. Maj:t fä
ster något afseende på denna Riksdagens underdåniga framställning, så 
är det ju naturligt, att hela detta reglemente ej kommer att tjena till 
efterrättelse. Skulle Riksdagen, detta oaktadt, fastställa en stat och i 
sammanhang dermed pröfva ett reglemente för år 1869, så skulle tjen- 
stemännen få eu ytterligare häfd på besittningen af sina tjänster och 
detta föreställer jag mig att Riksdagen ej vill sanktionera. Således för
modar jag, att att någon vidare framställning härom ej kommer att ske; 
men vid punkten c bl ifver fråga om den summa, som Riksdagen med 
anledning af Kongl. Majtts Proposition kommer att anslå och anvisa till 
Kongl. Maj:t för bestridande af kostnaderna och aflöningen in. in. vid 
trafikstaten. Riksdagen kan visserligen ingå i diskussion öfver allmän
na principfrågor, och deröfver framlägga sina tankar, men att vilja in
gå i pröfning af denna punkt och deröfver yttra sig, det vore att di
skutera i vädret. För öfrigt är jag säker, att Kongl. Maj;t i detta fall 
nog skall finna lämpliga utvägar, utan att Riksdagen behöfver gå in 
uti sådana detaljer. Riksdagen kan visserligen framställa eu önskan att 
Kongl. Maj:t vilie framlägga förslag till de inskränkningar och föreskrif
ter han härutinnan finner erforderliga, men, jag upprepar det ännu eu 
gång, att ingå i pröfning öfver denna punkt vore i högsta grad olämp
ligt.

Herr Statsrådet von Ehrenheim: Lika med den talare, som näst 
före den siste hade ordet, måste äfven jag yrka, att Kammaren ingår i pröf
ning och bestämmande af hvad Utskottet i detta moment föreslagit. Det är 
mig omöjligt att inse, att den omständighet, att Kammaren beslutat att 
hos Kongl. Maj:t anhålla om åtskilliga indragningar och inskränkningar 
i denna stat, skulle utgöra ett hinder för Kammaren att för år 1869 
pröfva och besvara den af Kongl. Maj:t i förevarande hänseende gjorda 
framställning. Jag anhåller sålunda om bifall å den nu föredragna 
punkten.

Friherre Silfverschiöld: Af samma skäl, som för några dagar 
sedan, ett förslag, att undanskjuta frågan om behandling af tullstaten, 
väcktes, framstälies nu det påstående, att det skall vara tillfyllestgö
rande att besvara Kongl. Majds Proposition med den nu beslutade skrif- 
velsen. Under diskussionen vid behandlingen af tullstaten, yttrade jag, 
att det vore Riksdagens skyldighet, enligt grundlagen, att, i anledning 
af Kongl. Maj:ts Proposition, fastställa staten. Denna skyldighet qvar- 
står, efter min tanke, ej blott vid tullstaten, utan äfven ifråga omjern- 
vägs-trafikstaten och alla andra stater, som Kongl. Majd till Riksdagens 
pröfning öfverlemnar, och Riksdagen har här lika litet skäl att undan
draga sig denna pröfning, som den hade, då fråga var om tullstaten. 
Således och utan afseende på den underdåniga framställning, som Riks
dagen beslutat aflåta till Kongl. Maj:t, om nedsättning i omkostnader 
in. in. för våra jernvägar, måste likväl Riksdagen bestämma dessa kost
nader för är 1869, och sådant kan ej ske, utan att Riksdagen yttrar sig

öfver
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lefver de frågor, som Kong]. Maj:t i sammanhang härmed framställt. 
Jag kan sålunda ej annat än anse det i högsta grad olämpligt, — för 
att. ej begagna skarpare uttryck, — att Riksdagen icke inlåter sig i 
besvarandet af Kongl. Majrts Proposition i dess helhet.

Af denna anledning yrkar jag ock, i motsats till den förste ärade 
talaren, bifall ä Utskottets förevarande hemställan.

Herr Hasselrot: I anledning af den siste värde talarens yttrande, 
att det skulle vara en skyldighet lör Riksdagen att, trots det beslut den 
förut fattat, besvara och antaga Kongl. Majrts framställning i föreva
rande moment, ber jag lä förklara, att jag tror Riksdagen redan besva
rat Kongl. Majrts Proposition i sin helhet och att svaret just ligger i 
det af Grefve Sparre vid förra punkten framställda, af Riksdagen god
kända förslag. Det. vore olämpligt att nu, i strid med vårt förut fattade 
beslut, antaga och bestämma några siffror, indika Kongl. Majrt. må med 
don summa, som i anledning af Utskottets hemställan i punkten c. kan 
komma att till hans disposition anvisas, bestämma, såsom lian för godt 
finner. Då det för öfrigt under sådana förhållanden har intet att bety
da, vare sig Kammaren bifaller eller afslär Utskottets hemställan i den
na punkt, behöfver deröfver icke ordas vidare.

Herr Tornerhjelm: Jag måste bekänna, att jag sannerligen icke 
kan fatta de skal, som biifvit anförda af dem, som på denna punkt yr
ka ett bestämdt afsiag. Om Riksdagen önskar en indragning och be
sparing i afseende såväl på tjenstemänoens antal soin på deras löner 
och beslutar att derom aflåta en underdånig skrifvelse, så måtte väl det 
icke hafva någon beröring med de reglementariska föreskrifterna. Om 
man oek skulle sätta ned lönerna till 50 procent mot hvad de nu äro, 
så måste likväl finnas ett reglemente, hvarefter styrelsen skall råtta sig, 
och denna punkt handlar just om det, och intet annat. Om ej Riks
dagen vill yttra sig härom, så blir det svårt för Regeringen att uppgöra 
något nytt förslag i det afseendet, hvarmed den, jemte en annan stat, 
kan till nästa riksdag inkomma. Jag måste sålunda för min del yrka 
bifall ä hvad Utskottet i denna punkt föreslagit.

Friherre Raab, Adam: Här måtte vara något missförstånd å bane, 
då de Herrar, som i denna fråga haft. ordet, varit af så fullkomligt mot
satta och skiljda åsigter beträffande denna punkts antagande eller för
kastande. Jag ber då att få erinra derom, att Kammaren nyss beslu
tat hus Kongl, Maj:t begära dels den störa förändring, att jernvägens 
trafik- och byggnadsstyrelser måtte sammanslås, dels ock att embets- 
mänriens antal måtte inskränkas och Iönerne minskas. Detta afhandla- 
des och beslöts med anledning af punkten a i Utskottets Betänkande. 
Sedan följer i ordningen den punkt, som nu biifvit föredragen och hvari 
upptagas bestämmelser öfver dels tjänster, löner och arfvoden, dels huru 
dessa skola fördelas, o. s. v. Att till pröfning och antagande företaga 
detta, sedan ett sådant beslut, som ofvan anförts, biifvit fattad t, vore 
att förfara mycken inkonseqvent. Jag medger visst, att denna punkt 
skulle kunna bilallas, men det vore väl ändå olämpligt, att sålunda nu
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anticipera något, som en blifvande Proposition från Kong!. Maj:t i frå
gan skall utreda. Derföre och då vi ej kunna konseqvent fullfölja att 
besluta öfver punkten i dess öfriga delar, anser jag det vara olämp
ligt att nu alls ingå i pröfning deraf. Något behof dertill förefinnes ej 
heller. Punkten innehåller, att alla embets- och tjensteman inom tra
fikstyrelsen skola tillsättas på förordnande. Alla dessa embets- och 
tjensteman äro emellertid nu tillsatta på förordnande, och kommer na
turligtvis ock så att förfaras, äfven om vi ej nu inlåta oss i pröfning och 
bestämmande — om ock icke för någon lång framtid, utan endast för näst
kommande år — af några reglementariska föreskrifter i afseende på den 
nya staten.

Under punkten c förekommer anslaget, som kommer att uppföras 
å behörig hufvudtitel, hvilket anslag bör för bestridande af kostnader
na, på sätt hittills skett, ställas till Kongl. Maj:ts disposition.

På grund af det anförda får jag sålunda afstyrka bifall till den nu 
föredragna punkten.

Grefve Mörner, Carl Göran: Egentliga anledningen, hvarföre 
man anser det vara angeläget att bifalla denna punkt, synes mig vara, 
att man derigenom skulle få en stat för jernvägstrafikstyrelsens tjenste- 
personal af Riksdagen quasi sanktionerad. Jag tillåter mig i anled
ning häraf, att i Kammarens minne återkalla ett exempel, som synes 
mig stå i fullkomlig analogi med den fråga, som här föreligger. Under 
handläggningen af 7:de Hufvud titeln förekom nemligen en Kongl. Maj:ts 
Proposition, hvari föreslogs en stat för Nationalmuseum, upptagande tjen
steman med hvarjehanda befattningar. Kammaren tyckte, att denna stat 
var något rundligt tilltagen, och bestämde derföre, i stället för att an
taga staten, eu summa af, om jag minnes rätt, 15,000 R:dr, att ställas 
till disposition af Kongl. Maj:t, att dermed reglera staten för ifrågava
rande anstalt och den derstädes anstiillda tjenstepersonal. Mig synes 
att punkten c i detta Betänkande ger oss ett godt tillfälle att här hand
la på samma sätt. Man skulle sålunda äfven här till Kongl. Maj:ts dis - 
position ställa en summa, såväl till aflöning af tjenstemännen vid sty
relsen och på linierna, som för bestridande af af andra kostnader vid 
trafiken. Härigenom tror jag ock, att man i fullt mätt går Regeringen 
tillmötes och tillika ser det allmännas intressen till godo, helst i den 
förut af mig omnämnda likartade frågan, Konungens rådgifvare tillstyrkt 
ett sådant handlingssätt. Har detta ej dä varit origtigt, sä lärer det 
troligtvis icke heller nu vara det.

Friherre Silfverschiöld: Då en af de sednare talarne missför
stått mitt yttrande sålunda, att jag skulle deri hafva påstått, att det 
varit Kammarens ovilkorliga skyldighet, att fastställa den af Kongl. 
Maj:t nu framlagda staten, sä ber jag få förklara att detta visst icke 
varit min mening. Enligt grundlagen har Riksdagen fått sig ålagd den 
skyldigheten att, dä Kongl. Maj:t framlägger en stat till pröfning, fast
ställa en sådan, vare sig genom gillande af den, som Kongl. Maj:t fö
reslagit, eller ock genom uppgörande af en annan. Jag tror icke, att 
man kan komma ifrån detta med att anslå en rund summa, att ställas 
till Kong]. Maj:ts disposition. Möjligen kan en sådan åtgärd försvaras,
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men flen förefaller mig åtminstone icke tillständig. Hvad donna punkt 
särskildt angår, så afser den bestämmandet af några grunder för afiö- 
ningen åt traf! k statens embete- och tjensteman med flere. Hvad man 
ock må säga, sä är det tydligt, att en tjenstepersonal skall finnas, äf
vensom att denna skall på något sätt aflönas. När nu Kongl. Maj:t 
underställt Riksdagens pröfning vissa allmänna hufvudgrunder härför, 
sä tyckes det mig vara i hög grad olämpligt, att Riksdagen derpå icke 
lemna!' Kongl. Maj:t något svar. Denna punkt synes mig dessutom in
nehålla ganska vigtiga och nödvändiga vilkor för ordnandet af de för
hållanden, hvarmed vi nu sysselsätta oss, och, då jag derjemte icke af 
någon utaf de talare, som yttrat sig emot antagandet af punkten, hört 
anföras det ringaste giltiga skäl för afslag, måste jag fortfarande vid
hålla mitt yrkande om bifall.

Sedan öfverläggningen förklarats slutad samt Herr Grefven och 
Talmannen upptagit de derunder gjorda yrkanden å dels bifall till det 
förevarande momentet och dels afslag derå, framställde Herr Grefven 
och Talmannen proposition på bifall till momentet och, då dertill sva
rades många ja jemte åtskilliga nej, förklarade sig hafva funnit ja öf
vervägande.

2-.lira och 3:dje momenten.

Biföllos.

4:de momentet.

Litt. a — r.

Herr Troilius: I afseende på de särskilda aflöningarne har Ut
skottet gjort några ändringar i den af Kongl. Maj:t. till Riksdagens 
granskning framlagda stat och föreslagit nedsättningar af 5t0 R:dr ä 
hvarje af de begärda lönerna till följande tjensteman, nemligen byrå
chefen, de tvä öfverdirektörerne och sekreteraren. Jag ber blott att i 
afseende härå få nämna, att med de ansträngande och magtpåliggande 
göromål, som åligga ifrågavarande einbets- och tjensteman, de i Kongl. 
Majits Proposition upptagna lönerna för desse ej kunna anses vara för 
högt tilltagna. Då dessutom motsvarande tjensteinnehafvare inom Ge
neral-tullstyrelsen, enligt det af Riksdagen för några dagar sedan fat
tade beslut, lätt sig tillerkända samma belopp, som nu här begärts för 
deras vederlikar inom jernvägstrafik-styrelsen samt den besparing af 
2,000 R:dr, som genom dessa nedsättningar skulle årligen komma Stats
verket till godo, är af ringa eller ingen betydenhet, vägar jag framställa 
den önskan och hemställa, om icke Kammaren ville bevilja de anslag, 
som i den uti Kongl. Maj:ts Proposition intagna stat finnas i detta af
seende föreslagna.

Herr H eijkenskj öld : Då jag på förmiddagen hade ordet och
yttrade mig rörande momentet a i Utskottets Betäckande, trodde jag, 
att diskussionen skulle hålla sig inom den punkten, men sedan nu flere
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föregående talare ingått äfven på de öfriga punkterna, som handla om 
tjänstemännens löner och arfvoden, så ber jag att äfven derom lä yttra 
några ord. Jag hade visserligen ämnat att genomgå hvarje särskild 
befattning och söka visa, åt! besparingar dervid skulle kunna iakttagas, 
icke så mycket genom nedsättning i lönerna för tjenstemännen, emedan 
detta icke kan anses hvarken behöflig.t eller gagneligt, utan fast heldre 
genom sammanslagning af eu del tjenstår eller genom indragning al 
sådana, som kunna anses öfverflödiga; men dä en talare redan ganska ut
förligt och fullständigt genomgått och hvar för sig betraktat dessa tjen
stefel! aflöningar, måste jag anse det vara onödigt att dermed uppe
hålla Kammarens tid.

Då Kammaren emellertid beslutat en underdånig skrifvelse till 
Kongl. Maj:t, med begäran om nedsättning, så vidt ske kan, i lönerna 
och inskränkning i tjensternännens antal, så vågar jag till Kammaren 
hemställa, huruvida 'det går an att godkänna detta Utskottets förslag, 
hvaruti det heter, att de tjensteman, som der uppräknas, skola hafva 
fasta löner eller arfvoden.’ Enligt min uppfattning står detta i strid 
med det nyss anmärkta, å t Kammaren förut fattade beslutet, och jag får 
derföre för min del anhålla om afslag å nu ifrågavarande punkt.

Friherre Raab, Adam: Jag kan efter den erfarenhet jag vunnit 
icke föreställa mig, att det skulle tjena något till eller lyckas att nu yrka 
afslag ä denna punkt, och jag anser icke heller, då vi måste ingå i 
pröfning deraf, att det skulle vara lämpligt. Deremot tror jag det vara 
mera öfverensstämmande med andan af det beslut, Kammaren nyss 
förut fattat med syftemål att erhålla indragning å lönerna och inskränk
ning i tjensternännens antal, att ej bestämma lönebeloppen högre än 
Utskottet föreslagit. Jag vägar emellertid fästa Kammarens uppmärk
samhet derpå, att i momentet förekommer på ett ställe en aflöning eller 
rättare ett tillskott ä lön af 200 Rall', som nuvarande innehafvaren af 
en beställning i styrelsen skall bibehålla under sin tjenstetid. Genom 
att mi bifalla denna framställning, skulle Kammaren hafva beslutat, att 
för all hans framtid lemna denne tjensteinnehalvare detta arfvode eller 
lönetillskott. Vidare förekommer under litt. r upptaget ett arfvode af 
4,200 R:dr till kontrollerande maskiningenjören, »hvilken tjenst indra
ges vid nuvarande innehafvares afgänga. Dä tjensten kan indragas 
vid dess nuvarande innehafvares ålgång, synes det mig vara en tjen
stebefattning, som ej behölls, Likväl skall jag med afseende härå ej 
nu gorå några påståenden om alslag ä punkten i sin helhet, utan en
dast inskränka mig till att uttala den önskan, att Kammaren icke må 
bifalla momentet oförändradt. Der står nemligen i första punkten af 
momentet; »Fasta arfvoden utgå med nedanstående årliga belopp». 
Med anledning häraf ber jag att lä förklara, att man väl icke kan an
nat än anse, att årliga belopp alse ej blott nästa ar, utan älven lram- 
tiden, och då vi nu beslutat en underdånig skrifvelse till Kong!. Maj:t 
i ändamål att genom indragning och minskning af löner vinna bespa
ringar. så kan det icke vara meningen att, om momentet bi fal les, detta 
gäller för mera än år 1869; och jag ber derföre alt härutinnan fä fö
reslå den förändring i denna första punkt, att den kommer att lyda sä-
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lunda: »Fasta nrfvoden utgå under år 1869 med nedanstående be
lopp etc.»

Herr Hasselrot: Om Kammaren, oaktadt den vid behandlingen
af momentet a punkten 2 beslutat en underdånig' skrivelse. med begä
ran om betydlig förminskning af tjenstemännens antal vid jernvägstra- 
fiken och nedsättning af deras löner, ändock kunnat godkänna punk
terna 1, 2 och 3 af momentet b. sä synes mig anledningen dertill haf
va legat deri, att i dessa punkter ej var fråga om några bestämda eif— 
(erbelopp, utan fastmer om uttalande af vissa grundsatser i fråga om 
förvaltningen vid jernvägstrafiken. Men att nu, ehuru man beslutat 
nämnda underdåniga skrifvelse, hvilken just innefattar svar pa Kong!. 
Maj:ts Proposition i ämnet, likväl bilalla, hvad Utskottet här löreslagit, 
och sålunda ingå i pröfning af sjelfva de föreslagna lönebeloppen, om 
Indika man på förhand i allmänhet sagt, att man tycker dem vara för höga, 
synes mig vara i hög grad inkonseqvent, hvarför jag vördsamt yrkar 
afslag på denna punkt.

Grefve Sparre, Eric: Afslag på denna punkt synes mig vara en
gifven följd af Kammarens beslut under momentet a punkten 2, hvarföre 
jag väl icke kan tro, att man på allvar vill ifrågasätta, att denna punkt 
skall bifallas. Jag har redan vid behandlingen af lasta och 2 dra punkterna 
i momentet a sä utförligt framställt mina tankar i frågan, att jag icke 
nu vill trötta Kammaren med några längre föredrag; men det vill jag 
dock säga, att det synes mig vara klart, att, dä Kong!. Majd framlagt 
eu stat för jernvägstraiiken och deri löreslagit eu del nya tjensteman 
samt Kammaren i fråga om denna stat svarat, att den synes Kammaren 
vara alltför stor. och förty begärt såväl förminskning af tjenstemännens 
antal som nedsättning af löner, sä kan väl icke Kammaren samtidigt be
vilja de föreslagna lönebeloppen. 1 denna punkt förekomma bland an
dra tjensteman, åt hviska lön skulle anslå», älven intendenterne. 
Dä de äro samma tjensteman, som på andra stallen kallas distriktcliefer, 
och Kammaren beslutat hos Kong!. Maj:t i underdånighet begära, att 
dessa distriktchefsplatser mätte borttagas, kan väl ej Kammaren åt desse 
tjensteman nu anslå några löner. Enligt Kong!. Majds och Utskottets 
förslag skulle trafik-stvrelsens General-direktör erhålla i fast lön 9.000 
R:dr. ” I händelse Kammaren lyssnar till mitt förslag, att General-direk
tören skulle såsom lön fä uppbära en viss procent af nettoinkomsten, 
sä borde väl icke den fästa lönen bestämmas till sä högt belopp; och 
sä mycket mindre bör man. om man verkligen vill till följd åt en så
dan organisation, som jag föreslagit, nedsätta General-direktörens fasta 
lön. nu bestämma denna till visst belopp, utöfver hvad till honom re
dan utges, eller 8.000 R:dr. emedan det är nogsamt bekant, att, sedan 
en gäng Riksdagen bestämt en viss lön till eu tjensteman, Riksdagen ej 
gerna nedsätter densamma. Om man deremot ställer en rund summa 
till Kong!. Maj ds disposition, för att dermed bestrida utgifterna för är 
1869 vid Statens järnvägstrafik, sä handlar man icke i strid med det. 
beslut, som vi nyss fattat, och ställer icke heller Kong!. Majd i någon 
förlägenhet i fråga om dessa utgifter^ bestridande. Jag yrkar derför på 
det enständigaste afslag ä Utskottet förslag i denna punkt.
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Herr Lagerstråle: I följd deraf att jag närvarit i Andra Kam
inaren vid behandlingen af ifrågavarande Betänkande, har jag icke varit 
i tillfälle att höra den förra diskussionen och anhåller derföre om ursägt, 
ifall de ord jag nu ber att fä yttra, bära vittne derom. Den siste ta
laren föreställer sig, att ett afslag på denna punkt skulle vara nödvän
digt i följd af beslut, som lättats under mom. a. Såvida här vore fråga 
att för eu längre tid reglera den stat, som här föreligger, medger jag, 
att berörda beslut hide hinder i vägen derför, men dä här afses blott 
den närmaste statsregleringsperioden, synas mig nämnda beslut på intet 
vis hindra bifall till Utskottets förslag, enär. om ock Riksdagen hos 
Kongl. Maj:t begär en inskränkning i trafikstyrelsens personal, Kamma
ren dock kan bestämma, på sätt här blifvit föreslaget, att fasta arfvoden 
skola utgå till de i förevarande punkt omförmälde embets- och tjenste
man, om Kammaren blott tillägger orden: »för är 1869» efter ordet: 
»utgå» — ett beslut, som Andra Kammaren redan förut för sin del fat
tat. Det ligger väl i sakens natur, att trafikstyrelsen skall vara tvun
gen att antaga^tjensteman: och i Kongl. Maj:ts framställning är tydligt, 
uttryckt den åsigt, Regeringen hyser i afseende på dessa embets- och 
tjenstemäns ställning och förhållande sins emellan. I hvad män den 
skrifvelse, som Kammaren för sin del beslutat, kan leda till förändring 
eller modifikation af nämnda åsigt, kan man på förhand icke veta; men 
huru dermed än må gä, måste Kong]. Maj:t hafva medel till bestridande 
af utgifterna vid Statens jernvägstrafik. Jag anhåller derföre, att i lik
het med Friherre Raab fä yrka bifall till Utskottets förslag med den 
förändring endast, att efter ordet: »utgå» måtte insättas orden: »för är 
1869». Utskottets förslag skiljer sig från den af Kongl. Maj:t uppgjorda 
lönestat endast deri, att sekreterarens, byråchefens samt de båda öfver- 
direktörernes löner blifvit af Utskottet nedsatta med ett belopp af 500 
R:dr för hvarje.

Friherre Silfverschiöld: Jag begärde ordet endast för att såsom 
ledamot af Utskottet lemna den upplysning, att Utskottet icke föreslagit 
tillsättningen af andra nya tjenster, än de båda öfverdirektörsplatserna, 
och att för öfrigt de tjenstemän, som finnas i Utskottets förslag upp
tagne, funnos förut: äfvensom att dessa åtnjutit samma löner, som för 
dem i Utskotttes förslag finnas uppförda. Om nyttan utaf öfverdirek- 
törerne har jag icke hört delade meningar uttalas. Hvad nu de tre in- 
tendenterne angår, får jag fästa uppmärksamheten derpå, att Utskottet 
föreslagit, att de för dem ifrågasatta arfvodena .skulle utgå, intilldess 
angående intendentsbefattningarne kunde vara annorlunda förordnadt. 
I öfverensstämmelse med den åsigt jag vid behandlingen utaf staten för 
Tullverket tagit mig friheten utveckla, anser jag, att Riksdagen, för att 
handla enligt grundlagen, äfven här bör yttra sig angående de föreslagna 
lönebeloppen. Dä jag ej kan se någon anledning, hvarföre denna Kam
mare skulle skilja sig i detta hänseende frän det af Medkammaren fat
tade beslut, får jag yrka bifall till Utskottets förslag, med den deri af 
Friherre Raab föreslagna förändring.

Herr Nordström: Man har under diskussionen uppgifvit, att det 
skulle vara en gifven följd af Kammarens beslut under mom. a, att Kam
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maren icke kunde bifalla förevarande punkt. För min del kan jag icke 
inse detta. Jag tror tvärtom, att beslutet i afseende ä mom. a blir ett 
skäl mera att bifalla hvad Utskottet här föreslagit att gälla interimistiskt, 
seller till dess den nya staten, som Kammaren i underdånighet anhållit 
.att Kongl. Maj:t måtte framlägga, hunnit blifva godkänd och fastställd. 
Uppenbart är, att hela den tjenstemannapersonal, som nu vid jernvägs- 
trafiken är anställd, skall hafva sina löner, till dess normalstaten blir 
uppgjord; och dä synes mig äfven vara klart, att Kammaren jemväl för 
denna interimsperiod bör yttra sig om, huru den anser de provisoriska 
lönerna böra vara beskaffade. Detta står ock i full öfverensstämmelse 
med hvad Kammaren gjorde för åtta dagar sedan, dä frågan om Tull
verkets stat förevar och Kammaren, ehuru den begärde, att Kongl. Maj:t 
mätte taga i förnyad ompröfning sistnämnda stat, likväl bestämde en 
stat för är 1869. En talare, som före mig haft ordet, har ock i enlig
het dermed yrkat, att efter ordet: »utgå» skulle insättas orden: »för år 
1869». Jag inser fullkomligt väl anledningen, hvarföre han föreslog 
detta tillägg, inskränkande tiden till endast för nästa år; och ehuru det 
är tänkbart, att ännu vid 1869 års riksdag förslag till normalstat för 
jernvägstrafikens personal ej hunnit blifva uppgjord t, och det sålunda 
synes vara lämpligare, att de af Utskottet föreslagna provisoriska lönerna 
finge utgå, till dess den begärda normalstaten kunde blifva Riksdagen 
till slutlig pröfning förelagd, förenar jag mig dock, med afseende på ti
den för hvarje Riksdags behörighet att ordna statsregleringen, med 
nämnde talare i hans förslag.

Herr Hassel rot: Jag har icke hört någon ifrågasätta, att icke
tjenstemännen vid jernvägstrafiken böra hafva sina löner, men väl att man 
kunde inskränka deras antal och jemväl nedsätta lönebeloppen. Det 
kan icke synas mig annat än i hög grad inkonseqvent att, dä man be
slutat en underdånig skrifvelse, deri man begär både inskränkning af 
tjensteinännens antal och nedsättning af lönerna, man nu skulle fast
ställa några bestämda lönebelopp för desse tjensteman. Man bär 
talat om, att den nu föreslagna staten skulle gälla blott för den närma
ste tiden, men äfven med denna inskränkning anser jag det icke vara 
nödigt att godkänna Utskottets förslag, enär man ju vid behandlingen 
af mom. c kan fatta det beslut, att man till Kongl. Maj:ts disposition 
ställer det anslag, som Kongl. Maj:t begärt för bestridande af utgifterna 
vid jernvägstrafiken för är 1869, och Kongl. Magt således erhåller de 
för detta ändamål nödiga medel. Jag yrkar fortfarande utslag på 
denna punkt.

Herr Troilius: Jag ber blott att, med återkallande af mitt förut gjorda 
yrkande, fä instämma i det af Statsrådet Lagerstråle framställda förslag.

Grefve Mörn er, Gall Göran: Såsom skäl, hvarföre man borde
bifalla Utskottets förslag i denna punkt, har af en föregående talare 
åberopats det beslut. Kammaren fattat i afseende på Tullverkets ut- 
giftsstat. För min del får jag såga, att jag icke vill upphöja detta beslut 
till prejudikat, utan hyser den åsigt att man bör söka att af skadan 
blifva vis, och tillåter jag mig derföre föreslå ett beslut af annan ly
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delse, nemligen att Kammaren må bestämma, att fasta arfvoden stola 
för är 1869 utgå till de vid jernvägstrafiken anställde embete- och tjen
steman efter den stat, som för närvarande är af Kong!. Maj:t fastställd. 
Derigenom taga vi ej pa band att godkänna den stat, som nu blifvit af 
Utskottet föreslagen. Att ingå på det af Herr Nordström gjorda för
slag, att den af Utskottet uppgjorda stat skulle gälla, till dess eu nor- 
nyilstat kan blifva af Konungen och Riksdagen fastställd, kan jag icke 
anse vara riktigt, enär dels det är ovanligt att sä tillvägagä och dels 
ett sådant beslut skulle kunna göra inträng pa kommande Riksdags 
grundlagsenlig» rätt att uti ifrågavarande ärende besluta.

Herr Hazelius: Jag skulle helst önska, att denna punkt mätte
afsläs; men dä åtskillig^ talare yrkat bifall till densamma med några 
smärre förändringar, ber jag att blott fä fästa uppmärksamheten på två 
omständigheter, som väl af andra talare förut blifvit vidrörda, men icke 
föranledt något yrkande ä deras sida. Utskottet har nemligen föresla
git, att nuvarande föreståndaren för statistiska kontoret skulle, jemte 
den föreslagna lönen af 4,000 Rulla, fä under sin tjenstetid behålla det 
arfvode, han hittills innehaft af 200 R:dr derutöfver. Af hvad skäl är 
det, som beinälde person skulle under sin tjenstetid vid detta arfvode 
bibehållas? Jag giskar, att, om några verkligen bevekande skal dertill 
förefinna^, styrelsen derom gör underdånig framställning hos Kong], 
Maj:t, som icke lär underlåta att derpå fästa billigt afseende; men alt 
Riksdagen skulle godkänna eu sä oriktig grundsats, som att en tjenste
man, hvilken blifvit på förordnande tillsatt, skulle, dä en stat skall 
uppgöras, få i form af arfvode behålla dessa 200 R:dr blott derföre, att 
han förut åtnjutit en lön. som med 200 R:dr öfver-skjuter den lön, hvilken 
nu för honom föreslagits, detta kan jag icke medgifva. Men ännu mer 
i ögonen springande är det origtiga deri att, på sätt Utskottet föresla
git, kontrollerande inaskin-ingeniören skulle fä i lön 4,200 Rall-, ehuru 
det tillika säges, att denna tjenst skall vid nuvarande innehalvarens af
gång indragas. Riksdagen har redan godkänt den punkt i förevarande 
förslag, enligt hvilken embets- och tjensteman vid jernvägstrafiken skola 
innehafva sina beställningar endast på förordnande och kunna frän dem 
skiljas eller till andra beställningar inom trafikstaten förflyttas af sam
ma myndighet, som dem antagit. År nu denne kontrollerande maskin- 
iingeniör en behöflig tjensteman, bör lian väl behållas; är han det icke. 
bör han aflägsna.? eller till annan plats förflyttas. Huru är det möjligt 
att hans plats kan blifva onyttig först vid nuvarande innehafvare^ bört

ing? Dä hvad Utskottet bär föreslagit stål- i rak strid mot den af 
Utskottet uttalade grundsats, anhåller jag att Utskottets förslag i här 
nämnda delar måtte i alla händelser ogillas.

Herr Statsrådet L age rs träl e: Den stat för jernvägstrafiken, som 
nu gäller, grundar sig på ett af vederbörande myndighet uppgjordt förslag. 
Under den tid, den nuvarande staten har vant gällande, har icke blifvit 
ifragasatt. att någon annan än Kong!. Majrt skulle med fastställandet af 
denna stat taga befattning; och de löner, som i denna stat blifvit upp
tagna. hafva således i laga ordning blifvit åt vederbörande innehafvare 
tilldelade. Då Riksdagen hos Kongl. Maj:t begärde att få pröfva denna
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stat, har val icke meningen kunnat vara, åt t tjenstemännen skulle be- 
röfvas de inkomster, som blilvit dem tillförsäkrade, dä de erhöllo sina 
platser och sä länge de kunde anses fullgöra de äiigganden. som trafik- 
styrelsen och Regeringen ät dem anvisade. I denna kategori af tjen
steman befinner sig bland andra den, pa hvilken den siste talaren hän- 
tydde, eller kontrollerande maskin-ingeniören. flan har allt frän den 
tid, trafikstyrelsen bildades, varit i denna egenskap hos nämnda styrelse 
anställd. Nu är han 67 är gammal och, i den män som hans tjenst på
kalla*, kommer han ock att densamma fortfarande skota. I följd af de 
nya reglementena för trafikstyrelsen skulle hans befattning vid hans af
gänga fördelas pa den ene af öfverdirektörerne och andra tjensteman. 
I lika kategori befinner sig äfven föreståndaren för statistiska kontoret.

Eu talare föreslog, att Riksdagen för är 1869 skulle fastställa den 
stat, som nu gäller. Kong!. Maj:t bär uppgjort ett löneförslag; Utskot
tet ett annat, som öfverensstämmer med Kong!. Maj:ts. utom det att lö
nebeloppen för Hägra tjensteman blifvit något minskade. Att nu till 
godkännande förorda ett tredje löneförslag, hvilket Utskottet icke ens 
skulle fä tillfälle att pröfva, synes mig vara mindre formenlig!. Det 
Utskott, som till behandling borde företaga en fråga sådan som den
na, har fatt sig tillställda en del handlingar, som kunde tjena til! 
vägledning för omdömet, hvarjemte upplysningar meddelats Utskottet 
af sakkunnig person. Att nu, utan afseende härå, och utan någon 
föregående utredning, blott på grund af enskilde talares tycken i ”ett 
eller annat fall, uppgöra en ny stat, det mä nu vara den först af Kong! 
Maj:t fastställda eller någon annan, kan jag icke tro vara med rätt 
ordning öfverensstämmande. Om Riksdagen afslär det hela och öfvcr- 
lemnar åt Kong!. Maj:t art för deri närmaste tiden fördela lönerna mel
lan vederbörande tjensteman, pa sätt honom synes lämpligt, så begag
nar Kongl. Maj:t sig af den rättighet, som honom sålunda tillkommer, 
men att nu fastställa eu stat, som icke varit under speciel behandling 
utaf Utskottet, det kan jag icke anse vara rätt. Riksdagen har hos 
Kongl. Maj:t begärt en framställning i ämnet, och en sådan har Kongl. 
Maj:t gjort efter den utredning som kunnat vinnas; och jag föreställer 
mig, att denna framställning bör kunna tillfredsställa billiga anspråk 
Att i klandrande ordalag nedsätta detta förslag är lätt. men att. med 
bibehållande af en ordnad förvaltning, utarbeta ett annat förslag, der 
några betydligare inskränkningar kunna göras, tror jag icke vara lika 
lätt. Skola jernvägarne kunna af Kongl. Maj:t för rörelsen upplåtas 
och skola de kunna befaras med samma säkerhet och trygghet som hit
tills, är det nödigt att tillräcklig tjenstemannapersonal der bäfver anställd 
Drifver man saken till ytterlighet, föreställer jag mig. att derutaf kan 
uppstå tvä saker, hvaraf den ena vore. att man måste inställa eller förminska 
den rörelse, som nu pa jernvägarne förefinnes. År antalet jernvägstjen- 
stemän otillräckligt, så, om man fortfarande vill hafva trygghet och 
säkerhet vid jernvägarne, måste man indraga en del tåg och minska 
andras hastighet, hvarigenom rörelsen lider. Den andra följden af att 
man nedsätter lönerna till alltför ringa belopp, kan vara den. att man 
tvingas införa den ordning, att tjenstemännen erhålla sportler: 'men des- 

,sa sportler lära då bestämmas efter en taxa. hvilken det icke tillkom
mer Riksdagen att pröfva; och dä Kongl. Maj:t. måste tillse, att vid
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jernvägarne finnas tillräckligt mänga och tillräckligt aflönade tjensteman, 
så blifver måhända slutliga följden, att denna taxa uppgöres pa ett sådant 
sätt, att tjenstemännen genom en dylik omväg erhålla de löneförmåner, 
som Kong!. Maj:t anser dem böra tillkomma. Afl det allmänna pa en 
sådan åtgärd skulle bättre tillgodoses än genom beviljande af nödiga, 
bestämda, löner kan jag icke inse.

Grefve Spa rre, Eric: 1 Civil-ministerns yttrande, att Kong). Maj:t 
måste få tillräckliga medel för att bestrida utgifterna vid jernvägstrafiken, 
instämmer jag, och derför har jag ock förklarat mig ämna yrka, att 
hvad Utskottet i punkten c föreslagit mätte bifallas, hvarigenom Kongl. 
Maj:t blir i tillfälle att tillämpa den stat, som hittills varit gällande, 
eller deri vidtaga de förändringar, som må anses vara af behofvet på
kallade; men deremot har jag ansett ett väsendtligt hinder för faststäl
lande af bestämda lönebelopp ligga i det beslut, Kammaren under mo
mentet a fattat. Enligt Utskottets förslag skulle det vara en öfverdi
rektör vid både barn- och inaskinafdelningarne; men skulle nu den ut
talade opinionen om distrikfs-chefsplatsernas indragning vinna bifall, 
skulle naturligtvis deras åligganden komma att på öfverdirektörerne för
delas, hvarigenom det ock blcfve omöjligt, att hafva blott en öfver
direktör för båda afdelningarne, men att nu föreslå en lön för ett är 
för eu tjensteman, som möjligen aldrig kommer att finnas, kan jag icke 
anse vara lämpligt. Likaså anser jag, att, om man bestämmer lönerna 
för blott ett år, man icke lämpligen kan, på sätt Utskottet löreslagjt, 
ändock säga, att den person, som för närvarande är föreståndare för 
det statistiska kontoret, skulle under sin tjenstetid bibehållas vid det 
arfvode af 200 R:dr, han utöfver den nu föreslagna lönen innehaft. På 
dessa och förut anförda skäl yrkar jag fortfarande afslag.

Grefve Mörner: Vid början af denna diskussion framställdes yr
kande på afslag. Man invände deremot, att detta ej gick an, utan att 
man måste ingå i pröfning af förevarande punkt. När det nu kommit 
till en sådan pröfning, trodde jag, att man kunde vid denna statsreg- 
leringsfråga gä till väga på samma sätt som vid andra dylika frågor 
och hvilket tillförene ansetts för lagligt och rigtigt, eller att, om man icke 
ansåg sig kunna bifalla en af Kongl. Maj:t framställd Proposition om 
förökadt anslag, man kunde låta förblifva vid det gamla anslaget. I 
fall jag, då jag påyrkade afslag å den nu föredragna punkten och fram
ställde mitt förslag till beslut, hade framkommit med något nytt, af mig 
på fri hand uppgjordt förslag till stat, dä skulle den anmärkning, en 
talare emot mig framställt, för det jag skulle med ett nytt förslag fram
kommit, hafva varit befogad, men då jag icke begärt något annat än 
att en af Kongl. Maj:t redan pröfvad och godkänd stat mätte fortfa
rande få gälla, kan jag icke i en sådan framställning finna något klan- 
dervärdt. År icke detta numera tillåtet, dä vet jag i sanning icke, 
hvartill eu Kammarens pröfning af förslag, framlagda af Kongl. Maj:t, 
skall tjena, utan hafva vi, om vi icke få afslå och ej äro i tillfälle att 
med behörigen pröfvade förändringar antaga af Kongl. Maj:t framlagda 
förslag, icke annat att göra än att säga ja till hvad som föreslås. Der
hän är det dock, enligt min tanke, ännu icke kommet.
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Herr YY jern: Jag ber att få fästa uppmärksamheten derpå att,
hvad afseende Kongl. Maj;t än må fästa vid de af båda Kamrarne be
slutade underdåniga skrifvelserna, den nya stat, som af Kongl. Makt 
möjligen framlägges, icke kan tillämpas förrän är 1870. hvarför ock det, 
syne» mig vara nödigt, att man afgifver näsrot svar angående Kongl. 
Maj:ts framställning rörande staten för är 1869. Och jag ser icke något 
hinder, hvarför Kammaren icke skulle kunna godkänna hvad Utskottet 
har föreslagit och Andra Kammaren för sin del gillat, med tillägg blott 
af orden: »för år 1869». Att deremot antaga 1868 års stat, sura ingen 
i Kammaren känner, kan jag icke anse mera lämpligt. Man bär hyst 
betänkligheter vid att godkänna Utskottets förslag med ofvannämnda 
tillägg derför, att det i vissa delar skiljer sig från Kongl. Maj:ts; men 
jag hemställer, huruvida det för dessa obetydliga skiljaktigheters skull 
kan vara skäl att fatta beslut, alvikande från Andra Kammarens. För 
min del tror jag det ej; hvarför jag tillstyrker bifall till Friherre Raabs 
förslag.

Grefve Mörner: Jag tillåter mig upplysa att vid den flygtiga 
jemförelse, som jag nu halt tillfälle göra emellan 1868 års stat för jern- 
vägstrafiken och den för år 1869 föreslagna, jag funnit, att i 1869 års 
förslag atskillige nya tjensteman äro upptagne, som icke funnos i 1868 
års stat upplörde. Eu bland dessa är ombudsmannen, som enligt det 
nu förevarande förslaget skulle hafva 3,000 Emir i lön, ehuru jag icke 
kunnat få klart för mig, hvad han egentligen skulle hafva att göra 
utom att förvara en del handlingar. Bland de nya tjenstemännen äro 
jemväl de två ofverdirektörerne, hvaraf den ena vid ban- och maskin- 
afdelningarne och den^ andra för trafikafdelningen. Om desse tjenste
man är redan förut så mycket taladt, att jag ej vill nu särskild^ yttra 
något om dem.

Herr Lagerstråle: Jag anhåller blott fä förklara, att, till und
vikande af splittring, jag instämmer med dem, som yrkat bifall till 
Utskottets förslag, med insättande af orden: »för år 1869» efter ordet 
”utgå».

Herr Troilius: Jag ber att få instämma med Statsrådet Lagerstråle.

Sedan öfverläggningen härefter förklarats slutad, yttrade Herr 
Grefven och Talmannen, att under densamma hade yrkats, dels af Fri
herre Raab, att Kammaren måtte bifalla den förevarande delen af 
4:de momentet, med följande förändrade lydelse för början deraf: »fasta 
arfvoden utgå för 1869 med nedanstående belopp för följande embets
ed) tjensteman, nemligen»; dels af Grefve Mörner, att momentet skulle 
erhålla följande lydelse: »fasta arfvoden utgå under är 1869 till em
bete- och tjenstemännen vid jernvägs-trafikstyrelsen efter den stat och 
till de belopp, som för innevarande är äro af Kongl. Maj-.t fastställda»; 
dels af Herr Hazelius, att momentets ifrågavarande del måtte bifal
las med de förändringar, att dels från litt. o uteslöts den sednare me
ningen, sä lydande: »nuvarande innehafvaren af denna befattning bi
behålies under sin tjenstetid vid det arfvode, han hittills innehaft af
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200 R:dr derutöfver», och dels orden: »hvilken tjenst indrages vid nu
varande innehafvares afgång» borttagas från litt. r; och slutligen, att 
hela den förevarande delen af momentet skulle af Kammaren afslås.

Härefter framställde Herr Grefven och Talmannen proposition 
på bifall till momentets ifrågavarande del med den förändrade lydelse 
för början deraf, som af Friherre Raab föreslagits, och. då dervid sva
rades mänga ja och nej i blandning, förklarade sig hafva funnit ja öf
vervägande.

Sedan flere ledamöter begärt votering samt Kammaren, uppå Herr 
Grefven och Talmannens framställning, till kontraproposition vid vote
ringen antagit utslag å momentet i dess förevarande del, uppsattes, ju- 
sterades och anslogs följande voteringsproposition:

Don, som bifaller litt. a—r af 4:de momentet i punkten b af Stats
utskottets Utlåtande N:o 91, med den förändring, att början deraf kom
mer att lyda sålunda: »fasta arfvoden utgå för är 1869 med nedanstå
ende belopp för följande embets- och tjensteman, nemligen», röstar

Ja;
Den det ej vill, röstar

Nej;
Vinner Nej, afslår Kammaren den ifrågavarande delen af ofvan- 

nämnda moment.

Omröstningen företogs; och vid dess slut befunnos rösterna hafva 
utfallit sålunda:

Ja — 31;
Nej — 45.

Litt. s, t och u.

Grefve Sparre, Eric: Sedan Kammaren afslagit första delen af 
denna punkt, kan det väl icke blifva fråga om annat än att afslå jemväl 
denna sednare del, hvilket jag vördsamt får yrka.

Öfverläggningen förklarades slutad och jemväl denna sednare del 
af 4:de momentet afslogs.

6:te momentet.

Grefve Sparre, Eric: Dä Kammaren icke ansett lämpligt att nu 
yttra sig angående de fasta arfvodena. föreställer jag. mig, att Kammaren 
icke heller vill meddela något Utlåtande angående de föränderliga arf
vodena; hvarför jag yrkar utslag jemväl ä denna punkt.

Statsrådet Lagerstråle: De föränderliga arfvodena äro afsedda att
utgå åt tjensteman på linierna, hvilka tjensteman under hvilken orga
nisation som helst väl lära komma att qvarstå så som de nu fin
nas upptagne i Utskottets förslag. Det är frågan, om Kammaren
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vill instämma i Utskottets förslag-, eller icke, att dessa arfvoden skola 
utgå inom löneklasser. Äfven med den utgång, som Utskottets förslag 
under föregående punkt rönt, tror jag, att det kan vara lämpligt, att 
Kammaren meddelar något yttrande i afseende på den granskning af de 
i denna punkt uttalade grundsatser, hvilken Utskottet företagit, så att 
det må blifva åtminstone något resultat af denna granskning. Jag ön
skar derföre, att Kammaren ville bifalla denna punkt, dock så, att or
den ”det ärliga» måtte uteslutas, hvarigenom Kammaren i afseende på 
denna punkt skulle komina att stadna i samma beslut, som Andra Kam
maren fattat.

Sedan öfverläggningen förklarats slutad samt Herr Grefven och 
Talmannen yttrat, att under densamma hade yrkats dels bifall till mo
mentet med uteslutande af orden: »det ärliga» och dels att momentet skulle 
afslås; framställde Herr Grefven och Talmannen proposition på momentets 
godkännande med uteslutande af de ofvan omnämnda orden och, då der
vid svarades mänga ja jemte åtskilliga nej, förklarade sig hafva funnit 
ja öfvervägande.

6:ie mom.

Grefve Sparre Eric: Denna punkt kan jag för min del icke
godkänna. Der förekommer nemligen bland annat: »antalet tjensteman, 
som aflönas med arfvoden efter löneklass, bestämmes för hvarje är i 
stat, som af Kong]. Maj:t fastställes,» hvilka ord häntyda derpå, att 
denna punkt afser eu reglering för längre tid. Den stat, som nu är i 
fråga, skulle blott gälla för ett år. Jag föreställer mig derföre, att åt
minstone det stycke, jag nu uppläst, bör utgå.

Herr Statsrådet Lagerstråle: Genom det beslut, Kammaren fattat vid 
4:de punkten, har Kammaren icke beslutat, att de i denna punkt upptagna 
lönebelopp skola utgå endast för är 1869, utan har afslagit. hvad i den
na punkt blilvit ifrågasatt. Således bär Kammaren icke uti någon fö
regående punkt yttrat, huru länge ilen ansåge en stat böra vara gällan
de, utan har Kammaren endast begärt eu ny proposition i ämnet, hvar
jemte Kammaren uttalat sig rörande en del grundbestämmelser, soin den 
ansett höra följas vid uppgörandet af en blifvande stat. Bland dessa 
bestämmelser intaga de i 6:te och följande moment, upptagna vigtiga 
rum; och det kan icke vara likgiltigt, att åtminstone de delar af sam
ma moment, som ej hafva oskiljaktigt sammanhang med frågan om an
talet af och aflöningen åt tjenstemännen, blifva af Riksdagen pröfvade 
och, i den mån de befinnas rigtiga, jemväl af Riksdagen godkända. För 
pröfning af detta förslag hafva tillkallats sakkunnige män. som samma 
förslag godkänt. Sedermera har Utskottet egnat, åt denna angelägen
het, skulle jag tro, fullt ut lika mycken uppmärksamhet, som åtskillig^ 
riksdagsmän inom denna Kammare, och, der Utskottet varit villrådigt, 
haft tillfälle att erhålla upplysningar af en för detta ändamål förordnad 
ledamot i trafikstyrelsen samt slutligen kommit till det resultatet, att det 
funnit de i detta moment upptagna grund bestämmelser antagliga och 
lämpliga. Dä jag derjemte icke kan, i likhet med Grefve Sparre, finna,
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att de af honom anförda ord utgöra hinder för denna punkts godkän
nande, får jag anhålla om bifall till densamma.

Grefve Hamilton, Henning: Jag är ej fullt säker, att jag fat
tat saken rigtigt, men det förefaller mig. som om Kammaren, efter det 
beslut, den fattat i den föregående punkten, icke skulle kunna godkänna 
första meningen i den nu förevarande. Denna mening lyder sålunda: 
"de i klassregleringen upptagna arfvoden utgå i enlighet med Kong]. 
Maj:ts förslag, men med de iörändringar. som blifva en följd af bestäm
melserna i föregående moment». Kammaren har, såvidt jag vet, ej 
förut bestämt något i afseende på arfvodenas belopp, och det torde der
före, och då Kammaren uttryckt den önskan, att lönerna måtte nedsät
tas och tjenstemännens antal minskas, ej heller vara lämpligt att be
stämma, att arfvodena skola utgå till det belopp, Kongl. Maj:t föresla
git. Hvad den öfriga delen af punkten angår, tror jag val, i likhet 
med den siste talaren, att de deri upptagna bestämmelser egentligen 
blott utgöra grunder för eu blifvande lönereglering och att denna del 
förty väl kunde godkännas; men jag har dock mina betänkligheter äl
ven deremot, emedan det förefaller mig, som om jemväl denna del stode 
i strid med hvad Kammaren förut beslutat.

Herr Waern: Den första meningen i denna punkt hänförer sig 
till 5;te punkten och icke någon annan; och sedan Kammaren antagit 
denna 5:te punkt, synes mig Kammaren i harmoni härmed jemväl bö
ra antaga förevarande punkt, hvilket jag ock yrkar. Anledningen, hvar
för denna mening erhållit den lydelse, den har. är, att Utskottet före
slagit, att de förändrade arfvodena skulle fördelas i 25 klasser och att 
det årliga arfvodesbeloppet i högsta lönekiassen skulle bestämmas till 
4,200 R:dr, medan deremot Kongl. Maj:t föreslagit löneklassernas antal 
till 27, och satt högsta arfvodesbeloppet till 4,800 R:dr.

Grefve Mörner, Carl Göran: Jag tror för min del, att det icke
är ändamålsenligt att godkänna denna punkt, sådan den är föreslagen. 
Att såga, att de i klassregleringen upptagna arfvodena skulle utgå i en
lighet med Kongl. Maj:ts förslag, skulle vara att godkänna hela försla
get i denna del. Vi hafva förut undvikit att äfven af denna del utaf det 
Kongl. förslaget upptaga hvad som icke finnes uti nu gällande stat upp
taget. Jag får derföre yrka, att första meningen ur denna punkt måtte 
utgå ifrån orden "de i klassregleringen» till och med orden »nästföregående 
moment».

Herr Statsrådet Lagerstråle: På sätt förut anmärkt blifvit, äro en
ligt Kongl. Maj:ts förslag de arfvoden, som .skulle tilldelas vid Statens jern- 
vägstrafik anställde embets- och tjenstemän samt betjente af två slag, 
dels fasta, som skulle tillkomma styrelseledamöterne och tjenstemännen 
i styrelsen samt de föreslagna distrikts-cheferne eller de nuvarande in
tendenterna, dels föränderliga, hvilka skulle betalas hufvudsakligen till 
tjenstemännen på linierim. I afseende på de föränderliga arfvodena, har 
Kammaren medgifvit, att de skulle utgå inom löneklasser, dock så, att 
det ärliga arfvodesbeloppet i högsta lönekiassen bestämdes till 4,200
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R:dr och klassernas antal inskränktes till 25. Kong!. Maj:t hade före
slagit, att klasserna skulle vara 27 och att arfvodesbeloppet i första klas
sen skulle vara 4,800 R:dr, det i 26:te 300 och det i 27:de 240 R:dr. Till följd 
af dessa förändringar har Utskottets förslag i första meningen erhållit 
den lydelsen, som det nu har. Jag yrkar fortfarande bifall.

Grefve Sparre, Eric: Så obehagligt det än må vara, måste jag 
uppträda än en gäng, emedan jag blir dervid, att. då Kammaren vid 
sitt beslut i 4:de punkten förklarat sig icke vilja bestämma de lästa arf- 
vodena, det icke kan vara lämpligt att nu pröfva de föränderliga. 
Hvarföre ville man icke ingå i något bestämmande af de fasta arfvo- 
dena? Jo derföre att man ansåg åtskilliga af dessa arfvoden vara för 
höga och att en del af de föreslagna tjensterna kunde indragas. Men 
då man nu hyser samma tanke om de föränderliga arfvodena och om eu 
del af de tjenstemän, till hvilka dessa arfvoden skulle utgå, så kan det 
väl icke vara skäl att yttra sig mera bestämdt, angående de föränderliga 
arfvodena än om de fasta. I 5:te punkten har blifvit bestämdt ett maxi
mum lör arfvodesbeloppet, men här säger man uttryckligen, att de i 
klassregleringen upptagna arfvodena skulle utgå i enlighet med Kongl. 
Maj:ts förslag. Detta kan jag icke godkänna, hvarför jag yrkar afslag.

Friherre Sil fv erschi öld: I motsats mot en föregående talare, kan 
jag icke finna annat än att, då Kammaren godkänt 5:te punkten, den 
jemväl måste godkänna den förevarande. I 5:te punkten har Kamma
ren beslutat att föränderliga arfvoden skola utgå inom löneklasser, på 
sätt Kongl. Maj;t föreslagit, dock med några af Utskottet deri gjorda 
förändringar; och om äfven detta beslut icke stål'i full konseqvens med 
hvad Kammaren förut beslutat, synes det mig vara ännu mera inkon
seqvent, ja till och med orimligt, att, sedan man antagit 5:te punkten, 
afslå den 6:te. Jag yrkar derföre bifall till förevarande punkt.

Grefve Mörner, Carl Göran: Genom det i afseende på 5:te punkten 
fattade beslut, är väl löneklassernas antal faststäldt, men derföre är det icke 
afgjordt, huruvida den ene eller andre tjenstemannens lönebelopp skall 
utgå i enlighet med Kongl. Maj:ts nu framlagda förslag rörande deras 
indelning i olika löneklasser. Det är just derom frågan nu är. Då vi 
begärt, att staten måtte omregleras sä, att aflöningsbeloppen icke må 
blifva så stora som förslaget upptager, så kan det väl icke vara annat 
än eget, om vi ändock gifva sanktion åt de föreslagna lönebeloppen. 
År det då icke bättre att öfverlemna frågan ånyo till Kongl. Maj:t, så 
att Riksdagen må kunna efter sakens förnyade ompröfning deruti fatta 
beslut. Det förslag, som jag, i öfverensstämmelse med flere talare, på
yrkat, skulle lyda sålunda: Antalet tjenstemän, som aflönas med arf
voden efter löneklass, bestämmes för hvarje år i stat, som af Kongl. 
Maj:t fastställes. De göromål, solo nu bestridas af kammar- och kon- 
torsskrifvare och med dem jemnförlige tjenstemän, böra i så vidsträckt 
omfattning, som lämpligen ske kan, utföras mot särskild, efter arbetets 
beskaffenhet bestämd ersättning, utan anställande af särskilde tjenstemän.

Grefve Sparre, Frie: Jag borde ej tvista med eu ledamot afUtskot-
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tet. enär val lian bäst bör veta hvari Utskottet sagt. men jag fruktar (tock 
att ordalagen i Utskottets Betänkande alltför tydligt vederlägga hans 
yttrande, lian sade nemligen, att redan i öde punkten de föränderliga 
arfvodesbeloppen blifvit bestämda, men att detta icke kan vara menin
gen. är väl tydligt, dä Utskottet i denna punkt säger, att de i klassreg
leringen upptagna arfvodena skola utgå i enlighet med Kong!. Maj:ts 
förslag etc. I öde punkten har blifvit bestämdt, att löneklassernas 
antal skulle vara 2ö och att arfvodesbeloppen i högsta klassen skulle 
bestämmas till 4,200 R.dr. Här äter säger man, att de i klassreglerin
gen upptagna arfvorlen skola utgå etc. Det är ett sädant yttrande 
angående de föränderliga arfvodena, som jag icke ansett det vara möj
ligt att meddela, dä man icke ansett sig kunna afgifva något yttrande 
angående de fasta arfvodena.

Friherre Si 1 fvers ch i ö 1 d: Med anledning af den anmärkning, som 
gjorts mot mitt förra anförande, ber jag att fä yttra några få ord. Fort
farande synes det mig vara klart, att, dä man i 5:te punkten medgif- 

-vit att föränderliga arfvoden må utgå inom löneklasser, pa sätt Kong!, 
Maj:t föreslagit, man ock, just med afseende på lydelsen i det Kong!, 
förslaget, måste vidgå, att man dermed bestämt, icke blott maxi
mum för lönebeloppet, utan jemväl Indika lönebelopp inom de särskilda 
lönekiasserna böra utgå. Jag tror således fortfarande, att Kammaren 
redan beslutat angående de föränderliga arfvodena.

Herr Wsern: Sedan Kammaren beslutat, att löneklassernas antal
skall vara 25 och att arfvodesbeloppet i högsta lönebeloppet skall 
uppgå till 4,200 R:dr. kan jag icke tro. att man skall finna det skä
ligt att dervid stadna. Gerna må man i stället för orden: »för hvarje 
är» insätta: »1869», men att icke säga, huru fördelningen af arfvodena 
inom de särskilda klasserna bör ske, anser jag vara synnerligen olämp
ligt. Huru jag än ser saken, kominer jag till det resultat, att, sedan 
man antagit öde punkten, man ock bör godkänna förevarande punkt, 
hvilket jag yrkar.

Grefve Ha mil ton, Henning: Dä jag första gången i frågan
yttrade mig. skedde det med en viss tvekan, derföre att jag var osä
ker om punktens mening, och jag önskade endast fästa uppmärksamhe
ten på dem delen af samma punkt, som föreföll mig tvetydig, på det 
att icke Kammaren, af förbiseende, mätte fatta beslut, som stode i strid 
med föregående beslut. Under öfverläggningen har jag kommit till en, 
såsom jag tror. riktig föreställning om hvad denna punkt verkligen in
nehåller. Uti ö de punkten har Kammaren beslutat, att föränderliga 
arfvoden skola utgå inom löneklasser, på sätt Kong!. Maj:t föreslagit, 
dock så att det ärliga arfvodesbeloppet i högsta löneklassen skulle be
stämmas till 4,200 R:dr och klassernas antal inskränkas till 2ö. Kam
maren har dermed således godkänt Kongl. Maj:ts förslag till löneklass- 
regleringen, med den förändring endast, att det årliga arfvodet i hög
sta löneklassen bestämdes till 4,200 R:dr och klassernas antal inskränk
tes till 2ö. Hvad som föreföll mig tvetydigt i 6:te punkten var, huru

vida
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vida med orden: »de i klassregieringen upptagna arfvodena skola utgå 
i enlighet med Kong!. Maj:ts förslag men med de förändringar, som 
blifva eu följd af bestämmelserna i nästföregående moment», meningen 
varit att godkänna de siffror, som i hvarje klass skulle förekomma. 
Nu bär jag kommit till den öfvertygelsen, att meningen med 6:te punk
ten verkligen varit att bestämma, huru hvars och ens arfvode borde 
utgå, och att detta är punktens betydelse synes äfven deraf, att, om man 
slår upp sidan 4 uti Betänkandet, sä finner man der följande ord : »de. 
i klassregieringen upptagna arfvodena utgå sålunda», hvarefter följer 
Kong!. Maj:ts förslag. Dä jag nu i 6:te punkten förefinner dessa orda
lag »de i klassregieringen upptagna arfvodena utgå i enlighet med 
Kong!. Maj:ts förslag» är del mig uppenbart, att man genom antagap- 
det af 6;te punkten fastställer lön för alla de tjensteman, som förekom
ma uppräknade i Kong!. Maj:ts förslag, börjande med ofverdirektörns 
assistenter och slutande med telegrafbuden. Under sådana förhållanden 
och om detta är rigtiga betydelsen af punkten, svne.s mig. som om Kam
maren, dä den undandragit sig att bestämma de fasta arjfyodena, i kon
seqvens härmed icke kan bifalla större delen af denna punkt än från 
och med orden: »Antalet tjensteman etc.» Hvad angår förslaget att uti 
donna punkt insätta ordet »år 1869» i stället för orden: »för hvarje är» tror 
jag icke detta vara nödigt, ty alla dessa bestämmelser utgöra blott fö
reskrifter, som skulle ingå i löneregleringsplanen i allmänhet.

Sedan öfverläggningen härefter förklarats slutad, yttrade Herr 
(trefven och Talmannen, att under densamma hade yrkats dels bifall 
till momentet oförändradt; dels af Herr YV se r n bifall till detsamma 
med utbyte af orden för hvarje år emot orden för år 1869\ dels al 
Grefve Ham ilton, att momentet skulle antagas med uteslutande af 
den första meningen deraf: dels af Grefve M örn er, att Kammaren 
mätte bifalla momentet med uteslutande af dess första mening och för
ändring af orden för hvarje år till orden för år 1869; och dels slutli
gen, att momentet skulle af Kammaren afsläs.

Efter det Herr YVaern förklarat sig vilja afstå frän sitt särskilda 
yrkande, framställde Herr (i ref ven och Talmannen först proposition 
på bifall till momentet utan någon ändring, dervid svarades mänga nej 
jemte åtskilliga ja, samt sedermera proposition på momentets utta
gande med uteslutande af den första meningen deraf, då svaren ut
föll o med många ja jemte åtskilliga nej: och förklarades ja nu hafva 
varit öfvervägande.

7\de mom.

Bifölls.

8:de mom.

Grefve Miirner. (Jarl Göran: Då det icke är längesedan
Riksdagen afskalande begrafningshjelpen för tjensteman i allmänhet, tror
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jag icke. att det är riktigt, att nu åter börja ingå på den i denna punkt 
öppnade bana. Om hvad i denna punkt föreslagits inskränkte sig till 
den egentliga betjeningen och arbetspersonalen vid jern vägen, skulle kan
ske icke någon hafva gjort anmärkningar mot förslaget, men dä det om
fattar jemväl tjenstemännen, sä i högre, som lägre grad synes det mig 
gä nog långt. Jag får upplysa, att ifrågavarande post icke är sä obe
tydlig, som man måhända föreställer sig. De utgifter, som endast afse 
begrafningshjelp, äro icke i trafikstyrelsens räkenskaper skiljda frän dem 
för sjukvård, hvilken personalen vid jernvägen har fri; men jag ber i 
alla fall ia uppgifva Hägra siffror i detta hänseendet. Utgifterna för 
sjukvård och begrafningshjelp utgjorde således för är 1864 13,048 R:dr 
21 öre; för är 1865 utgjorde den för styrelsen och byräafdelningen 
7,770 Rall’ 41 öre; för banafdelningen 2,961 R:dr 98 öre, för trafikaf- 
delningen 1,785 R:dr 32 öre; och för maskdnafdelningen 791 R:dr 43 
öre. eller tillsammans 13.310 R:dr 84 öre. År 1866 steg den för styrel
sen och byräafdelningen til! 16.313 R:dr 11 öre. för banafdeiningen til! 
2,649 R:dr 45 öre, för trafikafdelningen til! 1,130 R:dr 14 öre och för 
maskinafdelningen till 1,395 R:dr 39 öre samt utgjorde tillsammans 
21,488 R:dr 9 öre. Den utgör således en ej sä obetydlig post. denna 
sjukvärds- och begrafningshjelp. För min del tror jag. att. dä det nu 
är fråga om att uppgöra eu interimsstat blott för ett är. det icke kan 
vara skäl. att Riksdagen uttalar sig för beviljandet af eu förmän af det 
slag som i denna punkt omförmäles. och hvilken Riksdagen har fråntagit 
andra tjensteman. Jag yrkar derföre afsiag på denna punkt.

Herr NordenleIt, Enar Wilhelm: Jag väntade mig icke att 
denna punkt skulle möta något motstånd. Tjenstemännen vid jernvägarne 
äro i sä olika förhållanden med Statens öfrige tjensteman, att en jernn- 
förelse mellan dem är åtminstone mycket haltande. Desse tjensteman 
äro icke på stat. kunna aflägsna* när som helst och erhålla ej pension 
vid sin afgång. Om de nu fä den förmånen att deras efterlemnade arf- 
vingar kunna såsom begrafningshjelp eller under annat namn erhålla eu 
månads arfvode in. in., sä kan väl denna förmän icke anses sä synner
ligen afundsvärd. Jag föreställer mig, att eu sådan tjensteman dör den 
30 i en manad. Efter regel slutar hans lön med den månad, i hvilken 
han afgär. Dä det nu är stadgadt, att ersättning för inqvartering skall 
utgå in natura, ifall den aflidne halt sådan inqvartering, sä skulle, derest 
Utskottets förslag icke bifölies, tjenstemännen anses med sin dödsdag 
hafva förlorat all rätt till bostaden och hans hustru och barn följ
aktligen måhända dagen derefter blifva vräkta från sitt hem. Jag yr
kar derföre bifall till denna punkt. Hvad den förste talaren nämnde 
derom, att Riksdagen för icke längesedan fråntagit andra tjensteman be- 
grafningshjeipen, är rigtigt. men donna begrafningshjelp uppgick till ett 
hälft års lön och en del andra förhållanden gjorde, att man icke ansåg 
lämpligt att densamma fortfarande borde utgå.

Herr Lagerstråle: Derest det nu föredragna stadgandet vore nå
got nytt. skulle jag icke hafva ifrågasatt dess godkännande, men en lik
artad bestämmelse har funnits alltsedan jernvägarne började byggas och 
har under hela tiden tillämpats. Den summa, som för ändamålet åtgår.
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ar icke synnerligen stor. Eu talare har väl uppgifvit betydliga siffror 
i det hänseendet, men dessa afse, som lian sjelf uppgaf, icke blott be- 
grafningshjelpen utan äfven sjukvården; och man lär icke förglömma att 
under rubriken ^sjukvård» innefattas icke blott medicinalier utan äfven 
godtgörelse till läkare, hvilka icke är särskildt anställde, utan erhålla 
tillfälliga arfvoden. samt att den personal, som åtnjuter denna sjukvård 
för närvarande uppgår till omkring 2,000 personer. Att åter denna ut
giftspost blir i staten uppförd, är af stor vigt, på det att trafikstyrelsen 
må kunna lemna åt sjuke tjensteman nödig vård, och följaktligen tjen
steman och betjente icke mera än nödvändigt är må vara frän sina pli
ster borta och trafikstyrelsen på detta sätt tvinga-; att för tillfället an
taga andra personer, som icke lika väl utöfva befattningen och hvilka 
dessutom med icke ringa kostnad måste anskaffas.

Grefve M örner: Ja, det är visst sann t, att ifrågavarande bestäm
melse varit förut gällande, men jag ber dock att fä upplysa, huru långt 
man ansett sig kunna gä i detta fall. Det är nemligen icke nog med 
att man lemnar kostnadsfri sjukvård åt personel', anställde vid jernvä- 
gen. utan man har ansett sig äfven befogad att på Statens bekostnad 
anskaffa barnmorskor åt hustrurna till de tjensteman och den betjening, 
som finnes vid jernvägarne anställde. Eu sådan utgift bär äfven föran
leda anmärkningar utaf Kammarrättens revisorer, men vi hafva fatt Kunga- 
bref på att utgiften varit behörig.

Sedan öfverläggningen förklarats slutad samt Herr tirefven och Tal
mannen upptagit de derunder gjorda yrkanden ä dels bifall till momen
tet. och dels afslag derå. framställde Herr Grefven och Talmannen pro
position på momentets antagande och. då dervid svarades många ja jemte 
några nej. förklarade sig hafva funnit, ja öfvervägande.

9:de mom.

Grefve Sparre, Eric: Denna punkt anser jag icke böra bifallas.
Hvad som utgör principer i sjelfva löneregleringen, det vill jag icke mot
sätta mig, men sä snart det är fråga om att i detalj bestämma lönerna, 
dä anser jag hvad Kammaren förut beslutat, lägga hinder i vägen för 
bifall; och som denna punkt innehåller detaljerade uppgifter angående 
lönerna, yrkar jag att den måtte afslås.

Efter härmed slutad öfverläggning, gjordes först proposition på bi
fall till momentet, hvarvid svarades mänga, nej jemte åtskilliga ja, och 
sedermera proposition på afslag derå, dä svaren utföllo med mänga ja 
jemte åtskilliga nej; och förklarades ja nu hafva varit öfvervägande.

10:de mom.

Grefve Sparre, Eric: Pa de skäl, som anfördes vid behandlingen 
af nästföregående punkt, yrkar jag afslag jemväl ä denna punkt,

öfverläggningen förklarades slutad: hvarefter och sedan proposition
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pa bifall till momentet först blifvit framställd samt med många nej jemte 
åtskilliga ja besvarad, proposition på afslag ä detsamma gjordes samt 
besvarades med många ja jemte Hägra nej; och förklarades ja nu hafva 
varit öfvervägande.

lille mom.

Grefve Sparre, Eric: Ehuru jag är långt ifrån att motsätta mig
grundtanken i denna punkt, eller att tjen.steinännen vid jernvägen höra 
fä beräkna sina löner i vissa procent af behållningen, helst jag i ett 
föregående anförande antydt min åsigt om lämpligheten deraf att jem
väl 'aflöning*»!» för trafikstyrelsens General-direktör bolde utgå efter så
dan procentberäkning, kan jag dock icke annat än på grund af hvad 
jag i saken förut anfört yrka afslag af denna punkt.

Herr Almqvist, Ludvig: I sitt första yttrande i eftermiddag
framställde Grefve Sparre ett förslag, som gick derpå ut, att General
direktören eller chefen för trafikstyrelsen borde aflönas med en viss pro
cent af den nettobehällning. som jernvägarne lemna. lian har nu nyss 
återkommit, till eu antydan om det lämpliga i detta förslag. Jag tror, 
att detta förslag icke är välbetänkt, och dä det liera gånger bär blifvit upp- 
repädt. har jag trott mig böra varna Kammaren för det opraktiska och 
äfventyrlig^ i samma förslag. Hvad enskilda bolagens jernvägar angår, 
kunde val ett sådant förslag vara lämpligt, men icke i^ fråga om Sta
tens: och det kunde icke vara osannolikt att fall kunde inträffa, att, se
dan en chef innehaft sin plats några år, hvarunder nettobehällningen 
kunnat vara ganska stor, man vid hans bortgång skulle finna jernväg»- 
materielen förstörd och jernvägarne förslitna. jag tror således, att be
rörda förslag kan komma att tillskynda Staten mera skada än gagn.

Grefve Sparre, Eric: Med anledning af hvad den siste talaren
V(träde, ber jag fä erinra, att. dä jag framställde nyssberörda mitt för
slag. förklarade jag tillika, att bredvid chefen för trafikstyrelsen herde 
stäf tvä afdelningschefer med störa äffvoden, al hviika chefer den ene 
borde sköta banan och den andre den rörliga materielen; och ansåg jag 
dessa tvä siste tjensteman skola utgöra en garanti derför, att chefen för 
träfikstyrelsen tillbörligen sörjde för vidmagthållandet af sjelfva jernvä
garne och materielen. derest hans aflöning utginge med eu viss procent 
af nettobehällningen. Emellertid erkänner jag gerna, att detta mitt 
förslag möjligen icke är af beskaffenhet att förtjena att det synnerligen 
beaktas.

Efter härmed slutad öfverläggning^ gjordes först proposition på bi
fall till momentet, hvarvid svarades mänga nej jemte Hägra ja, och se
dermera proposition på afslag derå, dä svaren utfölloMWédAffånga ja 
jemte några nej; och iörklarades ja no hafva varit öfvervägande.

12:te mom.

Grefve Sparre, Eric: Det är klart, att jemväl denna punkt bör
på förut anförda skäl afsläs, hvilket jag yrkar.

132
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Herr Wsern: Vi hafva nu inlåtit oss i ganska vidlyftig gransk
ning af detta Betänkande, och godt vore. om man kunde deraf nu undan
göra sä mycket som möjligt. Då denna punkt, såsom det mig synes, 
väl kan godkännas, utan att man derför kommer i kollision med beslut. 
Kammaren i fråga om detta Betänkande förut fattat, och då de i denna 
punkt innehållna stadganden hafva befunnits ganska lämpliga och ända
målsenliga, ser jag icke något skäl, hvarföre icke punkten skulle kunna 
godkännas, hvilket jag får yrka.

Herr Lagerstråle:

Grefve Sparre, Eric: Jag vill icke envisas om denna punkt, utan 
om man anser att det är ömkligt, att punkten bifalles. på det att Kong!. 
Maj:t sålunda må fä veta. något angående Representationens tankar om 
de i denna punkt innehållna bestämmelser, afstår jag från mitt yrkande 
om afslag.

Ö fverläg gningen förklarades slutad och momentet bifölls.

13-.de mom.

Bifölls.

li:de mom.

Grefve Sparre, Eric: Dä det förekommer mig såsom eu grund
sats uti ifrågavarande, Riksdagens pröfning underställda Proposition, 
att tjenstemännen vid jernvägen skulle kunna entledigas, när helst 
de icke mera ega sina chefers förtroende och jag anser denna grund
sats vara fullt rigtig, men de i denna punkt förekommande bestämmel
ser synas mig vara ett afsteg frän denna grundsats, finner jag mig för
anlåten att ä denna punkt yrka afslag.

Herr Lagerstråle: Det stadgande, som återfinnes i lista punkten 
af momentet b. eller att embets- och tjensteman samt betjente vid sty
relsen för Statens järnvägstrafik samt vid den under nämnda styrelse 
lydande trafikstat innehafva sina beställningar endast på förordnande 
och kunna frän dem skiljas etc., afser naturligtvis, att trafikstyrelsen 
skall ega skilja tjenstemännen från hans innehafvande befattning, eller 
förflytta honom till annan, derest han anses olämplig att samma befatt
ning innehafva, eller mera lämplig att annan sådan bekläda. Det nu 
föreslagna momentet åter afser det förhållande, att den plats, som eu 
tjensteman innehar, indrages eller förändras sä, att han icke fortfarande 
kan sköta densamma, och således icke det, att han till följd af någon 
hans oskicklighet måste frän platsen skiljas. Det synes att under så
dana förhållanden det icke skulle vara med billighet och rättvisa öfver
ensstämmande, att tjenstemännen skulle antingen alldeles förlora det 
honom förut tillagda arfvodet, eller erhålla, ett lägre än honom förut 
tillkommit. På grund häraf får jag yrka. att förevarande punkt mätte 
godkännas.
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Sedan öfverläggningen förklarats slutad samt Herr Grefven och 
Talmannen upptagit de derunder gjorda yrkanden å dels bifall til! mo
mentet och dels utslag derå. framställde Ilerr Grefven och Talmannen 
proposition på momentets antagande, och* då dervid svarades inånga ja 
Mandåde med nej, förklarade sig hafva funnit ja öfvervägande.

Grefve M örner, Öar 1 Göran, begärde votering.

Uppsattes, justerades och anslogs följande voteringsproposition:

Den, som bifaller 14:de 
Utlåtande N:o 91. röstar

momentet i

Ja:

punkten b af Stats-Utskottets

Den det ej vill. röstar
Nej:

Vinner Nej. »friår Kammaren detta moment.

Omröstningen företogs; och vid dess slut befunnos rösterna hafva 
utfallit sålunda:

,1a— 39:
Nej - 25.

15:de mom- 

Bifölls. 

Punkten c.

Grefve Sparre, Eric : På sätt jag förut yttrat, vill jag tillstyrka 
bifall tils denna punkt. De medel, Kong). Maj:t ansett vara behöflig» 
för att under är 1869 bestrida utgifterna vid Statens jernvägstraflk, an
ser jag böra under närvarande förhållanden utan prut beviljas. Om 
något i denna punkt skulle behöfva tilläggas, vore det endast en anty
dan om beskaffenheten af det anslag, som sålunda beviljades: men äfven 
detta tror jag, i betraktande af ordalagen i denna punkt icke vara be
hörigt. Jag vill dock icke för närvarande för egen del framställa an
nat yrkande än att Utskottets förslag mätte godkännas; men har ansett 
mig böra yttra, hvad jag förut sagt. i händelse någon skulle hysa be
tänklighet vid att godkänna Utskottets förslag oförändradt.

Herr Lagerstråle: Synnerligen för dem, som icke öfvervarit hela 
behandlingen af detta Betänkande, torde det vara svårt att nu göra sig 
eu klar föreställning, huru den brokiga karta skall se ut, som genom 
Kammarens beslut i frågan blifvit utlagd. Jag vet således icke be
stämdt, huruvida det har något betyda, derest förevarande punkt godkän
nes, sådan den blifvit af Utskottet formulerad eller om någon förändringderi 
bör vidtagas. Jag föreställer mig dock, att, äfven om punkten i dess 
nuvarande lydelse godkännes, deraf icke kunna uppstå några betänk
liga följder, eller att Kong!. Maj:t skall komma i någon förlägenhet, 
huru vid bestämmandet af aflöningarne bör förfaras.
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Grefve Sparre, Eric: Vid det af den fortgående talaren upp
lysta förhållande får jag yrka bifall till Utskottets förslag.

Friherre Ra a b, Adam: Jag anhåller fä fästa uppmärksamheten 
derpå att, om man godkänner Utskottets förslag oförändrad t, man synes 
mig hafva struket ett streck öfver de förut fattade besluten i frågan. 
I fall Kammaren säger, att den. med beräknande af 1869 ärs omkostna
der för Statens järnvägstrafik till en sammanlagd summa af 4,143000 
R:dr, anslår denna summa, sä har Kammaren beviljat exakt hvad Kong!. 
Maj:t i detta hänseende begärt och således ej heller ifrågasatt möjlig
heten utaf någon af de inskränkningar, Kammaren enligt ett föregående 
beslut begärt måtte vidtagas. Jag vill dock i likhet med Grefve Sparre 
icke göra någon nedprutning i det begärda anslaget, men skulle dock 
hemställa, om det icke vore lämpligare, att Kammaren beslutade, att ett 
förslagsanslag stort 4.143.000 R:dr under rubrik : »Statens järnvägstrafik» 
må för år 1869 på Riks-statens sjette hufvudtitel uppföras, att af trafik- 
medlen utgå.

Sedan öfverläggningen förklarats slutad samt Herr Grefven och 
Talmannen yttrat, att under densamma hade yrkats dels bifall till den 
förevarande punkten och dels af Friherre Raab, att Kammaren mätte 
för sin del besluta, att ett förslagsanslag, stort 4.143.000 R:dr, under 
rubrik Statens jernväg strafik, skulle för är 1869 på Riks-statens sjette 
hufvudtitel uppföras, att af trafikmedlen utgå; framställde Herr Grefven 
och Talmannen proposition på bifall till punkten och. dä dervid svara
des mänga ja jemte några nej. förklarade sig hafva funnit ja öfver
vägande.

Föredrogs änyo och bifölls Stats-Utskottets den 2 och 4 dennes 
bordlagda Memorial N:o 93. i anledning af erhällen äterremiss å en 
punkt i Utskottets Utlåtande N:o 80. angående Postverkets utgiftsstater.

Föredrogs ånyo och bifölls Sammansatta Stats- och Lag-Utskottets 
den 2 och 4 dennes bordlagda Utlåtande N:o 3, i anledning af väckt 
motion derom, att jordafsöndringar måtte på Kronans bekostnad åsät
tas mantal i förhållande till stamhemmanet samt om ansvar för under
låtenhet att låta skattlägga afsöndrad lägenhet.

Föredrogs ånyo och iades till handlingarne Revillnings-Utskottets 
den 2 och 4 dennes bordlagda Memorial N:o 18, i anledning af Kam- 
rarnes olika beslut angående föreslagen ändring af § 69 Bevillning;s- 
stadgan.
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Anmäldes och bordlädes Bevijinings-Utskottets Memorial N:o 20, i 
anledning af Kamrarnes skiljaktiga beslut angående beräkningen åt tull
medlen.

Grefve [la mil ton. Henning: 1 gårdagens plenum beslöt Kam
maren., att de da första gängen bordlagda Betänkande!] och Memorial, 
börjande med Stats-Utskottets Utlåtande N:o 92 och slutande med För
sta Kammarens Tillfälliga Utskotts Utlåtande N:o 18, skulle sättas främst 
på föredragningslistan för nästa plenum. Afsigten dermed var ej, att 
de skulle till behandling förekomma före de förut tvä gånger bordlagda 
Betänkandena, utan att de skulle kunna blifva i det nästföljande ple
num bordlagda andra gängen. Då nu förmodligen de fleste af Kamma
rens ledamöter beredt sig- pa att de vid beslutets fattande andra gån
gen bordlagda Betänkandena skulle förekomma i den ordning, de dä 
vant på listan uppförda, och möjligen icke haft tillfälle att genomgå de 
sednare Betänkandena, får jag föreslå, att de i går omflyttade Betän
kandena må äter uppflyttas.

Herr Wffirn: Dä ibland de Betänkande!), som enligt Grefve Ha- 
miltons förslag skulle nedflyttas, finnas åtskilliga af Stats-Utskottet, och 
det kan vara af vigt, att dessa sä snart som möjligt blifva afgjorda, i 
händelse gemensam votering skulle komma att ega ruin. får jag anhålla, 
att dessa Stats-Utskottets Betänkande!! måtte undantagas frän öfrig», 
h vil ka, på sätt Grefve Hainilton ifrågasatt, nedflyttas.

Grelve Hainilton. Henning: Med anledning af hvad flen siste 
talaren yttrat, ber jag fä ändra mitt förslag sålunda, att jag får anhålla, 
att Stats-Utskottets Betänkande!! mätte sättas främst på föredragnings
listan, men att deremot Banko- och Lag-Utskottets Utlåtande N:o 6. 
Lag-Utskottets Utlåtande N:o 42. samt Första Kammarens Tillfälliga 
Utskotts Utlåtande N:ris 16—18 måtte sättas näst efter Stats-Utskottets 
berörda Betänkanden.

Efter härmed slutad öfverläggning och uppå gjord proposition, be
slöt Kammaren, dels att de denna dag till bordläggning inkomma Ut- 
skotts-Utlätanden skulle uppföras främst på föredragningslistan till nästa 
sammanträde, och dels att Sammansatta Banko- och Lag-Utskottets Me
morial N:o 6, Lag-Utskottets Utlåtande N:o 42, samt Första Kamma- 
rens Tillfälliga Utskotts Utlåtande N:ris 16, 17 och 18 skulle nedflyttas 
till slutet af samma föredragningslista.

Kammaren åtskiljdes kl. 41 på natten.

In fidem
O. Brakel.


